
معاون اول نماینده دائم روسیه در سازمان ملل گفت: تعدادی از کشورهای غربی به دنبال 
سوء استفاده از وضعیت لیبی برای دستیابی به اهداف سیاسی و اقتصادی خود هستند و 

مسکو نگران این مسئله است.
به گزارش روز چهارشنبه ایرنا از خبرگزاری تاس، دیمیتری پولیانسکی در نشست شورای 
امنیت سازمان ملل خاطر نشان کرد: همانطور که ولادیمیر پوتین رئیس جمهور روسیه در 
دومین نشست اجلاس سران روسیه و آفریقا در ۲۸ ژوئیه )۶ مرداد( گفت، تضمین وحدت 
ملی واقعی در لیبی و جلوگیری از تبدیل این کشور به عرصه ای برای رویارویی کشورهای 

ثالث، مهم است.
پولیانســکی افزود: روسیه هم به نوبه خود دشواری های این روند را درک می کند و تمام 
تلاش ممکن را برای کمک به تعامل سازنده میان تمام نیروها در کشور لیبی انجام می دهد.

به گفته این دیپلمات روس، وضعیت لیبی روشن می کند که » اقدامات جدایی طلبانه از 
جمله ایجاد بسترها و میزگردهای مختلف که بدون حضور همه عوامل تأثیرگذار بین المللی 

و منطقه ای و همچنین نمایندگان لیبی است، به نتایج مطلوب منجر نخواهد شد.«

وی ادامه داد: این مســئله که تعدادی از کشــورهای غربی در تلاش هستند تا از وضعیت 
لیبی برای دستیابی به اهداف ژئوپلیتیکی و اقتصادی مشخص، به ویژه در بازار هیدروکربن 

استفاده کنند، بدون شک نگران کننده است.
کشور لیبی از سال ۲۰۱۱ تاکنون دچار بی ثباتی شده و شاهد درگیری گروه های مختلفی 
بوده اســت تا جایی که گروه های مسلح در این کشور به دو بخش شرقی )طبرق( و غربی 
)طرابلس( تبدیل و با حمایت برخی کشورها با یکدیگر وارد جنگ شدند. هم اکنون در لیبی 

دو دولت در سر کار است و هریک خود را دولت قانونی می داند.
روز گذشــته وزارت دفاع روسیه اعلام کرد که هیئتی از وزارت دفاع در اولین سفر رسمی 
خود به دعوت خلیفه حفتر فرمانده نیروهای موسم به »ارتش ملی لیبی«، وارد لیبی شده 

است.
براســاس اعلام وزارت دفاع روســیه، در این سفر قرار است چشم انداز همکاری در زمینه 
مبارزه با تروریســم بین المللی و سایر موضوعات برای اقدام مشترک مورد بحث و بررسی 

قرار گیرد.

دیپلمات روس: 

دولت ســیزدهم بعد از تحقق عضویت دائم در شــانگهای، »بریکس« را 
هدف گذاری کرده است؛ باشــگاهی اقتصادی با گرایشات سیاسی و حتی 
فرهنگی- تمدنی که در برابر یکجانبه گرایی غربی قد علم کرده و عضویت 

ایران در آن با مزایای دوسویه و متقابل همراه است.
آیت الله »ســیدابراهیم رئیســی« رئیس  جمهوری ایران تیر ماه امســال 
به دعــوت همتایان آفریقایی در کنیا، اوگانــدا و زیمبابوه، عازم این قاره 
شــده  بود و دستاورد آن نیز ۲۱ سند همکاری بود، امروز چهارشنبه یکم 

شهریورماه بار دیگر عازم این قاره خواهد شد.
ماموریت این ســفر البته متفاوت از ســفر گذشته اســت و رئیس دولت 
سیزدهم این بار به منظور شرکت در پانزدهمین نشست سران »بریکس« 
به دعوت رســمی »سیریل رامافوزا« رئیس جمهور آفریقای جنوبی، عازم 

شهر ژوهانسبورگ محل برگزاری این اجلاس می شود.
رئیس جمهور علاوه بر شرکت و سخنرانی در نشست »بریکس پلاس« که 
سران ۷۰ کشور جهان به آن دعوت شده اند، با شماری از سران کشورهای 

حاضر نیز دیدار و گفتگو خواهد کرد.
دولت ســیزدهم از همان روزهای نخست با هدف سیاست خارجی جامع، 
متوازن و مبتنی بر همگرایی، توســعه روابط با سازمان های بین المللی و 
منطقه ای را نیز در دســتور کار خود قرار داد که عضویت دائم در سازمان 
همکاری شــانگهای، تعمیق روابط با اتحادیه اقتصادی اوراســیا، فعال تر 
کردن همکاری ها با سازمان اکو و… بیانگر توازن بخشی و تقویت سیاست 

چندجانبه گرایی است.
گفته می شــود که قرار است در نشست ژوهانســبورگ درباره معیارها و 
فرآیند و زمانبندی پذیرش کشــورهای مختلف متقاضی در گروه بریکس 

توافق شود.
دولت ســیزدهم از مدت ها پیش عضویت در بریکس را همانند شانگهای 
در دستور کار قرار داده است به عنوان نمونه در روزهای ابتدایی مردادماه، 
»علی اکبــر احمدیان« دبیر شــورای عالی امنیت ملی برای شــرکت در 
نشست دبیران و مشــاوران امنیت ملی کشورهای عضو و دوست بریکس 
به آفریقای جنوبی ســفر کرد؛ ســفری که در آن یک گام رو به جلو برای 

عضویت ایران در بریکس برداشته شد.
البتــه با توجه بــه حضور وزیران امور خارجه چند کشــور دیگر همچون 
عربســتان سعودی، امارات و ... در نشســت کیپ تاون به نظر می رسد که 
ســایر قدرت های منطقــه ای نیز علاقه مند به عضویــت در گروه بریکس 
باشند؛ گروهی به رهبری قدرت های اقتصادی نوظهور که از کنار هم قرار 
گرفتن حرف اول انگلیسی نام پنج کشور شامل برزیل، روسیه، هند، چین 

و آفریقای جنوبی تشکیل شده است.
در حقیقت، بریکس را می توان یک باشــگاه اقتصادی با گرایشات سیاسی 
و حتی فرهنگی تمدنی دانســت؛ کشــورهایی که فقط بازیگرانی در حال 
توسعه نیســتند بلکه قطب های اصلی ساختار چندقطبی آینده جهان به 

شمار می روند.
ظرفیت ها و پتانســیل های بریکس نیز قابل توجه اســت در زمینه هایی 
چون برخورداری از بزرگ ترین و پرجمعیت ترین کشورهای دنیا گرفته تا 
متنوع تریــن منابع و قدرتمندترین ارتش های جهان، این گروه رکوردزنی 

کرده است.
افــزون بر آن، کشــورهای عضو بریکس ۴۲ درصــد جمعیت، ۳۰ درصد 

ســرزمین ها، ۲۶ درصد تولید ناخالص داخلی و ۲۰ درصد تجارت کالایی 
جهان را در اختیار دارند.

در ارتباط با مزیت های تهران برای بریکس لازم به ذکر است که موقعیت 
جغرافیایی منحصر بفرد ایران و قابلیت ها و ظرفیت های بی نظیر آن در 
حوزه انرژی، تزانزیت و فعالیت های تجاری و اقتصادی به گونه ای است که 
اعضای بریکس نگاهی ویژه به تهران دارند و ایران از جذابیت بالایی برای 

کشورهای قدرت و قدرت های نوظهور این گروه برخوردار است.
ایران به عنوان مســیر طلایی اتصال ترانزیتی شرق به غرب، سخت مورد 
توجه چین به عنوان یکی از بزرگترین صادر کنندگان کالا به اقصی نقاط 
جهان از جمله خاورمیانه و اروپاســت تا از طریق ایران یکی از امن ترین، 
ارزان ترین و کوتاه ترین مســیرهای صــادرات خود را ایجاد و همین طور، 
مواد خام مورد نیاز خود را از ایران و دیگر کشــورهای حوزه خاورمیانه از 

طریق مسیر ایران تامین کند.
در مقابــل، عضویت در بریکــس، فرصت های اقتصادی- سیاســی قابل 
توجهــی را در اختیار ایران قرار می دهد که بــه دلیل بدعهدی غرب در 
اجرای برجام، تحت شــدیدترین تنگناها قرار دارد و چند دور مذاکره در 
دولت ســیزدهم هم به دلیل زیاده خواهی های آمریکا و متحدان اروپایی، 

بی نتیجه مانده  است.
بنابراین، بریکس می تواند به کمک ایران برای خنثی ســازی تحریم های 
غربی برآید. ضمن اینکه روسیه نیز به عنوان عضوی از شانگهای و بریکس 
کــه اینک تحت شــدیدترین تحریم های تاریخ آمریــکا و اروپا قرار دارد، 

می تواند با استفاده از تجارب تهران، تحریم های غرب را دور بزند.
در مجموع، در چنین شــرایطی که غرب با اســتفاده ابزاری از تحریم در 
مقابل کشورهای ناهمسو، سعی در دستیابی به مطالبات گزاف خود دارد، 
همکاری کشــورهای نوظهور بزرگ، غنی و پرجمعیت می تواند محاسبات 
آنها را برهم بزند. با ایــن دیدگاه، بازیگران مختلف جهان به ویژه اعضای 
بریکس به این نتیجه رسیده اند که با تعریف سازوکارهای پولی و اقتصادی 

مخصوص به خود از آسیب های نظم آمریکایی-اروپایی مصون بمانند.

به بهانه سفر رئیس جمهوری به آفریقای جنوبی؛
ســخنگوی صنعت آب با اشــاره به تامین آب مناطق مرزی در ایام اربعین گفت: 
براســاس برنامه ریزی صورت گرفته در ایام اربعین آب رسانی از طریق تانکرهای 

سیار به شهرهای زیارتی نیز صورت خواهد گرفت.
به گزارش خبرنگار مهر، تأمین آب مورد نیاز شــهرهای مرزی یکی از چالش های 
زوار اربعین است تا جایی که سال گذشته ازدحام جمعیت در شهر مهران و ایلام 
موجب قطعی آب در این منطقه مرزی شــده بود هاشم امینی سخنگوی صنعت 
آب و فاضلاب کشور در رابطه با این موضوع به مهر گفت: باید در مرزهای چذابه، 
شــلمچه و مهران تمام تلاش خود را برای تأمین آب پایدار اعم از سکونت گاه ها 

تا مواکب داشته باشیم.
وی ادامه داد: برنامه هایی تعریف شــده از جمله اســتقرار اکیپ های عملیاتی در 
عتبات عالیات برای برپایی حمام در شــهرهای کربلا و نجف و سامرا کار آبرسانی 

سیار به مواکب را از طریق تانکرهای اعزامی آغاز کرده اند.
امینــی توضیح داد: از ســوی دیگر اتصال موکب های ایرانی مســتقر در عتبات 
عالیات به شبکه آب شهری و جمع آوری فاضلاب مواکب توسط همکاران اعزامی 
در حال انجام است و این خدمات تا پایان مراسم اربعین در کشور عراق به صورت 

مستمر ادامه دارد.
به گفته این مقام مســئول ضعف های سال گذشته برطرف شده است امیدواریم 
با اقدامات انجام گرفته آب پایدار از لحاظ کمی و کیفی در ۹ مرز داشته باشیم.

البته به نظر می رســد امسال اقدامات گسترده تری نســبت به سال های گذشته 
صورت گرفته است چرا که روز گذشته امینی در نشست خبری در رابطه با دیگر 
اقدامات انجام گرفته برای زوار گفت: در ۴ شــهر زیارتی بیش از ۲۵۰۰ متر لوله 
گذاری آب و فاضلاب انجام شــده اســت و خدمات انشــعاب آب به ۸۵۰ موکب 
مســتقر و انشــعاب فاضلاب ۳۵ فقره انجام شده است. ۷۹۰ دوش حمام نیز برپا 
و شستشــوی شبکه فاضلاب کربلا به طول ۳۵۰۰ متر و برای رفع حوادث شبکه 

فاضلاب در ۵۰ مورد اقدامات مهندسی صورت گرفته است.
امینی به اقدامات صورت گرفته در داخل کشــور نیز اشاره کرد و گفت: در داخل 
کشور با ایجاد بیش از ۱۳ کیلومتر خطوط انتقال آب، احداث ده ها مخزن ذخیره 
و احداث ۱۰ ایســتگاه پمپاژ شــرایط پایداری در تأمین آب در مرزهای اربعین 
فراهم شده است. خطوط جمع آوری فاضلاب به طول ۳۱ کیلومتر و احداث پیش 
تصفیه و لاگونهای فاضلابی به حجــم بیش از ۲۵۰۰ متر مکعب و ارائه خدمات 
انشــعاب فاضلاب به مواکب و تأسیسات مجاور ســبب ارتقای کیفی خدمات در 

مرزها شد.
معاون راهبری و نظارت بر بهره برداری شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور در 

پایان با بیان اینکه در کلیه مرزهای اربعین حســینی اکیپ های نظارت بهداشتی 
به صورت روزانه و مســتمر کار کنترل کیفــی آب را انجام می دهند، عنوان کرد: 
مــرز مهران یکــی از مرزهای مهم جهت تردد زائران اســت و طبق برنامه ریزی 
های صورت گرفته، تأمین آب پارکینگ اربعین، تأمین آب ســکوهای آبرسانی و 
کارخانه یخ ســازی برای ارائه خدمات آب شــرب به ۵۰۰ هزار نفر در روز انجام 
شــده است.پیش از این هم پرویز ناصری مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان 
ایلام گفت: آب پایدار در مرز بین المللی مهران برای آرامش و آســایش زائران به 

بهترین نحو تأمین و مشکلی در این خصوص وجود ندارد.
به گفته این مقام مسئول در شهر مهران با انجام پروژه های مناسب از لحاظ کمی 
و کیفی توانسته ایم آب مورد نیاز زائران اربعین حسینی را به حد مطلوب برسانیم.
وی بــا بیان اینکه تمامی مواکب و تأسیســات موجود در مهــران به آب پایدار 
دسترســی دارند، افزود: در پارکینگ بزرگی که ۴۰ هزار خودرو را در خود جای 
می دهد نیز هم آب شــرب و هم آب سرویس های بهداشتی به صورت پایدار و با 

کیفیت مطلوب تأمین شده است.
با توجه به گفته های مســئولان امر و تاکید بر انجام پروژه های مناســب از لحاظ 
کمی و کیفی و تأمین آب مورد نیاز برای زائران اربعین به نظر می رســد امســال 
تمهیداتی برای جلوگیری از قطعی آب ر نظر گرفته شــده است و دیگر زائران با 

مشکلاتی از این قبیل دست و پنجه نرم نکنند. 

جزئیات تامین آب شهرهای مرزی در ایام اربعین
جاده دوطرفه تهران- بریکس

غرب از وضعیت لیبی برای اهداف اقتصادی استفاده می کند
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جزییات ساخت ۱۰۰ هزار واحد 
مسکن کارگران صنایع

دولت سیزدهم؛ دولت مردمی
ایجاد سه هزار فرصت شغلی برای زنان سرپرست 

خانوار

متقاضیان ارز اربعین مشکلات را 
گزارش دهند

بانــک مرکــزی تاکنون و از طریق شــش بانک عامل 
نســبت به پرداخت ارز ۲۵۰ هزار نفر از زائران اربعین 
اقدام کرده که زائران در صورت بروز هرگونه مشــکل 
در دریافــت ارز اربعیــن می تواننــد آن را بــه بانک 

کنند. اعلام  مرکزی 
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سایر تیترها

 گسترش بریکس در نشست سران 
اعلام می شود

خوشا شیراز؛
چند مکان تاریخی شیراز که 

قبل از مرگ باید دید!

نگاه مثبت دولت ســیزدهم به حوزه زنان و خانواده با اجرای طرح های 
مهمی همچون ایجاد ســه هزار فرصت شــغلی برای زنان سرپرســت 
خانوار، تصویب لایحه  پیشگیری از آسیب دیدگی زنان و ارتقای امنیت 
آنان در برابر سوء رفتار، تخصیص یک درصد اعتبار دستگاه ها به حوزه 
بانوان، تشــکیل ستاد ملی زن و خانواده با ۶ مصوبه مهم و افزایش ۵۰ 

درصدی بودجه بخش زنان به ثمر نشست.

عضوهیات مدیره سازمان ملی زمین و مسکن اظهار داشت: از بهمن ماه سال گذشته 
اولیــن قراردادها را بــا صنایع منعقد کردیم و طرح اولیه ۵ صنایع تصویب شــده و 
تمامــی اراضی مورد نیاز برای ســاخت ۱۰۰ هزار واحد هم به صنایع تحویل شــده 

است و تا ۲ ماه آینده فرآیند اجرا و آماده سازی در این شهرک ها شروع می شود.

راهپیمایان اربعین، قرآن در دست بگیرند
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عضو کمیسیون عمران مجلس:
مصوبه مجلس در افزایش ۴۰ نفری 

نمایندگان به انتخابات امسال نمی رسد
عضو کمیســیون عمران مجلس شــورای اســلامی در خصوص 
مصوبه مجلس مبنی بر افزایش ۴۰ نماینده، گفت:اگر این مصوبه 
کمیسیون بعد از برنامه هفتم در مجلس بررسی شود، به انتخابات 

امسال نمی رسد.
به گزارش خبرنگار حوزه پارلمانی ایرنا، اقبال شــاکری در گفت و 
گویی درخصوص مصوبه مجلس بــرای افزایش تعداد نمایندگان 
اظهار داشــت: نفع این موضوع به مردم می رسد زیرا هر چه حوزه 

انتخابیه گسترده تر باشد رسیدگی به آن سخت تر می شود.
این نماینده مجلس تصریح کرد: طرح مجلس برای افزایش تعداد 
نمایندگان در کمیســیون مصوب شده ولی هنوز در صحن علنی 

مجلس مصوب نشده است.
وی ادامه داد: دو هفته آینده مجلس تعطیل اســت و بعد از شروع 
جلســات علنی، اگر برنامه هفتم در دســتور کار قرار نگیرد اولین 

طرح در دستور، افزایش تعداد نمایندگان است.
عضو کمیســیون عمران مجلس شــورای اســلامی بیان کرد: بر 
اساس این مصوبه به حوزه های انتخابیه آذربایجان غربی، بوشهر، 
چهارمحال و بختیاری، خراسان جنوبی، خراسان شمالی، قزوین، 
قم، کردســتان، کرمانشــاه، گهکیلویه و بویراحمــد، مازندران و 
مرکزی یک نماینده اضافه می شــود که بر حسب میزان جمعیت 
و اقلیم و مســائل منطقه ای مشخص می شــود که در کدام حوزه 

افزایش اتفاق بیفتد.
وی در ادامه بیان کرد: به اســتان های اصفهان، خراســان رضوی، 
خوزســتان، هرمزگان و یزد دو نماینده، فــارس، کرمان، البرز و 
سیســتان و بلوچســتان ۳ نماینده و به تهــران ۵ نماینده اضافه 

می شود.
شــاکری در ادامه بیان کرد: در تهران شهرســتان ملارد و قدس 
از شــهریار جدا می شــوند و هر کدام یک نماینده خواهند داشت 
و حوزه انتخابیه قدس، ملارد و شــهریار تبدیل به حوزه انتخابیه 

شهریار می شود.
وی ادامــه داد: حــوزه انتخابیه رباط کریم و بهارســتان که یک 
نماینده داشــتند از هم جدا می شــوند و هر کــدام یک نماینده 
خواهند داشــت. پردیس از شــهر تهران جدا می شــود و نماینده 
مســتقل خواهد داشــت و حوزه انتخابیه ورامین، پیشوا و قرچک 
یک نماینده داشــته که یک نماینده دیگر به آن اضافه می شود و 

دارای دو نماینده می شود.
نماینــده مردم تهران در مجلس ادامه داد: در خود حوزه انتخابیه 
شــهر تهران با توجه به اینکه پردیس از آن جدا می شود تبدیل به 
حوزه انتخابیه تهران، ری، شــمیرانات و اسلامشــهر شده و تعداد 

نماینده های تهران کم نمی شود.
وی در ادامه در پاســخ به این سوال که آیا صندلی خالی برای ۴۰ 
نماینــده جدید وجود دارد؟ گفت: دو ردیف از صندلی های صحن 
مجلس خالی است و جا برای افزایش ۴۰ نماینده دیگر وجود دارد.

شــاکری گفت: این طرح ارتباطی به اصلاح قانون انتخابات ندارد 
و خیلی قبل تر از طرح انتخابات تناســبی و اینکه احزاب و گروه ها 
تعداد نماینده ای مشــخص در مجلس داشته باشند، مطرح شده 

است.

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی مجلس:

روند آزادی زندانیان ایرانی در آمریکا در 
کمیسیون امنیت ملی تشریح شد

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای 
اسلامی از حضور وزیر امور خارجه و معاونان وی در این کمیسیون 
خبر داد و افزود: روند آزادی زندانیان ایرانی در آمریکا تشریح شد.

به گــزارش خبرنگار پارلمانی ایرنا، ابوالفضــل عمویی در توضیح 
نشست عصر سه شنبه کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلــس به خبرنگاران گفت: در این نشســت وزیر امور خارجه و 
معاونان وی مهمان کمیسیون بودند و آقای کاظمی قمی نماینده 
ویژه جمهوری اســلامی ایــران در افغانســتان، آخرین وضعیت 

موضوعات دوجانبه در روابط تهران - کابل را تشریح کرد.
ســخنگوی کمیســیون امنیت ملی مجلس افــزود: نماینده ویژه 
جمهوری اســلامی در افغانستان در این نشست به پیگیری حقابه 
کشــور از رود هیرمند تاکید کرد و به این موضوع اشاره داشت که 
بازدید هیات ایرانی از دهرآود در راستای اجرای بخشی از معاهده 

توسط هیات حاکمه کابل بود.
وی ادامــه داد: در این جلســه امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه و 
همکاران وی اقدامات وزارت امور خارجه برای حمایت از ایرانیان 
خارج از کشــور، تســهیل مراســم پیاده روی اربعین حسینی و 
همچنین اقدامات وزارت امور خارجه برای مقابله با اهانت به قرآن 

کریم در کشورهای اروپایی را تشریح کردند.
عمویی یادآور شــد: علی باقری معاون سیاسی وزارت امور خارجه 
نیز در این نشســت روند آزادی زندانیــان ایرانی در آمریکا و آزاد 
شدن منابع مالی مسدود شده ایران در کره جنوبی و پیگیری رفع 

تحریم ها را تشریح کرد.
ســخنگوی کمیســیون امنیت ملــی مجلس خاطرنشــان کرد: 
نماینــدگان عضو کمیســیون با تبیین نظرات خــود بر همکاری 
مجلس با وزارت امور خارجه در تصویب »لایحه حمایت از ایرانیان 
خارج از کشور« تاکید و از اقدامات وزارت خارجه در جهت تامین 

منافع ملی قدردانی کردند.

بهادری جهرمی در جمع خبرنگاران:

طرح کالابرگ الکترونیکی به ۵ دهک ارتقا 
یافت

به گزارش خبرنگار گروه سیاســی ایرنا، علی بهادری جهرمی روز 
چهارشــنبه در حاشیه نشســت هیات دولت در جمع خبرنگاران 
ضمن گرامیداشــت هفته دولت و شــهادت شــهیدان رجایی و 
باهنر، با اشــاره به طرح کالابرگ الکترونیکی و بحث پیرامون آن 
در نشســت امروز اظهار کرد: به مناســبت هفته دولت، گزارشی 
از پیشــرفت طرح کالابرگ الکترونیکی از ســوی وزیر تعاون، کار 
و رفــاه اجتماعی ارائه و در این باره، تصمیم گیری نهایی شــد که 
امکان اســتفاده از تسهیلات این طرح از ۳ دهک به ۵ دهک ارتقا 

پیدا کند.
ســخنگوی دولت در ادامه اظهــارات خود با اشــاره به مصوبات 
امروز نشســت هیات دولت، افزود: بیشتر مصوبات امروز، ناظر بر 

اصلاحات هیات تطبیق بود.
بهادری جهرمی با اشــاره به اینکه یکــی از آیین نامه هایی که به 
تصویب هیات وزیران رســید، آیین نامه نحوه جبران خسارت های 
وارده به کارکنان نیروی انتظامی اعم از دیه یا سایر خسارت ها در 
حیــن انجام ماموریت و وظایف بود که چگونه با قرار گرفتن تحت 

پوشش بیمه، جبران خسارت صورت بگیرد.

خبر
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رئیس بســیج اســاتید کشــور گفت: جهاد تبیین اساســی ترین 
راهبــرد برای مقابله با جنگ ترکیبی دشــمن اســت و توســط 

اســاتید که فرماندهان جنگ نرم هستند، محقق می شود۰
به گزارش ایســنا به نقل از روابط عمومی سازمان بسیج اساتید 
کشور، محمدرضا مردانی در افتتاحیه دومین دوره دانش افزایی 
و توانمندســازی اساتید بســیجی با محوریت جهاد تبیین که در 
مشــهد برگزار شــد، ضمن تبریک هفته دولــت اظهار کرد: این 
دوره، نشســتی برای هم اندیشــی، هم فکری و دانش افزایی در 
چهارچوب جهاد تبیین اســت و گام مهمی برای  ارتقای دانش و 
بینش اساتید که به فرموده رهبر معظم انقلاب فرماندهان جنگ 

نرم هستند، محسوب می شود. 
وی با اشــاره به جنگ ترکیبی دشــمن افزود: اگر در ۸ ســال 
دفاع مقدس دانشــگاهیان ما برای شــرکت در دفاع از مرزهای 
جمهوری اســلامی، دانشــگاه را رها کردند و بــه جبهه رفتند، 
امــروز نیز در مقابله بــا جنگ ترکیبی دشــمن پرچم دار جهاد 

هستند. تبیین 
مردانی با اشــاره بــه تاکیدات رهبر معظــم انقلاب در خصوص 
جهاد تبیین، اظهار کرد: مقام معظم رهبری عبارت جهاد تبیین 
را برای کار ملی و تحقیقی و روشــنگری بــرای مقابله با جنگ 
ترکیبی دشــمن تفسیر می کنند و این واژه از اردیبهشت ۹۵ به 
عنوان کلیدواژه در فرهنگ انقلاب اســلامی قرار گرفت و معظم 

له ســال ۱۴۰۰ ابعاد این موضوع مهم را تبیین کردند.
وی تقویت دین و ایمان در مسیر زندگی، تدوین اندیشه اسلامی 
در بین مــردم، خنثی شــدن توطئه های دشــمنان را از جمله 

برشمرد. تبیین  تحقق جهاد  مزیت های 

رئیس بسیج اساتید کشور افزود: با توجه به تاکیدات مقام معظم 
رهبری جهاد تبیین وظیفه شــرعی و امری فوری و قطعی است؛ 
لذا باید با تمســک به دین و با تبیین ارزشــهای الهی در هدایت 
مردم کوشــید و همــه نیروهایی که می تواننــد حقایق را تبیین 

کنند وارد صحنه شوند.
 مردانــی ادامه داد: بــه تعبیر مقام معظم رهبــری جهاد تبیین 
شــیوه بســیاری از پیامبران الهی و اهل بیت علیهم السلام بوده 
و از طریق تفســیر دین و تبیین ارزش های اسلامی از نگاه اهل 
بیت علیم الســلام برای هدایت و راهنمایی بشــر اســتفاده شده 

است. 
وی با اشاره به تاکیدات مقام معظم رهبری در خصوص ضرورت 
مقابلــه بــا پروژه تطهیــر رژیم پهلــوی و ســیاه نمایی وضعیت 
جمهوری اســلامی، گفت: جهــاد تبیین تاکید بــر این حقیقت 
اســت که بعد از انقلاب، نظام قوی تر، دشــمن ضعیف تر  و همه 

طراحی های دشمن با شکست مواجه شده است. 
رئیس ســازمان بسیج اساتید کشــور با تاکید بر ضرورت تبیین 
ظرفیت های کشــور و خطر نفوذ، اهمیت سبک زندگی اسلامی، 
خانواده و فرزند آوری، حجاب و عفاف و ســیره شهدا و همچنین 
بحث مردم ســالاری دینی و اهداف جمهوری اســلامی را مورد 
توجه قرار داد و گفت: مردم و به ویژه جوانان باید با گذشــته پر 

افتخار و مبارزات و مجاهدت های پیشــینیان آشنا شوند.
مردانــی ادامــه داد: تبیین حرکــت رو به جلــوی ملت ایران و 
دســتاوردهای انقلاب اســلامی، ارائه راهکارهــا برای برون رفت 
از مشــکلات، تقویــت روحیه و امیــد در بین مــردم و تبیین 
ظرفیت های کشــور و توانمندی های داخلی و اســتحکام درونی 

و بیان حقیقت دشمنی دشــمنان در راستای غلبه بر شایعات و 
فضاســازی های دروغین و مقابله با تحریف و روایت های دروغین 

است.  معاندان 
وی در ادامــه با بیــان اینکه رعایت اخلاق و ادب اســلامی در 
نوشــته ها و رســانه ها امری ضروری اســت، الزامات تبیین و 
توجه به این مســئله را رعایت اخــلاق عنوان کرد و افزود: مقام 
معظم رهبــری تاکید کردند در جهاد تبییــن غیبت و بد زبانی 
نباید باشــد و روشنگری باید با علم و اعتلا و با دقت و به دور از 

هرگونه دروغ و ناروا صورت بگیرد.
رئیس سازمان بسیج اساتید کشــور جهاد تبیین را اساسی ترین 
راهبرد برای مقابله با جنگ ترکیبی دشــمن برشمرد و افزود: ما 
باید با تکیه بر بینش و دانش و با اســتفاده از روش های نوین و 
موثر این مســیر را طی کنیم، لذا تزریق نشاط و امید از الزامات 
جهاد تبیین است و موجب تقویت ایمان و استواری آحاد جامعه 
می شود.مردانی خاطرنشان کرد: از میان اقشار مردم کسانی می 
تواننــد بیش از همه میدان دار جهاد تبیین باشــند که به لحاظ 
دانشــی، بینشــی و مهارتی از توانمندی بالایی برخوردار باشند. 
به همین دلیل نخبگان و اســاتید دانشگاهها در بین آحاد مردم 
به عنوان فرماندهان جنگ نرم نامگذاری شدند و باید پیشاپیش 

ســایر اقشار جامعه، سردمدار جهاد تبیین باشند.
وی با اشاره به شکل گیری شــبکه جهادگران تبیین در سراسر 
کشــور تصریح کرد: تاکنون ۱۱۰۰ اعضای هیات علمی و اساتید 
دانشگاه ها در شــبکه جهادگران تبیین ثبت نام کردند و تاکنون 
۵۰۰۰ جلســه تبیینی در دانشــگاه ها کشــور برگزار شده است. 

امیدواریم روز به روز این شبکه گسترده تر شود.

مردانی:  

رئیس جمهور گزارش های مســتدل وزرا و مســئولان دستگاه های 
اجرائی از اقدامات و عملکرد حوزه کاری خود به مردم را در ایجاد 
امیــد در جامعه موثر دانســت و از بخش رســانه ای دولت و دیگر 
رســانه ها خواست، نســبت به تبیین اقدامات و فعالیت های دولت 

باشند. داشته  بیشتری  اهتمام 
به گزارش ایســنا، در جلسه امروز چهارشــنبه هیئت دولت که به 
ریاســت  سید ابراهیم رئیســی برگزار شد، وزرا و اعضای کابینه با 
ارائه گزارش هایی به تشــریح عملکرد و اقدامات صورت گرفته در 

حوزه کاری خود پرداختند.
در این جلســه وزیــر جهادکشــاورزی و رئیس ســازمان برنامه 
و بودجه بــا تقدیر از اهتمــام رئیس جمهور نســبت به پرداخت 
مطالبــات گندمــکاران از روند پیگیری پرداخت ایــن مطالبات از 
جمله تخصیص اعتبار ۵۰ هزارمیلیــارد تومانی گزارش هایی ارائه 

کردند.
وزیرنفــت نیز از رکوردشــکنی حجم گازرســانی بــه نیروگاه ها و 
خنثی ســازی اثرات تحریم و همچنین افزایش تولید نفت خبر داد. 
مهندس اوجی در گزارش خود از اقدامات وزارت نفت برای مقابله 
با شــایعه پراکنی و التهاب آفرینــی درباره افزایــش قیمت بنزین 
حضــور دکتر مخبر در جایگاه های بنزیــن را موجب آرامش افکار 
عمومی و کاهش التهاب ناشــی از شایعات مطرح شده عنوان کرد.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی هم ضمن ارائه گزارشــی از بازدید 
خود از معادن ذغال ســنگ استان کرمان و نیز رونق و رشد کیفی 
و کمی تولید در صنایع مس، نظرات و درخواســت های کارگران را 

به اطلاع اعضای جلسه رساند.
معاون علمی، فناوری و اقتصــاد دانش بنیان رئیس جمهور نیز در 
این جلســه از امضای توافقنامه برای ساخت ۵۰ دستگاه ایکس ری 
بومــی کانتینــری میان این معاونت و ســازمان گمرکات کشــور 
کمتر از ۱۰ روز پس از جلســه رئیــس جمهور با تعدادی از تولید 

کنندگان خبر داد.
در ادامه این جلسه رئیس جمهور ضمن گرامیداشت هفته دولت و 

یاد و خاطره شــهیدان رجائی و باهنر و همه شهدای دولت، تمرکز 
بــر بهبود وضع معیشــتی مردم را از اولویت هــای اصلی مجموعه 
اقدامات و فعالیت های دولت دانســت و با تاکید بر ضرورت پرهیز 
از تعلل کارها به بهانه نظرات کارشناســی گفت :  نظرات کارشناسی 
پشــتوانه تصمیم ســازی و تصمیم گیری ها در دستگاه های اجرائی 
است، اما باید مراقبت کرد که نظر اولیه یا غیرجامع یک کارشناس 

بهانه ای برای تاخیر و توقف انجام و اجرای طرح های دولت نشــود.
رئیسی گزارش های مســتدل وزرا و مسئولان دستگاه های اجرائی 
از اقدامــات و عملکرد حــوزه کاری خود به مردم را در ایجاد امید 
در جامعه موثر دانســت و از بخش رسانه ای دولت و دیگر رسانه ها 
خواســت، نســبت به تببین اقدامات و فعالیت هــای دولت اهتمام 

باشند. داشته  بیشتری 

رئیسی در جلسه هیئت دولت:

نسبت به تبیین اقدامات و فعالیت های دولت اهتمام بیشتری داشته باشید

جهاد تبیین اساسی ترین راهبرد مقابله با جنگ ترکیبی دشمن است

رئیس ستاد مرکزی بزرگداشت هفته وحدت با بیان اینکه تقویت اتحاد میان مسلمانان 
جهان، باعث بازدارندگی و مقابله با جریان های تفرقه انگیز می شود، گفت: برای تحقق و 

تقویت وحدت اسلامی لازم است، کارهای عملیاتی بیشتری صورت گیرد.
به گزارش خبرنگار سیاسی ایرنا، اولین جلسه ستاد بزرگداشت هفته وحدت با حضور 
نمایندگان دســتگاهها و نهادهای عضو شــورای هماهنگی تبلیغات اسلامی و حضور 
وبیناری روسای دفاتر استانی شورا و جمعی از علمای اهل سنت در محل دفتر مرکزی 
این نهاد برگزار و متن حکم صادره از ســوی حجت الاســلام والمســلمین موسی پور 
نماینده ولی فقیه و رئیس شــورای هماهنگی تبلیغات اســلامی برای حجت الاسلام 
والمســلمین اختری با عنوان رئیس ســتاد مرکزی بزرگداشت هفته وحدت قرائت، و 

به وی اعطاء شد.
حجت الاســلام والمسلمین محمدحسن اختری، با تسلیت ایام عزاداری سرور و سالار 
شهیدان حضرت اباعبدالله الحسین )علیه السلام( اظهار داشت: از اعتماد نماینده ولی 
فقیه و رئیس شــورای هماهنگی تبلیغات اسلامی تشکر می کنم و امیدوارم بتوانیم، با 
همدلی، همفکری و همکاری یکدیگر و با استفاده از تمام ظرفیت ها، در برنامه ریزی و 
اجرای مراسم باشکوه هفته وحدت و تقویت اتحاد میان امت اسلام، تاثیرگذار باشیم، 
چرا که تقویت وحدت میان مســلمانان، باعث بازدارندگی و مقابله با طوفان های ضد 

وحدت در عالم شده و می تواند این امواج را خنثی کند.
رئیس ستاد مرکزی بزرگداشــت هفته وحدت با تشریح جریان های ضد وحدت امت 

اسلامی در جهان گفت: در امر مقدس وحدت اسلامی، با چند جریان روبرو هستیم.
حجت الاسلام اختری افزود: یکی از این جریان ها، دشمنان آشکار، مشهود و مشخص 
اسلام و مسلمین هستند. جریان دیگری که وجود دارد، منافقین و چهره های خطرناک 
در جامعه بشــری و اسلامی هســتند که به صورت پنهان و غیرمستقیم علیه وحدت 

مسلمین فعالیت می کنند.
وی جریان های تندرو متحجّرانه وهابیت تکفیری را جزء جریان های مانع شکل گیری 
وحدت اســلامی عنوان کرد و گفت: در کنار این عوامل، جریان های تفرقه انداز داخلی 

نیز از جمله موانع ایجاد وحدت در میان امت اسلامی هستند.
رئیس ســتاد مرکزی بزرگداشت هفته وحدت یادآور شــد: وهابیت تکفیری به طور 
مستمر در برابر اندیشه مقدس وحدت اسلامی، فعالیت می کنند و ما باید راهکارهایی 
برای مقابله با آن ها ارائه دهیم که بتواند از این موانع عبور کرده و آرمان مقدس وحدت 

اسلامی را محقق کند.
حجت الاسلام اختری با اشــاره به اینکه در ۴۴ سال گذشته، اقدامات مهمی از سوی 
جمهوری اسلامی ایران برای وحدت اسلامی صورت گرفته است، یادآور شد: با توجه به 
تداوم عداوت و نقشه های دشمنان برای مقابله با این وحدت، کار ما نیز باید با حرکت 

پرشتاب تر و استفاده از همه ظرفیت ها و زمینه های موجود ادامه پیدا کند.
وی با اشــاره به ارتباط کامل میان خلق و خالق گفت: اگر جامعه بخواهد یک جامعه 
عبادتگرا و شایسته باشــد، باید امت واحده تشکیل دهد و تحقق یک جامعه اسلامی 

توحیدی، در پرتو شکل گیری امت واحده است.
رئیس ســتاد مرکزی بزرگداشــت هفته وحدت ادامه داد: رکن اول و اساســی آرمان 
همه انبیای اولوالعزم نیز همین تحقق امت واحده است. بنابراین تحقق وعده الهی در 

تشکیل حکومت اسلامی واحد نیز نیازمند وحدت امت اسلامی است.
حجت الاسلام اختری خاطرنشــان کرد: حضرت امام خمینی )ره( در همان سال های 

اولیه پیروزی انقلاب، این آرمان را مورد توجه قرار دادند و برای رسیدن به آن دست به 
اقدامات عملی زدند و با برگزاری اولین کنفرانس وحدت، در واقع اساس عملیاتی شدن 
ایــن وحدت را پایه ریزی کردند. امام خمینی )ره( چند برنامه عملیاتی از جمله حضور 
در نماز جماعت اهل ســنت، ایجاد تجمعات مشــترک میان علمای سنی و شیعه در 
کشورهای مختلف و نامگذاری هفته وحدت را اجرایی کردند و نظام جمهوری اسلامی 
از همان ســال های نخســت به صورت عملی نشان داد که به وحدت مسلمانان جهان 

ایمان دارد و برای تحقق وحدت اسلامی تلاش می کند.
وی با تاکید بر این که برای تحقق وحدت اسلامی، باید کار عملی صورت گیرد، گفت: 
واضح اســت که در مذاهب مختلف، دیدگاه ها و اندیشــه های مختلفی وجود دارد. اما 
آنچه مهم است، مقابله با تنازع و ایجاد تفرقه میان این مذاهب است. متأسفانه بسیاری 
از کشــورها و اندیشمندان جهان، هنوز در این مسیر حرکت عملی انجام نداده اند. در 
این راستا، یکی از نیازهای اصلی، آشنایی با معارف و مبانی اصول فقهی یکدیگر است.

رئیس ســتاد مرکزی بزرگداشت هفته وحدت با اشاره به انتقادهایی که از سوی اهل 
سنت، در مورد شــیوه های عملیاتی شــیعیان صورت می گیرد، گفت: هنوز در مورد 
مناســک مربوط به شیعه، مانند برگزاری مراســم عزاداری محرم، برپایی موکب ها و 
زیارت هایی که انجام می شــود، برای بعضی از اهل ســنت شــبهاتی وجود دارد، زیرا 
به درســتی یکدیگر را نمی شناســیم و لازم است، مکاتب و مذاهب مختلف به صورت 
آشکار و روشن با یکدیگر گفت وگو داشته و به تبیین مناسک و عقاید خود بپردازند، تا 

روشنگری در این خصوص صورت گیرد و ابهامات برطرف گردد.
حجت الاســلام اختری در ادامه بر ضرورت مقابله با اشغالگری و جنایت در فلسطین 
و هتک حرمت و اهانت به مقدســات اســلامی تاکید کرد و گفت: ۵۶ کشور اسلامی 
و حدود ۲ میلیارد مســلمان در جهان وجود دارد که می بایســت برنامه های عملی و 
اقدامات مشترک برای مقابله با دشمن و ایجاد وحدت و یکپارچگی جهان اسلام داشته 
باشــند، تا الفت و محبت میان مسلمین جهان تقویت شود و در جهت عملیاتی کردن 

برنامه های وحدت آفرین و افزایش و گسترش این برنامه ها تلاش نمایند.
حجت الاسلام والمســلمین محمد مهدی عرب انصاری دبیر ستاد مرکزی بزرگداشت 
هفته وحدت شــورای هماهنگی تبلیغات اســلامی در ابتدای این جلسه اظهار کرد: 
الحمدلله اولین جلســه بزرگداشت هفته وحدت با حضور ریاست ستاد، استاد بزرگوار 
حجت الاسلام اختری و با حضور نمایندگان دســتگاه های اجرایی، امنیتی، انتظامی، 
فرهنگی و بین المللی برگزار می شود. خداوند را شاکر هستیم بار دیگر توفیقی عنایت 
کرد تا حول والاترین شــخصیت اسلام حضرت محمد مصطفی )ص( و با محوری ترین 

موضوع اسلام یعنی وحدت جامعه اسلامی برنامه های ستاد را اجرایی نمائیم.
وی افزود: این درحالی اســت که جهان اسلام با توطئه های مختلف از ناحیه دشمنان 
اسلام مواجه است و به مقدس ترین کتاب آسمانی یعنی قرآن مجید اهانت شده است.

دبیر ستاد مرکزی بزرگداشت هفته وحدت شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی مطرح 
کــرد: هفته وحدت، میراث  گران بهای حضرت امام اســت تا مذاهب اســلامی، همه 
مدیران، دســتگاه ها، مردم متدین مسلمان ایران و جهان حول محور، مسائل اساسی 

اسلام، شخص پیامبر، قرآن و نهادینه کردن  همکاری اسلامی داشته باشد.
حجت الاسلام عرب انصاری کرد: ضمن محکوم کردن این اقدام ضدبشری، ضدانسانی 
و دینی امیدوار هســتیم دستگاه های اجرایی و قضایی کشور وظایف خود را در جهت 
محکوم کردن این اقدام خبیثانه انجام دهند و اهانت کنندگان به ســزای اعمال خود 

برسند.
وی گفت: استفاده حداکثری از ظرفیت مساجد و هیئت های مذهبی، صدا و سیمای و 
برجسته ساختن برنامه های تبلیغی در رسانه ملی به منظور ارتقای وحدت اسلامی مورد 

تأکید است و در برنامه ها می بایست قرآن کریم مورد توجه ویژه باشد.
حجت الاســلام والمســلمین همتی، معاون پژوهش و برنامه ریزی شورای هماهنگی 
تبلیغات اسلامی در این جلسه با اشاره به اهداف مهم و کانونی وحدت میان مسلمانان 
جهان و اهمیت و ضرورت تقویت آن، گفت: در شرایطی قرار داریم که دشمن تحرکات 
خصمانه و اقدامات شرورانه ای را علیه اسلام و نظام جمهوری اسلامی آغاز کرده و هر 
شخص در این جهان هستی که دعوی یگانه پرستی و توحید دارد، باید نسبت خود را 

با این اقدامات مشخص کند.
وی با بیان اینکه تمام مســلمانان جهان باید نســبت به این موضوع احساس تکلیف 
و مسئولیت نمایند، خاطرنشان کرد: دشــمن به دنبال ایجاد یأس و ناامیدی و نوعی 
خمودی و القای احســاس ناتوانی و کاهش خودباوری و خداباوری در میان مسلمانان 
جهان اســت و متأسفانه هنوز جهان اســلام نتوانسته به طور کامل مانع این تحرکات 
شــده و دشــمن را به عقب براند. بنابراین لازم اســت، تمام تلاش خــود را به ایجاد 
احســاس مسئولیت در بین مسلمانان در همه حوزه ها از جمله رسانه و هنر با حضور 
علما، اندیشــمندان، نخبگان و مبلغان جهان اسلام معطوف کنیم تا احساس تکلیف 
در همه مســلمین جهــان، حول محور کَلمَِةُ الَلهّ و قــرآن کریم و اهل بیت عصمت و 
طهارت )علیهم  السلام( شکل گرفته و یک رستاخیز قرآنی و اسلامی در جهان اسلام 

ایجاد گردد.
معاون پژوهش و برنامه ریزی شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی افزود: این نکته بسیار 
مهمی است که همه دستگاه های اجرایی در حوزه رسانه و هنر، مفاهیمی را تولید کنند 

تا جامعه متناسب با این مفاهیم، رفتارهای خود را شکل دهد.
حجت الاسلام همتی در ادامه اظهار داشت: هدف مهم دیگر این است که باید بتوانیم، 
صفوف متحد، مقتدر و همصدایی را برای مقابله و عقب راندن دشمن شکل دهیم. اگر 
جهان اسلام در کنار هم قرار نگیرند و صفوف محکم و مقتدری را شکل ندهند، نتیجه 
لازم را در پی نخواهد داشت و اهداف مشترک جهان اسلام محقق نخواهد شد. لذا پیام 
هفته وحدت، اتحاد مسلمین حول محور کلمة الله و افزایش عزت و اقتدار جهان اسلام 

و ناامیدی دشمنان قرآن است.
وی افزود: نکته دیگر، حفظ استحکام درونی نظام است، چرا که یکی از اهداف دشمن، 
این است که استحکام درونی نظام را از بین برده و مذاهب و مردم را در مقابل یکدیگر 
قرار دهد. بنابراین، باید استحکام درونی را میان مذاهب اسلامی و حتی ادیان توحیدی 
تقویت کنیم تا پیروان ســایر ادیان نیز در برابر اهانت به مقدسات، احساس مسئولیت 

کنند، چرا که اهانت به قرآن، اهانت به همه ادیان الهی و مقدسات است.
حجت الاســلام همتی در ادامه اظهار داشــت: ولادت پیامبر اسلام)ص( ظرفیت های 
زیادی برای ایجاد نشــاط و الفت و همبستگی اجتماعی دارد و ما باید برای تقویت و 

افزایش این نشاط و الفت تلاش کنیم.
وی در پایان با اشــاره به اینکه، دشمن برای ایجاد گسست و کاهش سرمایه اجتماعی 
در کشــور برنامه ریزی کرده است گفت: با توجه به انتخابات پیش رو و ضرورت حفظ 
نشاط، امید و همبســتگی اجتماعی، لازم است در فرصت فرخنده ایام هفته وحدت، 

برای تحقق اهداف کانونی ذکر شده، تلاش بیش از پیش داشته باشیم.

راهپیمایان اربعین، قرآن در دست بگیرند
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تکمیل و توسعه بیش از ۴۹ هزار متر مربع 
ترمینال و پارکینگ فرودگاهی

اداره کل آمار و پایش اطلاعات معاونت برنامه ریزی و مدیریت منابع وزارت 
راه و شهرسازی از تکمیل و توسعه بیش از ۴۹ هزار متر مربع ترمینال و 

پارکینگ فرودگاهی از ابتدای دولت تا پایان تیرماه امسال خبر داد.
به گــزارش ایرنا، اداره کل آمار و پایش اطلاعــات معاونت برنامه ریزی و 
مدیریت منابع وزارت راه و شهرســازی اعلام کرد: تکمیل و بهره برداری، 
توســعه ترمینال و اپرون )پارکینگ( فرودگاهی به مساحت بیش از ۴۹ 
هزار متر مربع از جمله عملکرد دولت در بخش هوایی در دو ســال اخیر 

است.
همچنیــن بهره برداری از ترمینال و ســاختمان جنبی فــرودگاه گناباد 
مجموعا به مســاحت ۲هــزار و ۵۰ متر مربع، توســعه ترمینال فرودگاه 
بیرجند به مســاحت ۴۱۳۵ متر مربع، تکمیــل ترمینال جدید فرودگاه 
سمنان به مساحت ۲ هزار و ۲۰۰ متر مربع، ترمینال بین المللی فرودگاه 
ایلام به مساحت ۵هزار و ۸۰۰ متر مربع، توسعه ترمینال داخلی فرودگاه 
مشهد به میزان ۱۳ هزار متر مربع و توسعه اپرون فرودگاه بندر عباس به 

مساحت ۲۲ هزار متر مربع صورت گرفته است.
علاوه بر این در حوزه تعمیر و نگهداری هواپیما نیز تعمیر ۳۱ دســتگاه 
موتور هواپیما با موفقیت انجام شــده و ۳ فروند هواپیمای ATR و یک 

فروند هواپیمای A۳۱۹ به چرخه عملیاتی بازگشته است.

پایان بی تدبیری ها در توزیع ارز اربعین با 
تدابیر جدید بانک مرکزی

سیاســت تامین ارز زائــران اربعین و اعلام زودهنگام آن از ســوی بانک 
مرکزی موجب شده صف های طولانی خرید این ارز که سال های گذشته 
مشاهده شد، دیگر تکرار نشود و خرید ارز از بانک ها در کمتر از ۱۰ دقیقه 

انجام شود.
به گزارش ایرنا، در ایام اربعین حسینی که جمعیت عظیمی از مردم عازم 
کربلا هستند، تهیه ارز دغدغه بسیاری از زائران حسینی است. زائرانی که 
در سال های گذشته ساعت ها برای خرید ارز صف می کشیدند، یا ارزهای 
خود را آن طرف مرز و در شرایطی که دور از شأن هموطنان بود دریافت 

می کردند به این روش بانک مرکزی انتقاد داشتند.
بسیاری هنوز هم خاطره دریافت ارز از شکاف دیوراها را فراموش نکرده اند، 
همان ایام بارها در فضای مجازی از نحوه ارائه ارز به زائران سالار شهیدان 
انتقاد می شد. اما امسال سیاست تامین ارز زائران اربعین در بانک مرکزی 
تغییر کرد. بانک مرکزی برای حفظ شأن و منزلت زائران زمان فروش ارز 
را اعلام کرده و بر این اســاس فروش ارز اربعین امســال از ۲۸ مردادماه 
شروع شده اســت و به اذعان مراجعه کنندگان برای خرید ارز، در مدت 

زمان ۱۰ دقیقه موفق شدند ارز مورد نیاز خود را دریافت کنند.
برای دریافت ارز اربعین ابتدا باید در ســامانه ســماح ثبت نام کرده و کد 
پیگیری را دریافت کنید. برای دریافت ارز حتماً به کد پیگیری نیاز دارید 
و افرادی که در ســامانه ســماح ثبت نام نکرده باشند، امکان دریافت ارز 

اربعین را نخواهند داشت.
متقاضیــان پس از دریافت کد پیگیری می توانند با همراه داشــتن اصل 
کارت ملی و گذرنامه یا برگه تردد اربعین به بانک های عامل مراجعه کرده 
و ارز خود را دریافت کنند. ارز اربعین تنها به زائران بالای ۱۸ سال تعلق 
می گیرد و متقاضیان خرید ارز اربعین تا ۱۴ شــهریورماه فرصت دارند به 
شــعب منتخب بانک های تجارت، ملی ایران، ســپه، صادرات، پارسیان و 

پست بانک مراجعه کنند.
سرپرســتان خانوار با در دســت داشــتن مدارک هویتی )کارت ملی و 
شناسنامه سرپرست خانوار و کارت ملی اعضای خانوار( و گذرنامه )یا برگه 
تردد اربعین( معتبر تمام افراد زائر خانواده، می توانند نسبت به خرید ارز 

اربعین از طریق بانک های تعیین شده اقدام نمایند.
درخواســت فروش ارز برای افراد بالای ۱۸ ســال با کنترل تطابق شماره 
ملی، شــماره موبایل و کارت بانکی صورت می پذیرد و افراد ۵ تا ۱۸ سال 
نیز می توانند با شماره همراه والدین یا اعضای خانواده خود اقدام به خرید 
ارز کنند. همچنین بانک مرکزی بر اساس دستور رئیس جمهور در آخرین 
جلســه هیأت دولت، به جهت تسهیل امور زائران وام اربعین را به صورت 

قرض الحسنه به زائران پرداخت می کند.
بر اســاس این گزارش فروش ارز )اســکناس( به زائرین به صورت دینار 
عــراق حداکثر به مبلــغ ۲۰۰ هزار دینار به هر زائر بــه قیمت حدود ۶ 
میلیون و ۲۰۰ هزار تومان تا ۶ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان اســت. فروش 
ارز اربعین به زائران، محدودیتی بابت فروش ارز مسافرتی در سال جاری 

برای متقاضیان ایجاد نمی کند.

پرداخت ارز اربعین به ۲۵۰ هزار متقاضی
بانک مرکزی تاکنون و از طریق ۶ بانک عامل نسبت به پرداخت ارز ۲۵۰ 
هزار نفر از زائران اربعین حســینی اقدام کرده اســت و زائران در صورت 

اشکال از طریق شماره تماس ۲۹۹۵۳۶۱۲-۰۲۱ اعلام کنند. 
به گزارش ایرنا از بانک مرکزی، متقاضیان ارز اربعین هم اکنون نیاز ارزی 
خود را با نرخ رســمی و به صورت مستقیم و بدون حضور واسطه و دلال، 
از طریق ۱۵۰۰ شــعبه منتخب بانک های ملی، تجارت، ســپه، صادرات، 

پارسیان و پست بانک در سراسر کشور دریافت می کنند.
همچنیــن فرآیند ثبت نام غیرحضــوری دریافــت ارز اربعین از طریق 
اپلیکیشن »بله« نیز فراهم است و بسیاری از زائران محترم از این طریق، 

ارز اربعین خود را تهیه و دریافت کرده اند.
زائران در صورت بروز هرگونه مشکل در دریافت ارز اربعین پس از مراجعه 
به شعب منتخب و نیز مشاهده ازدحام احتمالی می توانند مراتب را جهت 
پیگیری با ذکر نام شعبه و شهر از طریق شماره تماس ۰۲۱-۲۹۹۵۳۶۱۲ 

از ساعت ۷:۳۰ صبح تا ۱۵ عصر به بانک مرکزی اعلام کنند.
توزیع ارز زائران اربعین حســینی در سال جاری از ۲۸ مردادماه آغاز و تا 
۱۴ شــهریورماه ادامه دارد و با تمهیدات درنظر گرفته شــده تاکنون ارز 
مورد نیاز ۲۵۰ هزار نفر از متقاضیان به ســهولت و بدون مشکل پرداخت 

شده است.

سازمان هواپیمایی کشوری اعلام کرد؛
تعلیق پروانه فعالیت ۶ شرکت خدمات 

مسافرت هوایی به دلیل گرانفروشی
ســازمان هواپیمایی اعلام کرد: پروانه فعالیت ۶ شرکت خدمات مسافرت 
هوایی به دلیل گرانفروشــی نرخ بلیت هواپیما در مسیرهای داخلی بالاتر 
از نرخنامه ابلاغی به مدت یک ماه تعلیق شــد. به گزارش ایرنا از سازمان 
هواپیمایی کشوری، پروانه فعالیت شرکت های خدمات مسافرت هوای قصر 
شیرین، گردشــگران خورشید و موج شهر هوشمند به دلیل گرانفروشی 
نرخ بلیت هواپیما در مســیرهای داخلی بالاتر از نرخنامه ابلاغی به مدت 
یک ماه تعلیق شد.همچنین پروانه فعالیت شرکت های خدمات مسافرت 
هوایی ســرزمین تابان کیش به دلیل نمایش اطلاعات غیرواقعی شرکت 
هواپیمایی و عتیق گشــت اصفهان به دلیل نمایــش اطلاعات غیرواقع 
شرکت هواپیمایی در مســیرهای عتبات و در بازه زمانی اربعین بالاتر از 
نرخ مصوب ابلاغی ســازمان هواپیمایی کشوری به مدت یک ماه تعلیق 
شد.لازم به ذکر است، پروانه فعالیت شرکت خدمات مسافرت هوایی موج 
زمزم، به دلیل گرانفروشــی نمایش نرخ بلیــت هواپیما و اقدام به فروش 
آنلاین و پشــتیبانی ســایت های فاقد مجوز از این سازمان در مسیرهای 

داخلی بالاتر از نرخ نامه ابلاغی این سازمان به مدت یک ماه تعلیق شد.

خبر

33اقتصاد

وزیر اقتصاد گفت: مولدســازی شــاید شــاه 
بیت وظایف جدید ســازمان خصوصی ســازی 
اســت و مذاکرات لازم برای پیشــنهاد اصلاح 
اساسنامه ســازمان با رییس جمهور و معاون 
اول رییــس جمهور انجام شــده به نحوی که 
ســازمان نه با نگاه مبتنی بر خصوصی سازی 
بلکــه با نگاه مدیریت دارایی ها و مولدســازی 
دارایی های دولت نوســازی شــود و برای این 

تجهیز شود. وظایف ساختاری 
به گــزارش ایرنــا از وزارت اقتصــاد، مجمع 
عمومی عادی ســالیانه منتهی به ســال مالی 
۱۴۰۱ ســازمان خصوصــی ســازی با حضور 
وزیر امــور اقتصادی و دارایی به عنوان رییس 
مجمع، معاون امور بانکی، بیمه و شرکت های 
دولتــی وزارت اقتصاد، مالــک رحمتی رییس 
ســازمان خصوصی سازی، اعضای هیات عامل 
این ســازمان و نمایندگان سازمان حسابرسی 
به عنوان حســابرس قانونی در سالن اجلاس 

وزارت امور اقتصادی و دارایی برگزار شد.
خاندوزی در این نشســت با اشــاره به اینکه 
ســازمان خصوصی ســازی در ســال ۱۴۰۱ 
کارنامــه قابــل دفاعــی از خود نشــان داد، 
اظهار داشــت: تقریبا می توان گفت خطاهای 
سیاســتی که در سال های گذشته متوجه این 
ســازمان بود در عملکرد اخیر این سازمان به 
کمترین میزان رسیده و انحراف از اهداف نیز 
نسبت به سنوات گذشته به مراتب کمتر بوده 

است.
وزیــر اقتصــاد افــزود: زمانی که بنــده این 
مســئولیت را قبول کــردم این وعــده را به 
دادم که  اسلامی  نمایندگان مجلس شــورای 
حتما پس از یک بازنگری نســبت به مســیر 
خصوصی سازی و با یک درنگ و توقف مسیر 
آینــده را انتخاب خواهیم کــرد و بنا نداریم 
چشــم بســته، دنبال رو مســیری باشیم که 

نقدهای بسیاری درباره آن مطرح است.
خاندوزی با اشاره به برگزاری نخستین رویداد 
بین المللی خصوصی ســازی در اقتصاد ایران 
در اوایل ســال گذشــته تصریح کرد: در این 

رویداد توانســتیم بازخوانی مفصلی با جزییات 
از چندصد مورد واگذاری ها در سنوات گذشته 
که تقریبا ۲۰ ســال عملکرد خصوصی سازی 
در اقتصاد کشــور را شــامل می شــد، داشته 

. باشیم 
وی افزود: بررســی عملکرد گذشته دستمایه 
اصــلاح قانون سیاســت های اصل ۴۴ شــد و 
اولیــن مطالبه مــن از همکارانم در ســازمان 
خصوصی سازی این اســت که این سازمان با 
همکاری سایر بخش های وزارت امور اقتصادی 
و دارایی به نحوی عمــل کنند که این لایحه 
اصلاحــی را به عنوان خروجی هیات دولت در 
اختیار داشته باشــیم و امسال تقدیم مجلس 

شورای اسلامی شود.
وزیــر اقتصــاد در ادامه اظهار داشــت: رهبر 
معظم انقلاب دو یا ســه ســال قبــل به این 
موضوع اشــاره کردند که با گذشــت نزدیک 
به ۱۵ ســال از ابــلاغ سیاســت های پولی و 
همچنین آشکار شــدن برخی نقاط قوت و یا 

ضعف این فرایند شایســته است که این قانون 
مــورد بازنگری قرار گیرد و بر همین اســاس 
نیز متن خوبی توســط معاونت سیاستگذاری 
با همکاری ســازمان  اقتصاد  اقتصادی وزارت 
خصوصی سازی آماده شــده و در کمیسیون 
اقتصادی دولت نیز مطرح شــده و امیدواریم 
به زودی به صحــن هیات وزیران برگردد و با 
تصویب این اصلاحیه، دستاوردی ریل گذارانه 

برای سال های آینده داشته باشیم .
خاندوزی افزود: در مســئله  واگذاری ها هم به 
جز واگــذاری ۱۲ درصد از ســهام هولدینگ 
پتروشــیمی خلیج فارس که در فضای رقابتی 
و شــفاف و بدون حرف و حدیث ایجاد شــد، 
بیشــتر واگذاری هایــی کــه صــورت گرفت 
واگذاری هایی بود که یا در قالب رد دیون بود 
و یا بــه تکالیف بند واو تبصــره قانون بودجه 

داشت. اختصاص 
وی ادامه این شــیوه واگذاری هــا را غیر قابل 
دفاع دانســت و تصریح کرد: به جهت تکالیف 

بودجه ســنواتی شــاید از این روش ها گریزی 
نیســت و اگر تحقق نیابــد، تامین اجتماعی و 
بازنشستگی کشــوری و صندوق های  صندوق 
لشــکری دچار مشــکل می شــوند و به نظر 
میرســد برای حل این معضــل باید چاره ای 

اندیشید. دیگر 
وزیــر اقتصــاد تاکیــد کــرد: یکــی از جمع 
مانــده  باقــی  بندی هایــی کــه در زمینــه 
واگذاری ها انجام شــده این است که به سمت 
روش پیمان مدیریــت برویم و به جای اینکه 
از طریــق اســتعلام ها، صلاحیــت مدیریــت 
واحدهایــی مثل هفت تپه یا مغــان را احراز 
کنیم، انتقال مالکیت به افراد با نشــان دادن 
توانایی مدیریتی آنها ظرف دو ســه ســال یا 
چهار ســال در مجموعه تحــت مدیریت آنها 

انجام شود.
وی افــزود: هنوز گزینه جــدی که این مدل 
را پیــاده کرده باشــیم و بتوانیــم از این الگو 
دفــاع کنیــم در اختیــار نداریــم و یکی از 
از ســازمان خصوصی  درخواســت های مــن 
ســازی این اســت که مدیر عامل ســازمان و 
همکاران شــان این موضوع را در اولویت قرار 
دهند کــه بتوانیم از ماترکی کــه از مجموعه 
عظیم شــرکت ها باقی مانده اســت بیشتر از 

کنیم. استفاده  مدیریت  پیمان  ظرفیت 
خاندوزی در بخش پایانی ســخنانش با تاکید 
بر اهمیــت مولد ســازی در وظایــف جدید 
ســازمان خصوصی ســازی گفت: مولد سازی 
شاید شــاه بیت وظایف جدید سازمان باشد، 
و در این زمینه مذاکرات لازم برای پیشــنهاد 
اساسنامه سازمان خصوصی سازی هم  اصلاح 
بــا معاون اول رییس جمهــور و هم با رییس 
جمهوری انجام شــده اســت که سازمان نه با 
نــگاه مبتنی بر خصوصی ســازی بلکه با نگاه 
مدیریــت دارایی ها و مولدســازی دارایی های 
دولت نوسازی شود و برای این وظایف جدید 
نیز ســاختار متناسبی تجهیز شــود که قطعا 
تشــکیلات فعلی سازمان تناســب چندانی با 

مسئولیت ها و وظایف جدید ندارد.

وزیر اقتصاد در مجمع عمومی سالیانه سازمان خصوصی سازی اعلام کرد:

نوسازی سازمان خصوصی سازی با نگاه مبتنی بر مدیریت و مولد سازی دارایی های دولت

وزیر ارتباطات در نشست سه جانبه وزارت ارتباطات، سازمان 
برنامه و سازمان اداری و اســتخدامی گفت: تمام استعلامات 
بین دســتگاهی نیز باید تا آذرماه امســال آنی و برخط و در 
نهایــت ۲۰ درصد خدمات دســتگاه ها نیز تــا دی ماه کاملًا 

شوند. هوشمند 
به گزارش ایرنا از وزارت ارتباطات، نخســتین جلســه کمیته 
نظارتی بــر اجرای پروژه راه انــدازی و تکمیــل پنجره ملی 
خدمات دولت هوشــمند با حضور عیســی وزیــر ارتباطات و 
فنــاوری اطلاعات، میثــم لطیفی معــاون رئیس جمهوری و 
رئیس سازمان اداری و استخدامی و سیدمهدی نیازی معاون 
رییس ســازمان برنامه و بودجه برگزار و در این جلســه مقرر 
شده برای تسریع در مسیر تحقق حداکثری به اهداف تعیین 
شــد در قانون از این پیش این جلســات به صــورت هفتگی 

برگزار شود.
وزیر ارتباطات در ابتدای این جلســه با بیان اینکه در راستای 
ارائــه خدمــات دولت به صورت هوشــمند، دولت ســیزدهم 
گام های بلندی برداشــته و آن را به یک تکلیف قانونی برای 

همه دســتگاه ها تبدیل کرده اســت، گفت: بر اســاس قانون 
بودجه، همه دســتگاه های اجرایی کشــور که دارای خدمات 
عمومی هســتند، مکلف شــدند که ســه اقدام را انجام دهند 
که اتصال دســتگاه ها یک مرحله از کار اســت که با پیگیری 
قابل تقدیر رســانه ها تاکنون بیش از ۹۸ درصد دســتگاه ها به 

این پنجره متصل شوند.
وی افــزود: قدم بعدی ارائه تمام خدمات دســتگاه ها در قالب 
پنجره ملی خدمات دولت هوشــمند تا پایان آبان ماه اســت. 
همچنین تمام اســتعلامات بین دســتگاهی نیز باید تا آذرماه 
امســال آنی و برخط شــود و در نهایــت ۲۰ درصد خدمات 

دســتگاه ها هم باید تا دی ماه کاملًا هوشمند شود.
زارع پــور ادامه داد: اگرچه در گام نخســت به توفیقات خوبی 
دســت پیدا کرده ایم امــا برای تحقق اقدامات بعدی توســط 

برخی دستگاه ها هنوز پیشــرفت هایی مشاهده نشده است که 
ضروری اســت با برگزاری جلســات کمیته نظارتی به صورت 
هفتگی موانع پیش روی دســتگاه ها بررسی و برای کنار زدن 

آن ها اقدام شود.
در ادامه این جلســه معــاون رئیس جمهوری با اســتقبال از 
پیشــنهاد وزیر ارتباطات برای برگزاری جلسات منظم کمیته 
نظارتــی اجرای بنــد ج تبصره ۷ قانون بودجه ســال ۱۴۰۲ 
گفت: خوشــبختانه در میان دســتگاه های اجرایی یک تفاهم 
خوبی در رابطه با ضرورت هوشمندســازی دولت اتفاق افتاده 
اســت و بر همین اســاس ما نیز این آمادگی را اعلام می کنیم 
که برای تســریع در پیشرفت این پروژه و دست یابی به اهداف 
از پیش تعیین شــده که تکلیف قانونی نیز محســوب می شود 

جلســات کمیته نظارتی را هر هفته برگزار کنیم.
لطیفی افزود: باید تلاش کنیم در جلســات هفتگی و با دعوت 

از دســتگاه های اجرایی در ارتباط با اتصال کامل و هوشــمند 
به پنجره ملــی خدمات دولت را مورد ارزیابــی قرار دهیم تا 
بتوانیم مســیر دســتیابی به اهداف پیش بینی  شده در قانون 

را هموار کنیم.
وی در ادامــه با بیــان اینکه میزان رضایت مــردم از عملکرد 
دســتگاه های اجرایی، بهترین شــاخص برای ارزیابی عملکرد 
دستگاه ها اســت، گفت: اگر بتوانیم به مردم خدمات دولتی را 
بدون مراجعه حضوری و به صورت الکترونیکی و هوشمند ارائه 
کنیم قطعاً می توانیم در مســیر کســب رضایت مردم حرکت 
کنیم و به دنبال آن رتبه دســتگاه ها در شاخص ارزیابی ها نیز 

افزایش پیدا خواهد کرد.
در ادامه این جلســه معاون تولیدی و زیربنایی سازمان برنامه 
و بودجه نیز با تاکید بر ضرورت و اهمیت هوشمندسازی ارایه 
خدمــات دولت گفت: ما به عنوان ســازمان برنامه و بودجه با 
قوت و قدرت پای کار هوشــمند سازی ارایه خدمات دولت و 
تکمیل پنجره ملی خدمات دولت هوشمند هستیم و این را در 

ســازمان به عنوان یک کار ویژه تعریف کرده ایم.
نیــازی با بیــان اینکه بــا تکمیل پنجره ملــی خدمات دولت 
هوشــمند تعامل مردم با حکومت از طریق حکمرانی هوشمند 
تســهیل می شــود گفت: نمود دولت خــوب و کارآمد در این 
پروژه به منصه ظهور می رســد. بنابراین همه باید تلاش کنیم 
تــا این کار مهم، اثــر بخش و زود بازده عملیاتی شــود تا به 

دنبال آن رضایت مردم محقق شود.
در ادامه این جلسه گزارشــی از میزان پیشرفت پروژه پنجره 
ملی خدمات دولت هوشــمند ارائه شد که در بخشی از آن این 
نکتــه حائز اهمیت بود که تاکنون بیش از ۲۳.۵ میلیون نفر - 
کاربر در پنجره ملی خدمات دولت هوشــمند ثبت نام کرده اند. 
همچنین ســیر ورودی یکپارچه به پنجره ملی خدمات دولت 
هوشمند با بیش از صد درصد رشد در تیرماه به بیش از ۱۱۳ 

میلیون ورود رسیده است.

در نشست سه جانبه وزارت ارتباطات، سازمان برنامه و سازمان استخدامی مطرح شد؛

عضوهیات مدیره ســازمان ملی زمین و مسکن اظهار داشت: از بهمن 
ماه سال گذشته اولین قراردادها را با صنایع منعقد کردیم و طرح اولیه 
۵ صنایع تصویب شده و تمامی اراضی مورد نیاز برای ساخت ۱۰۰ هزار 
واحد هم به صنایع تحویل شــده اســت و تا ۲ ماه آینده فرآیند اجرا و 

آماده سازی در این شهرک ها شروع می شود.
محمدمهدی بلــوردی در گفت وگو با خبرنگار اقتصــادی ایلنا درباره 
آخریــن اقدامات برای تامین زمین شــهرک های مســکونی کارگران 
اظهار داشت: تامین مســکن کارگران در اولویت برنامه های وزارت راه 
و شهرســازی قرار دارد از این رو به ۱۴ شــرکت صنعتی برای ساخت 
مسکن کارگران صنایع در مجموع ۲ هزار و ۳۵۰ هکتار زمین اختصاص 

داده شده است.
عضوهیات مدیره ســازمان ملی زمین و مســکن گفت: تا کنون با ۱۴ 
شرکت صنعتی برای ساخت مسکن کارگران تفاهمنامه و قرارداد امضا 
و زمین اختصاص داده شده  است به طوریکه در استان آذربایجان در دو 
شهر تبریز و ورزقان به شرکت مس ملی ایران، در استان قزین در شهر 
محمدیه به یک شرکت صنعتی، استان یزد به شرکت صنعتی و معدنی 
چادرملو، شرکت خدماتی شهرک خدماتی، سنگ آهن مرکزی و سنگ 
آهن کویر، در اســتان خوزستان به دو شــرکت فولاد اکسین و فولاد 
خوزســتان، پتروشیمی امیرکبیر، در استان خراسان رضوی به شرکت 
فولاد ســنگان، اپال پارسیان، در اســتان فارس به  شرکت فولاد غدیر 
نی ریز و در اســتان خراسان جنوبی در شــهر بیرجند به چند شرکت 

صنعتی اراضی برای ساخت مسکن کارگران اختصاص داده شده  است.
بلوردی درباره شــرایط ارائه مســکن به کارگران تحت قراراد با صنایع 
اعلام شــده، تاکید کرد: شــرایط برای تامین اراضی مسکن کارگران 
صنایع، دقیقا همان شرایط طرح نهضت ملی مسکن است و دولت طبق 
قانون برای افراد و خانواری که فاقد مســکن هستند، شرایطی را ایجاد 
می کند که صاحب خانه شــوند اما با این تفاوت که اطلاعات کارگران 

صنایع به صورت آفلاین ثبت می شود.
وی ادامــه داد: از آنجایــی که مدیران این مجموعه ها پیگیر ســاخت 
مســاکن کارگران صنایع هستند، اطلاعات را به صورت متمرکز از آن 
صنایــع مورد قــرارداد دریافت می کنیم و به صــورت آفلاین ثبت نام 
صورت می گیرد و نیازی نیســت که کارگران در ســامانه ای ثبت نام 
کنند.عضوهیات مدیره ســازمان ملی زمین و مســکن در پاسخ به این 
ســوال که آیا میزان آورده اولیه برای کارگــران صنایع طبق مقررات 
نهضت ملی مسکن همان ۴۰ میلیون تومان است، گفت: درباره تامین 
آورده اولیه از ســوی کارگران این اختیارات را به مدیران این شرکت ها 

و صنایع داده شده است و هیچ آورده ای اجبار نکردیم.  
بلوردی بــا تاکید بر اینکه اجاره نمی دهیم این شــهرک ها به خوابگاه 
کارگران تبدیل شــود و چهره زندگی خانوادگی نداشــته باشد، تاکید 
کــرد: در این باره تجربه هایی از گذشــته به دســت آوردیم و اگر این 
طرح ها تهمیدات و پیوســت اجتماعی خوبی نداشته باشند، بروز این 
آســیب ها احتمال دارد اما مدل مد نظر این است که این شهرک ها  را 

متخص استقرار و ســکونت کارگران یک شرکت نمی کنیم و سکونت 
در این محدوده ها ترکیبی از اقشــار مختلف جامعه خواهد بود و اقشار 

مختلف را در این شهرک ها توزیع می کنیم.
وی با بیان اینکه اســقرار صرفا کارگران یک شــرکت در یک محدوده 
تبعات اجتماعی خواهد داشــت، ادامه داد: باید توجه داشــت که همه 
این افراد در طول روز و شــب در کنار هم زندگی کنند و برای همین 
تهمیداتی که پیش بینی شــده این اســت که اقشــار مختلف در این 
محــدوده زندگی کنند تا این شــهرک ها ترکیب جمعیتی از اقشــار 

مختلف داشته باشند.
عضو هیات مدیره ســازمان ملی زمین و مســکن درباره ارائه و ساخت 
خدمات شهری در این شهرک ها از سوی دولت گفت: مدیریت ساخت 
این شهرک و مســاکن  به صورت یکپارچه است و خدمات روبنایی از 
جمله مدرسه با اولویت اول، درمانگاه، مسجد، پاسگاه نیروی انتظامی و 
... همانند طرح نهضت ملی مســکن پیش بینی شده البته تلاش بر این 
است که از برخی از صنایع کمک گرفته شود چراکه صنایع توان تامین 

مالی برای احداث این خدمات شهری را دارند.
بلوردی درباره زمان شروع ساخت این واحدها افزود: از بهمن ماه سال 
گذشته اولین قراردادها را با صنایع منعقد کردیم و طرح اولیه ۵ صنایع 
تصویب شــده و تمامی اراضی مورد نیاز برای ساخت ۱۰۰ هزار واحد 
هم به صنایع تحویل شــده است و تا ۲ ماه آینده فرآیند اجرا و آماده 

سازی در این شهرک ها شروع می شود.  

جزییات ساخت ۱۰۰ هزار واحد مسکن کارگران صنایع

آنی و برخط شدن تمام استعلامات بین دستگاهی تا آذر امسال
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رئیس ســازمان شیلات کشور ضمن اشــاره به تکثیر و رهاسازی 
۳۶۵ میلیون قطعه ماهی در ســال گذشــته گفت: با زیر کشــت 
رفتن ۱۷ هــزار هکتار مزرعه میگو، تولیــد میگو به ۶۱ هزار تن 

رسیده است.
به گزارش ایسنا، سید حسین حســینی با اشاره به دستاوردهای 
دولت سیزدهم در بخش شــیلات اظهار کرد: ۳۶۵ میلیون قطعه 
ماهی با اعتبار ۴۵ میلیارد تومان سال گذشته تکثیر و رها سازی 

شد.
وی افزود: میزان تولید محصولات شــیلاتی در کشور یک میلیون 
و ۳۵۲ هزار تن اســت که از این میــزان ۷۵۱ هزار تن در حوزه 
صید و صیادی و ۶۰۱ هزار تن در حوزه آبزی پروری بوده اســت.
رئیس ســازمان شیلات کشــور ادامه داد: در صید فراساحلی در 
اقیانوس هند با ۸۰۰ شــناور و ۱۷۰ هزار تــن رتبه دوم در ۳۲ 

کشــور و در غرب اقیانوس هند رتبه اول را داریم.
حســینی در ادامــه گفت:حــدود ۲۲۷ نقطه تلاقــی، ۷۰ بندر 
صیادی، ۱۲۰ اســکله تخلیه، ۱۳۷ اســکله های مردمی در حوزه 
صید و صیادی داریم که بیش از ۹۸ درصد این زیرســاخت ها بعد 
از انقلاب رقم خورده و البته در دولت سیزدهم هم اتفاقات خوبی 
برای صیانت از ذخایر افتاده اســت کــه از جمله آنها می توان به 
تامین اعتبار در ســفرهای اســتانی برای ۵ مرکز بازسازی ذخایر 

و تامین اعتبار برای ایجاد زیســت گاه های مصنوعی اشاره کرد.
ایــن مقام مســئول در ســازمان شــیلات در بخــش دیگری از 
صحبت هایش به تولید میگو نیز اشــاره کرد و گفت: با زیر کشت 
رفتن ۱۷ هــزار هکتار مزرعه میگو، تولیــد میگو به ۶۱ هزار تن 
رسیده که با برنامه مطابقت دارد. با توجه به مطالعات انجام شده 
قابلیت به زیر کشت رفتن ۲۰۰ هزار هکتار وجود دارد و با تاکید 
مقام عالــی وزارت در اولویت قراردادن ســرمایه گذاری در بحث 
صنعت شــیلات هم به صورت توسعه افقی و هم به صورت توسعه 
عمــودی ۴۰ هزار هکتار را در برنامه داریــم که در گام اول ۲۴ 
هزار هکتار از محل مولد ســازی در دستور کار قرار گرفته است.  
به گفته وی برای زیرکشت رفتن و زیرساخت های این موضوع در 
بنادر حدود ۷۰۰ میلیارد در گام اول از محل مولدســازی تامین 

اعتبار شده است.
حســینی در ادامه به تولید خاویار نیز اشــاره کــرد وگفت: برای 
مگاپــروژه پروش ۵۰۰۰ تنی خاویار حــدود ۷۰۰ میلیارد هزینه 

شده است.
وی همچنین افزود: در ســال گذشــته هم در صنعت شــیلات با 
توجه به ســامانه اشــتغال، ۱۲ هزار اشــتغال در همین صنعت با 
جذب ۱۱ هزار میلیارد سرمایه گذاری انجام شده که نسبت به دو 

هزار و ۵۰۰ میلیارد رکورد قبلی چیزی حدود ۴ برابر شده است.
وی با بیان اینکه در حوزه شــیلات باید پایداری شغل را مدیریت 
کنیــم، ادامه داد: دریا یک ظرفیتی دارد که همه نمی توانیم از آن 
ظرفیــت بهره برداری کنیم، ولی  برای نظارت به غیر رســمی ها 
باید یک ســاماندهی اتفــاق بیفتد. در این راســتا با همکاری که 
با هیات مقررات زدایی داشــتیم عــلاوه بر دخالت فردی و حذف 

امضاهای طلایی، شــفاف سازی فعالیت انجام شده است.
حســینی همچنیــن تصریح کــرد: برنامه ما رهاســازی ۱۰ هزار 
زیســتگاه تا ســال ۱۴۰۰ بود، ۱۵۰۰ زیســت گاه در ۱۰ ســال 
گذشــته رهاسازی شــده، ۱۵۰۰ زیست گاه تا ســال گذشته و 
۳۵۰۰ تا هم امســال با اعتباری که دیده شده رهاسازی می شود 
که در همین دو سه روز گذشته ۶۰۰ زیست گاه در اطراف جزیره 
کیش رهاســازی شده که این کار، یک کار ملی با مشارکت بخش 

است. خصوصی 
رئیس ســازمان شــیلات عنوان کرد: یکی از چالش های پرورش 
ماهــی در قفس بحث بازار بود که با دیپلماســی فعال که در این 
دولت اتفاق افتاد مشــکل بازار حل شد. یعنی با تفاهم نامه ای که 
وزیر جهاد کشــاورزی با وزیر کشــاورزی چین منقعد کرد و یا با 

تفاهم نامه ای که با روســیه داریم مشکلی برای صادرات نداریم.
وی  در بخش دیگری از صحبت هایش به افتتاح طرح های شیلاتی 
در هفته دولت خبر داد و گفت:۵۴ طرح شــیلاتی با اعتباری بالغ 
بــر ۲۵۱۵ میلیارد تومان در هفته دولت افتتاح می شــود که این 
تعداد پروژه تولید را ۱۶ هزار و ۸۱۹ تن افزایش خواهد داشــت و 
برای ۱۷۹۷ نفر اشتغال مســتقیم و برای ۳۱۷۵ نفر اشتغال غیر 
مســتقیم ایجاد خواهد کرد. همچنین این پروژه ها در ۲۰ استان 

می شود. افتتاح 

عملکرد دولت در بخش شیلات

تکثیر و رهاسازی بیش از3۶۰ میلیون قطعه ماهی
توقف اجرای مصوبه دولت درباره عوارض 

صادراتی مواد خام و نیمه خام 
بر اساس بخشنامه گمرک و بر اساس حکم دیوان عدالت اداری، 
اجرای تصویبنامه هیات وزیران درخصوص میزان قطعی عوارض 

صادراتی مواد خام و نیمه خام متوقف شد.
بــه گزارش خبرگزاری مهــر، علی اکبر شــامانی مدیرکل دفتر 
صادرات گمرک ایران توقف اجرای تصویب نامه هیأت وزیران در 
خصوص دســتورالعمل بند ز تبصره ۶ ماده واحده قانون بودجه 
ســال ۱۴۰۲ )میزان قطعی عوارض صادراتــی مواد خام و نیمه 

خام( را ابلاغ کرد.
در ایــن بخشــنامه آمــده اســت: پیــرو بخشــنامه شــماره 
۶۳۴۲۵۶/۱۴۰۲/۷۴ مــورخ ۱۵/۵/۱۴۰۲ موضوع میزان قطعی 
عــوارض صادراتی مــواد خام و نیمه خام )دســتور العمل بند ز 
تبصره ۶ قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل کشور( به پیوست ابلاغیه 
شــماره ۱۴۰۲۲۲۰۰۰۵۶۴۲۸۵۲ مورخ ۲۴/۵/۱۴۰۲ به انضمام 
دادنامه شماره ۱۴۰۲۳۱۳۹۰۰۰۱۳۱۲۴۸۲ مورخ ۲۳/۵/۱۴۰۲ 
هیئت تخصصــی صنایع و بازرگانی دیوان عدالت اداری مبنی بر 
دستور توقف اجرای مصوبه ضمیمه بخشنامه صدرالاشاره ارسال 
می گردد. دســتور فرمائید در ارتباط با موضوع مطابق رأی ابلاغ 
شــده اقدام لازم معمولدارند. بدیهی اســت با امعان نظر به مفاد 
رأی ابلاغ شــده، تا تعیین تکلیف موضوع بند ۱ بخشنامه شماره 
۱۳۶۹۵/۱۴۰۲/۵ مــورخ ۹/۰۱/۱۴۰۲ مــلاک عمل خواهد بود. 
لذا شایســته اســت ضمن اقدام لازم مراتب را بــه کلیه واحدها 
و گمرکات اجرایی تابعه نیز ابلاغ و بر حســن اجرای آن نظارت 

مستمر معمول دارند.
البته لازم به اشــاره اســت کــه به صورت پیش فــرض از تمام 
محصــولات عوارض نیم درصدی وصول خواهد شــد، اما وصول 
عوارض قطعی بــر مبنای حکم قانون بودجه که از دو هفته قبل 
اجرایی شــده بود با دســتور موقت دیوان عدالت اداری متوقف 

شده است.

ایران به خودکفایی ۹۰ درصدی در تولید 
محصولات اساسی می رسد

وزیر جهاد کشــاورزی گفت: طی سال های اخیر، ایران در تولید 
محصولات اساسی به پیشــرفت مناسبی دست یافته است و در 
نظر دارد با استفاده از تجربیات و دانش فنی کشورهای دوست از 

جمله مالزی بر دستاوردهای خود بیفزاید.
آقای محمدعلی نیکبخــت در ملاقات وزیر خارجه مالزی گفت: 
مالزی از کشــورهای مهم آسیا و جهان اسلام است و در سیاست 
راهبردی ایران به عنوان بازیگر اصلی منطقه غرب آســیا، نقش 

مهمی ایفا می کند.
وزیر جهادکشــاورزی ایران تبادل هیئت های عالی رتبه دو کشور 
در حوزه های اقتصادی و کشــاورزی را تعیین کننده ارزیابی کرد 
و افزود: رهبران دو کشــور و رئیس جمهور اسلامی ایران، تصمیم 
کشــورمان برای همکاری ایران با کشــورهای آسیایی و مالزی 
را جدی دانســته و ســهم قابل ملاحظه ای در رابطه با مســایل 

اقتصادی و کشاورزی قائل هستند.
نیکبخــت در این دیدار به خودکفایی ۹۰ درصدی امنیت غذایی 
ایران اشــاره کرد و گفت: ایران، سال های اخیر توانسته  در تولید 
کالاهای اساســی و محصولات مهم غذایی به پیشرفت مناسبی 
دســت یابد و تــلاش دارد ضمن تبادل تجربیــات و دانش فنی 
با کشورهای دوست و اســتفاده متقابل از ظرفیت دانشمندان و 
نخبگان کشاورزی دیگر کشورها از جمله مالزی، بر دستاوردهای 

خود بیافزاید.
او گفت: سه اســتان جنوبی؛ هرمزگان، سیستان و بلوچستان و 
جنوب کرمان از نظر اقلیم، قابلیت تولید محصولات استوایی مانند 
موز، انبه و سایر میوه های گرمسیری را دارند که می توان براساس 
تفاهمات قبلی با کشــور مالزی برای ایجاد ایســتگاه مشــترک 
تحقیقاتی تولید میوه های گرمســیری در ایــران، همکاری های 
علمی و اجرایی برای توســعه کمی و کیفی از جانب هر دو طرف 

انجام گیرد.
وزیر جهاد کشــاورزی با اشــاره به افزایش ۳۴ درصدی تجارت 
ایران و مالزی از ســال ۲۰۲۲ به بعد اشاره کرد و گفت: براساس 
بررسی صورت گرفته، می توان با تامین بخشی از نیازهای یکدیگر 

سطح تجارت دو کشور را توسعه بخشید.
زامبری عبدالقدیر وزیر امور خارجه مالزی در این دیدار، سفرش 
به ایران را حائز اهمیت دانست و گفت: ملاقات با مسئولان ایرانی 
برای مالزی راهبردی تلقی می شــود و این سفر می تواند تسهیل  
کننده و مسیریاب روابط تجاری و اقتصادی بین دو کشور شود.

زامبری عبدالقدیر سیاســت اصلی دولت انور ابراهیم را گسترش 
رابطه در موضوعات سیاســی، اقتصادی و تجاری با ایران دانست 
و گفت: مالزی در حوزه امنیت غذایی از قافله عقب است و قصد 
داریم برای جبران عقب ماندگی، از تجربیات ایران در این حوزه 
اســتفاده کنیم، با وجود مشکلات سوال ما این است؛ چه گونه در 

امنیت غذایی خودکفا شده اید؟
او با اشاره به واردات ۵ میلیارد دلاری محصولات غذایی کشورش 
گفــت: ایران می توانــد در تامین نیاز مالزی نقــش محوری ایفا 
کنــد از این رو، می توان در زمینه طیور و میوه های گرمســیری 
با یکدیگر همکاری گسترده داشته باشیم، این همکاری می تواند 
ایران و مالزی را به کشــورهای عمده در تولید محصولات حلال 

تبدیل کند.

۵۳۰۰ میلیارد تومان بیمه نامه معدنی صادر 
شد

ارزش بیمــه نامه هــای صــادر شــده توســط صنــدوق بیمه 
ســرمایه گذاری فعالیت های معدنی طی چهارماه نخست امسال، 
بیش از پنج هزار و ۳۰۰ میلیارد تومان ثبت شــد که شامل ۷۷ 

فقره بیمه نامه اعتباری است.
بــه گــزارش ایرنا از ایمیــدرو، این عملکرد حاکی از رشــد ۶۰ 
درصدی در تعداد صدور بیمه نامه و حدود ۱۷۰ درصد در ارزش 

ریالی را نشان می دهد.
این روند در ســایر بیمه نامه های صادر شده توسط صندوق بیمه 
ســرمایه گذاری فعالیت های معدنی نیز قابل مشــاهده است. به 
گونه ای که در بخش صدور بیمه نامه سرمایه گذاری تعداد بیمه 
نامه ها از ۹ فقره در سال قبل به ۱۳ فقره در سال ۱۴۰۲ رسیده 
و از نظــر ارزش ریالی نیز رقم این بیمــه نامه ها از ۱۱۰ میلیارد 
ریال با افزایشــی در حــدود ۹۰۰ درصدی به ۹۴۶ میلیارد ریال 

افزایش داشته است.
همچنین ارزش تقاضاهای آماده برای صدور بیمه نامه در صندوق 
بیمه سرمایه گذاری فعالیت های معدنی بالغ بر ۱۶.۳۰۴ میلیارد 
ریال برآورد می شود که با احتساب بیمه نامه های صادره در دوره 
مورد اشــاره، این صندوق مجموعأ عملکردی به ارزش ۷۰.۹۴۸ 
میلیارد ریال در صدور انواع بیمه نامه و ضمانتنامه داشته است.

اخبار
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یــک عضو هیات علمی دانشــگاه گفت: ســالانه بیش از ۲۰ 
هــزار نفر در اثر آلودگی هوا جان خود را از دســت می دهند 
که هزینه اقتصادی آن حدود ۸ میلیارد دلار اســت. با اضافه 
کردن این هزینه به مبالغ بالا منافع اقتصادی حاصل از برقی 

کردن خودروها در ســال بیش از ۳۰ میلیارد دلار می شود.
به گزارش ایســنا، یادداشت محمد بیات - عضو هیات علمی 
دانشــگاه - دربــاره خودروهای برقی و اینکه توســعه کامل 
این خودروها ســالانه ســبب نجات جان بیــش از ۲۰ هزار 
نفــر می شــود و دارای منافــع بیــش از ۳۰ میلیارد دلاری 
برای کشــور اســت گفت: بــا اضافه کردن ســود حاصل از 
برقی ســازی خودروهای دیزلی چند میلیــارد دلار دیگر به 
این عدد اضافه خواهد شــد. روند گسترش خودروهای برقی 
در سایر کشــورها نمایی اســت. برای مثال در سال ۲۰۲۲ 
تعــداد خودروهای برقی در دنیا به ۲۶ میلیون عدد رســید 
کــه این مقدار ۶۰ درصد بیشــتر از ســال ۲۰۲۱ و ۵ برابر 
ســال ۲۰۱۸ بود. بنابراین در ایران نیز باید همسو با تحولات 
جهانــی برقی ســازی خودروها با حداکثر ســرعت و ظرفیت 
در دســتور کار قرار بگیرد. علاوه بر ایــن، خودروهای برقی 
مزایای دیگری مانند کاهــش آلودگی هوا، آلودگی صوتی و 
ارتعاشــات، تعمیر و نگهداری کمتر، ارزان و آسان، شتاب و 
تعادل بالا، قطعات بســیار کمتر و ساختار ساده تر دارند و در 
ترافیــک و در حالت توقف انرژی مصرف نمی کنند و مصرف 

آنها در شهر کمتر از بیرون شهر است.
خودروهای برقی می توانند با ذخیره برق در ساعات غیرپیک 
)شب تا صبح( از خاموش شدن نیروگاه ها در ساعات غیرپیک 
جلوگیری کنند و به افزایش درآمد و توســعه زیرساخت های 
برق کمک کنند. همچنین با فراهم شــدن زیر ســاخت می 
توانند با تحویل برق به شــبکه در ساعات پیک به یکنواخت 
کردن نمودار مصرف کمک کنند و از خاموشــی ها در ساعات 

.)V۲G( پیک جلوگیری کنند 
دولت باید مالیات خودروهای برقی را صفر کند. اگر بابت هر 
خــودرو برقی ۲۵۰۰ دلار یارانه پرداخت شــود این مبلغ در 
کمتر از دو سال بر می گردد و در سال های بعدی عمر خودرو 
حدود ۱۵ هــزار دلار در منابع انرژی یــا ارزی صرفه جویی 
می شــود. از طرف مقابل باید در نظر داشــت که تحویل هر 

خودروی درون ســوز حدود ۱۵۰۰ دلار در ســال به اقتصاد 
ملی آسیب می زند.

مصرف بنزین تا بیش از ۱۲۰ میلیون لیتر در روز نیز گزارش 
می شــود و هر روز با افزوده شدن خودروهای جدید در حال 
افزایش است. به هر نسبت که مصرف بالاتر رود، برقی سازی 
خودروهــا منافع بیشــتری خواهد داشــت. در اینجا مصرف 
روزانــه بنزین ۱۱۰ میلیــون لیتر در نظر گرفته می شــود. 
همچنین، به طور متوســط هر خودرو در ۱۰۰ کیلومتر ۱۰ 
لیتر بنزین مصرف می کند. بنابراین کل مســافتی که روزانه 
خودروهای بنزینی در کشــور طی می کننــد یک میلیارد و 
۱۰۰ میلیون کیلومتر می شــود. از طرف خودروهای برقی به 
طور متوســط به ازای هر ۱۰۰ کیلومتر ۱۸ کیلووات ساعت 
انرژی مصرف می کننــد، البته در خودروهای برقی اقتصادی 
جدیــد چینی مصرف تا حدود نصف ایــن مقدار نیز گزارش 
می شــود  که منافع بیشتر خودروهای برقی را نشان می دهد.
بنابرایــن انرژی الکتریکی لازم برای مســافت یک میلیارد و 
۱۰۰ میلیــون کیلومتری که روزانــه خودروهای بنزینی در 
کشــور طی می کنند، ۱۹۸ گیگاوات ســاعت خواهد بود. با 

تقســیم این انرژی به ۲۴ ســاعت توان الکتریکی لازم برای 
تولید این انرژی برابر ۸۲۵۰ مگاوات ساعت به دست می آید.

 در نتیجه با برقی شــدن تمام خودروهــای بنزینی موجود 
در کشــور تنها حدود ۸۰۰۰ مگاوات به توان مصرفی شبکه 
اضافه می شــود که با شارژ شدن خودروهای برقی در ساعات 
غیر پیک ایــن انرژی هم اکنون قابل تامین اســت و نیازی 
به ایجاد ظرفیت تولید جدیــد نخواهد بود. همچنین مصرف 
انرژی مازاد شــبکه، به افزایش درآمد وزارت نیرو و توســعه 
صنعــت برق کمک خواهد کرد. به عــلاوه امکان فروش برق 
به شــبکه توســط خودروهای برقی در ســاعات پیک وجود 

.)V۲G(دارد
با فــرض اینکه روزانــه ۱۱۰ میلیون لیتر بنزین در کشــور 
مصرف می شــود و با فرض ۷۰ ســنت برای قیمت بنزین در 
هــر لیتر،   بنابراین هزینه بنزین در هر روز ۷۷ میلیون دلار 

و در هر سال ۲۸ میلیارد دلار است.
از طرف دیگر با فرض ۹ ســنت برای قیمت برق مصرفی در 
هر کیلووات ساعت و با در نظر گرفتن ۱۹۸ گیگاوات ساعت 
برق لازم برای کل خودروهای بنزینی، بنابراین هزینه روزانه 
مصرف برق خودروها حدود ۱۸ میلیون دلار و هزینه مصرف 
ســالانه آنها حدود ۶.۵ میلیارد دلار خواهد بود. در نتیجه در 
صورت برقی شــدن کلیه خودروهای بنزینی هزینه انرژی از 
۲۸ میلیــارد دلار به ۶.۵ میلیــارد دلار کاهش می یابد یعنی 
کمتر از یک چهارم می شــود. خودروهای برقی در ترافیک یا 
در حالت توقف انرژی مصرف نمی کنند و برعکس خودروهای 
درون ســوز میزان مصرف آنها در شــهر کمتر از خارج شهر 
است. یعنی ممکن اســت صرفه جویی در انرژی حتی بیشتر 

از این مقدار باشد.
اگر خودرویی ســالانه ۲۴۰۰۰ کیلومتــر حرکت کند هزینه 
ســوخت آن با بنزین حدود ۱۶۸۰ دلار و با برق حدود ۳۸۹ 
دلار می شــود. در نتیجه با برقی شــدن هر خــودرو حدود 
۱۳۰۰ دلار در ســال صرفه جویی می شود. بر این اساس اگر 
دولــت بابت هر خودرو برقی ۲۵۰۰ دلار یارانه پرداخت کند 
ایــن مبلغ در کمتر از دو ســال بر می گردد و در ســال های 
بعدی عمر هر خودرو حدود ۱۵ هزار دلار در منابع انرژی یا 

ارزی صرفه جویی می شود.

منفعت ۳۰ میلیارد دلاری در سال برای کشور با توسعه خودروهای برقی

به گزارش ایســنا، داوود منظور در حاشیه جلسه هیات دولت 
در جمــع خبرنــگاران درباره دلیــل واگذارنشــدن قیر برای 
آســفالت راه های روســتایی، اظهار کرد: بنای ما این است که 
کمــک کنیم تا با دادن قیر حمایتی، آســفالت و راه ســازی 
روســتایی دنبال شــود اما این قیر متعلق به دولت نیست بلکه 
متعلق به شــرکت های پخش و پالایش نفت خام اســت و اگر 
قرار باشــد قیر را از آنها گرفته و به پیمانکار بدهیم حتما باید 

مابه ازای آن را جبران کنیم.
وی ادامــه داد: الان قیمت یک کیلــو قیر در بورس تقریبا ۱۶ 
هزار تومان اســت در حالیکه در قانون بودجه پیش بینی شده 
بود که قیر با قیمت ۷ هزار تومان محاســبه کنیم بنابراین این 
اختــلاف قیمت باید تعیین تکلیف شــود. در واقع این اختلاف 
قیمــت را بایــد از محلی تامین کنیم کــه محل آن در بودجه 

پیش بینی نشــده و به همین دلیل امســال تاکنون نتوانسته 
ایم ســهمیه قیر جدید تخصیص دهیم اما در تلاشیم با اصلاح 
قانون بودجه این مشــکل را حل کنیم. هدف ما این اســت که 
بخشــی از این قیر تولیدی کشــور را برای راه های روستایی 

دهیم. تخصیص 
رئیس ســازمان برنامه و بودجه همچنین درباره زمان پرداخت 
مطالبات گندمکاران، گفت: امســال نزدیک به ۱۰ میلیون تن 
گندم خریداری می کنیم که نسبت به دو سال پیش ۵/۲ برابر 
شده اســت. قیمت خرید تضمینی گندم را هم ۱۵ هزار تومان 
تعیین کردیم برای اینکه کشــاورزان انگیــزه فروش به دولت 
داشــته باشــند. تعهد دولت ۱۴۰ تا ۱۴۵ هزار میلیارد تومان 
اســت که منابع به اندازه کافی در بودجه تعیین نشــده بود اما 
از ســایر منابع که در اختیار دولت بود جابجایی انجام دادیم و 
تا چند روز آینده ۵۰ هــزار میلیارد تومان پرداخت می کنیم. 
قبلا هــم ۷۲ هزار میلیارد تومان پرداخــت کرده ایم و تلاش 
می کنیم تا نیمه شــهریور بخش عمده مطالبات گندمکاران را 

کنیم. پرداخت 

در حاشیه جلسه دولت

خبر خوش »منظور« برای گندمکاران



چهارشنبه01  شهریور  ماه  1402   شماره 55756اجتماعی

نایب رییس شورای شهر تهران:

ساماندهی آسیب های اجتماعی در تهران 
مدل سازی می شود

نایب رئیس شورای اسلامی شهر تهران با اشاره به انتخاب 
شــهردار تهران به عنوان نماینده ویــژه رئیس جمهور در 
ســاماندهی آســیب های اجتماعی، گفت: عمــلًا ظرفیت 
هیئت دولت به صورت روان در اختیار مدیریت شــهری و 
کشــور گذاشته شده است؛ چرا که رئیس جمهور در تلاش 
اســت ساماندهی آســیب های اجتماعی تهران را در کشور 

کند. مدل سازی 
پرویز سروری در گفت وگو با ایســنا، درباره اینکه انتخاب 
شــهردار به عنوان نماینده ویژه رئیس جمهور اتفاقی است 
کــه کمتر در مدیریت شــهری شــاهد آن بوده ایم، اظهار 
کرد: کمتر این اتفاق افتاده که شــهردار ظرفیت دولت را 
برای انجام مأموریت های شــهری در استخدام بگیرد و این 
نگاه جامع رئیس جمهور به آســیب های اجتماعی و اهتمام 
جدی برای هم افزایی ملی در راســتای کاهش آسیب های 

اجتماعی را نشان می دهد.
وی ضمن قدردانی از رئیس جمهور برای انتخاب شــهردار 
تهران به عنــوان نماینده ویژه در آســیب های اجتماعی، 
خاطرنشــان کــرد: ظرفیت بــزرگ دولت بــرای رفع این 
آسیب ها به کار گرفته شده و از سویی دیگر دست شهردار 
برای تصمیم گیری در این حوزه نســبت به گذشــته بازتر 

شده است.
نایب رئیس شــورای اســلامی شــهر تهران با بیان اینکه 
شــهردار تهران علاوه بر عضویت در هیئت دولت به عنوان 
نماینده ویژه رئیس جمهور امــور را پیگیری خواهد کرد، 
یادآور شــد: با این حکم، دیگر نیازی نیست شهردار برای 

هر موضوعی از طریق سیســتم اداری ارتباط برقرار کند.
وی تأکیــد کرد: عمــلًا می توان گفت کــه ظرفیت هیئت 
دولت به صورت روان در اختیار مدیریت شــهری و کشور 
گذاشــته شــده اســت؛ چراکه رئیس جمهــور در تلاش 
اســت ساماندهی آســیب های اجتماعی تهران را در کشور 

کند. مدل سازی 
ســروری با اشــاره به تجربه شــهرداری تهــران در بحث 
آســیب های اجتماعی و اقدامات مؤثر مدیریت شهری در 
این زمینه، تصریح کرد: اقدام مشــترک بین شــهرداری و 
دولت و ظرفیت بزرگی که تهران امروز به آن مزین شــده 
نوید و چشــم انداز خوبی را نشــان می دهــد و امیدواریم 
شــهردار تهران حداکثر استفاده را از این نمایندگی داشته 

باشد.

معاون وزیر آموزش و پرورش خبر داد
آغاز امتحانات »جهش تحصیلی« از امروز

به گفته رئیس سازمان آموزش و پرورش استثنایی، حدود 
۱۳ هزار دانش آموز برای جهش تحصیلی ثبت نام کرده اند 
که حــدود۵۰ درصد آنهــا موفق به گذرانــدن امتحانات 

می شوند. تحصیلی  پایه  جهش 
حمید طریفی حســینی در گفت وگوبا ایســنا، درباره تعداد 
ثبــت نامی ها برای جهــش تحصیلی توضیح داد: امســال 
حــدود ۱۳ هزار نفــر در جهش تحصیلی شــرکت کردند. 
آمار ســال قبل نیز همین حدود بوده است. حدود هر سال 
۵۰ درصد از شــرکت کنندگان جهش تحصیلی نیز موفق 
بــه گذراندن آزمون ها می شــوند و می توانند در پایه بالاتر 

نام کنند. ثبت 
رئیس سازمان آموزش و پرورش استثنایی، با اشاره به بازه 
ثبت نام برای جهــش تحصیلی از ۵ تیر تا ۵ مرداد، اظهار 
کرد: این تاریخ حدودا به مدت ۱۰ روز تمدید شــد و پس 
از آن دوشنبه ۳۰ مرداد مجددا سایت به مدت ۲۴ ساعت 
باز شــد تا مدیران مدارس بتوانند اطلاعات دانش آموزان 
جامانــده از فرآیند ثبت نام که به مــدارس مراجعه کرده 

بودند را ثبت کنند.
وی بــا بیان اینکه حدود ۵۰۰ دانــش آموز از فرآیند ثبت 
نام جهش تحصیلی جا مانــده بودند که اطلاعات آنها روز 
دوشــنبه در سامانه ثبت شــد، افزود: پس از اینکه دانش 
آموزان تســت هوش را قبول می شــوند باید در امتحانات 
پایه ای که می خواهند جهش کنند، شــرکت کرده و قبول 
شــوند. در حال حاضر سامانه بســته است و از امروز )اول 

شــهریورماه( امتحانات جهش تحصیلی شروع می شود.

رشته »سینما« به دفترچه انتخاب 
رشته کنکور برگشت، اما خبری از 

»مجسمه سازی« نیست
اصلاحــات دفترچه هــای راهنمای انتخاب رشــته آزمون 
سراسری ســال ۱۴۰۲ منتشر شد و رشــته »سینما« که 
پیشــتر از دفترچه کنکور حذف شــده بــود، در اصلاحیه 

دفترچه راهنمای کنکور درج شده است.
به گزارش ایلنا، رشــته ســینما دانشــگاه هنــر تهران در 
اصلاحــات دفترچه هــای راهنمای انتخاب رشــته آزمون 
سراســری به فهرســت رشــته های داخل دفترچه  اضافه 
شــد؛ این درحالی است که نامی از رشته مجسمه سازی در 

این اصلاحات دیده نمی شود.
»علیرضــا کریمیــان«، مشــاور رئیس و مدیــرکل روابط 
عمومی ســازمان سنجش پیشــتر اعلام کرده بود که کد 
رشــته محــل »ســینما« در اصلاحیه دفترچــه راهنمای 
انتخاب رشته درج شده اســت همچنین »سیدسعید سید 
احمدی زاویه«، معاون آموزشــی دانشگاه هنر هم اینطور 
توضیح داده بود که حذف دو رشــته »مجســمه سازی« و 
»ســینما« از دفترچه انتخاب رشته داوطلبان اشتباه بوده 
و این اشــتباه سیستمی از سوی ســازمان سنجش اتفاق 
افتاده اســت که به زودی در اصلاحیه دفترچه رفع خواهد 

شد. 
به دلیل اعتراضاتی که متقاضیان انتخاب رشته های سینما 
و مجســمه سازی به حذف این دو رشــته  داشتند »علی 
شمســی پور«؛ سخنگوی وزارت علوم نیز با یادآوری  روند 
متــداول اصلاحیه دفترچه های انتخاب رشــته آزمون های 
سراســری اظهار کرده بود که اکنون ســازمان سنجش در 
حال اصلاح دفترچه ها است و رشــته هایی که در فهرست 
رشــته های دانشگاه هنر تهران نیســتند پس از بررسی به 

اضافه خواهند شد. فهرست رشته ها 

خبر

نــگاه مثبت دولت ســیزدهم به حــوزه زنان و 
خانــواده با اجــرای طرح های مهمــی همچون 
ایجاد ســه هــزار فرصت شــغلی بــرای زنان 
سرپرســت خانوار، تصویب لایحه  پیشــگیری 
از آســیب دیدگی زنان و ارتقای امنیت آنان در 
برابر ســوء رفتار، تخصیص یــک درصد اعتبار 
دســتگاه ها به حوزه بانوان، تشــکیل ستاد ملی 
زن و خانــواده با ۶ مصوبه مهــم و افزایش ۵۰ 

درصدی بودجه بخش زنان به ثمر نشست.
گروه جامعه ایرنا - هفته دولت فرصتی مناسب 
بــرای بیــان عملکــرد دســتگاه های اجرایی و 
نهادهــای مهمــی همچون معاونــت امور زنان 
و خانــواده ریاســت جمهوری اســت. در این 
دولت نگاه بــه حوزه زنان و خانــواده متفاوت 
شــد؛ رســیدگی به وضعیــت اشــتغال بانوان، 
توانمندســازی بانوان، توجه به زنان سرپرســت 
خانوار با جامعه آماری حدود چهار میلیون نفر، 
اجرای طرح های کسب و کارهای خانواده محور 
در ۲۱ اســتان، تفاهم نامه هــای مختلــف برای 
ارتقای جایگاه بانوان در دســتور کار قرار گرفت 
و بســیاری از این طرح ها زمینــه اجرایی پیدا 

کرد.
توجه به فعالیت حوزه بانوان در ۲ سال فعالیت 
دولت مردمی ســیزدهم با نگاه های آماری بهتر 
نمایان می شــود زمانی که در این مدت تنها در 
حوزه اشــتغال برای زنان سرپرست خانوار سه 
هزار و ۶۰۰ فرصت شغلی ایجاد شده خود گواه 
محکمی بر عزم این دولت برای حل مشکلات و 

چالش های این بخش از فعالیت ها است.
ایجــاد این میــزان فرصت شــغلی بــا کمک 
کارآفرینان برای زنان سرپرســت خانوار با نگاه 
مردمی دولت و صاحب شــغل شدن این بانوان 
گام بزرگــی در راســتای توســعه فعالیت های 
حوزه اشــتغال در حوزه زنان و خانواده به شمار 
مــی رود اما این نــگاه به فعالیت های کســب و 
کارهای خانواده محور از ســوی دولت سیزدهم 
همچنان ادامه دارد و قرار اســت برای اشتغال 
پایــدار بانوان سرپرســت خانوار تا چهار ســال 

باشد. مستمر 
ایجاد طرح های کســب و کارهای خانواده محور 
در ۲۱ اســتان برای حمایت از زنان سرپرســت 
برای  اقتصادی  فعالیت های  خانوار، بستر توسعه 
بانوان را فراهم کرده اســت زیرا بانوان ایران با 
داشــتن ظرفیت های بسیار بالا، همیشه در همه 
صحنه ها پیشگام و پیشقدم بوده اند و این بار در 

نمایان شده اند. اقتصادی،  سنگر 
زنان پیشرو، پویا، فعال و توانمند در عرصه های 
اقتصادی امــروز بیش از ۱۳ درصد مشــارکت 
اقتصــادی در جامعــه دارند که بایــد با ایجاد 
فرصت های شــغلی بیشتر در راســتای افزایش 
این مشــارکت ها گام هایی برداشــته شود زیرا 
وجــود هــزاران زن کارآفریــن در عرصه های 
اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی، سیاســی، علمی، 
هنری و کارآفرینی گواه بر همین مســاله است.

زنــان سرپرســت خانــوار یکــی از بزرگترین 
مشکلات خود را نداشــتن ضامن برای دریافت 

تســهیلات می دانســتند که بــا روی کار آمدن 
دولــت ســیزدهم و برگزاری ســتاد ملی زن و 
خانواده، ۶ مصوبه مهم شــامل تشکیل صندوق 
ضمانت زنان سرپرســت خانوار، ارتقای ساختار 
معاونت و مشــاوران مرتبط بــا معاونت زنان و 
خانواده ریاست جمهوری، طرح تدوین بازآرایی 
بانوان، طرح پیشــنهادی در  وضعیت اشــتغال 
حوزه کاهش آســیب طلاق به کمک مشــاوره 
زوجین نوپا، نظام واره شــغلی زنان، نظام جامع 
آماری زن و خانواده و تشــکیل کارگروه زنان، 

سلامت و امنیت را به تصویب رساند.
بــا تصویب صنــدوق ضمانت تســهیلات زنان 
سرپرســت خانــوار اکنــون دولت بــه عنوان 
ضامــن ایــن بانوان بــرای ایجــاد فرصت های 
شغلی با اســتفاده از تســهیلات بانکی است تا 
بخــش اعظمی از این بانــوان بتوانند با دریافت 
تســهیلات و ایجاد اشتغال، برای خود و خانواده 
درآمدهایی در عرصه فعالیت کاری خود داشته 
برای  ضمانت  صنــدوق  اعتبــار  باشــند.تامین 
خانوار  زنان سرپرست  اشــتغالزایی  تســهیلات 
اکنون بــا همکاری صندوق توســعه تعاون و با 
همــکاری وزارت تعاون، کار و رفــاه اجتماعی 
به ۶۰۰ میلیارد ریال رســیده اســت که بانوان 
درخواست دهنده تسهیلات می توانند با دریافت 
تســهیلات فرصت شغلی برای خود ایجاد کنند. 
البته بناست که این میزان اعتبار روند افزایشی 

هم داشته باشد.
با توجه به اینکه بســیاری از زوجین دهه ۶۰ از 
فرصت های شــغلی و بازار کار مناسب بهره مند 
نیستند به همین منظور در دولت سیزدهم نگاه 
به این زوجین چندین برابر شــده است و اخیرا 
در قالب تفاهم نامه همکاری با معاونت توســعه 
روســتایی و مناطــق محروم کشــور بر اعطای 
تســهیلات اشــتغال به این زوجین تاکید شده 

است.
براســاس اقدامات صــورت گرفته در این دولت 

تســهیلات اشــتغال ۲۰۰ میلیون تومانی قرض 
الحســنه با کارمــزد چهار درصــدی در اختیار 
زوجین روســتایی متولد دهه ۶۰ قرار می گیرد 
هــدف از ارائه این نوع تســهیلات جلوگیری از 
افزایش سن ازدواج، تسهیل اجرای سیاست های 
جوانی جمعیت و فرزندآوری، کمک به شناسایی، 
جذب، آموزش و نگهداشت دانش آموزان بازمانده 
از تحصیــل و اجرای برنامه های مشــترک برای 
اجرای  راستای  زنان در  اقتصادی  توانمندسازی 

است. تولید محور  اشتغالزایی  طرح های 
یکی دیگر از برنامه های در دســت اقدام حوزه 
زنان و خانــواده حمایــت از تعاونی های حوزه 
بانوان اســت که قرار است تعاونی هایی در قالب 
تشــکل های زنان شــکل گیــرد و از این طریق 
بانوانی که در عرصه اقتصادی و تولیدی فعالیت 
دارند بازاری برای صادرات تولیدات خود داشته 

باشند.
البته تقویــت بازارها و بازارچه های حوزه بانوان 
بــرای امکان صادرات تولیدات زنان سرپرســت 
خانــوار و دیگــر بانــوان فعــال در عرصه های 
اقتصادی و تولیدی در دســتور کار قرار گرفته 
تا بــا حمایت وزارتخانه هــای اقتصاد و صنعت، 
معــدن و تجارت این موضــوع به صورت جدی 

شود. پیگیری 
کلیات لایحه پیشــگیری از آسیب دیدگی زنان 
و ارتقــای امنیت آنان در برابر ســوء رفتار روز 
بیســتم فروردیــن ۱۴۰۲ به تصویــب مجلس 
شــورای اسلامی رســید که نمایندگان با ۱۹۰ 
رأی موافق، ۴۵ رأی مخالف و ۹ رأی ممتنع از 
مجموع ۲۴۴ نماینده حاضر با کلیات این لایحه 

کردند. موافقت 
متــن اولیه لایحــه حفظ کرامــت و حمایت از 
زنــان در برابر خشــونت، در معاونت امور زنان 
و خانــواده دولــت دهم تهیــه و تدوین و برای 
تصویب به دولت ارســال شد اما نظر به ماهیت 
قضایی آن در جلســه کمیسیون لوایح از دستور 

کار دولت خارج شد. این لایحه دوباره در دولت 
یازدهم در دســتور کار قرار گرفت و با تشکیل 
چهار کارگــروه تخصصی، متــن آن بازخوانی، 
اصلاح و تکمیل و ســپس اسفند سال ۹۵ برای 

تصویب تقدیم دولت شد.
لایحه با تصمیم دولت در تاریخ ۲۶ اردیبهشــت 
۹۶ از کمیســیون لوایح دولت نظــر به ماهیت 
قضایی آن به قوه قضاییه ارجاع شــد تا آن قوه 
نظر موافق خود را در مواد مربوطه اعلام کند و 
از اردیبهشــت ۹۶ تا شهریور ۹۸ لایحه حمایت 
از زنان در برابر خشــونت در قوه قضاییه ماند و 
در نهایت با پیگیری دولت و تشــکیل جلســات 
مشــترک با قوه قضاییه با عنــوان لایحه حفظ 
کرامــت و حمایت از زنان در برابر خشــونت به 

بازگشت. دولت 
کمیســیون لوایح دولت این لایحه را در دستور 
قــرار داد و در جلســات متعــدد بــا دعوت از 
نمایندگان دستگاه های اجرایی و قضایی ذیربط 
و کارشناسان و صاحبنظران مرتبط، متن لایحه 
را بررسی، اصلاح، تکمیل و تصویب کرد،  سپس 
لایحه حفظ کرامــت و حمایت از زنان در برابر 
خشونت در دی ماه ۹۹ به تصویب هیات دولت 
نیز رســید و تقدیم مجلس شورای اسلامی شد. 
ایــن لایحه پــس از حدود ۵ ماه که از ســوی 
اعلام وصول نمی شد،  مجلس شورای اســلامی 
با پیگیری های مجدانه دولت ســیزدهم بالاخره 
در تاریــخ ۲۹ اردیبهشــت ۱۴۰۰ اعلام وصول 
و با قید یــک فوریت به کمیســیون حقوقی و 
قضایی مجلس ارجاع شــده است.در حوزه زنان 
بســیار  برنامه ریزی های  و  اقدامــات  و خانواده 
مطلوبــی صورت گرفت که توجه به پســت های 
مدیریتی در ســطوح عالی، میانی و اجرایی در 
عرصه تصمیم گیری،   افزایش مشارکت اقتصادی 
بانوان، حمایت از بانوان کارآفرین، تدوین طرح 
توانمندســازی اقتصادی زنان سرپرست خانوار، 
پیگیری جدی برای تصویب لایحه حفظ کرامت 
بانوان و منع خشــونت علیه زنان، نگاه ویژه به 
حوزه اشــتغال و کارآفرینی، افزایش ۵۰ درصد 
بودجه زنان خانــواده، رونمایی از اطلس جامع 
زنــان و خانــواده، تخصیص یک درصــد اعتبار 
دســتگاه ها به حوزه زنان و خانــواده با تصویب 
دولــت و  ارائه چهار نوع تســهیلات به زوج های 

دهه شصتی از جمله این اقدامات است.
 اجــرای طرح های توان افزایی اشــتغال با محور 
زنان روستایی و عشــایری، اجرای شبکه کسب 
و کارهــای پایــدار خانــواده محور بــه منظور 
اتصــال کارجویــان بــه صاحبــان کار و بازار، 
 امضای تفاهم نامه مشــترک همکاری معاونت با 
بانــک رفاه، بانک امیــد و کارآفرینی و صندوق 
با هدف تسهیل  تعاون  ضمانت ســرمایه گذاری 
زنان  و  زنان سرپرســت خانــوار  برخــورداری 
خودسرپرســت از تسهیلات اشــتغال و پوشش 
بیمــه تأمیــن اجتماعی برای زنان سرپرســت 
خانــوار از دیگر اقدامات دولــت در امور بانوان 

بوده است.

دولت سیزدهم؛ دولت مردمی

ایجاد سه هزار فرصت شغلی برای زنان سرپرست خانوار

معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهوری ضمن تشــریح عملکرد دولت 
سیزدهم در حوزه زنان گفت که منتظریم لایحه "امنیت زنان" به صحن 

مجلس آید.
به گزارش ایســنا، انسیه خزعلی درباره عملکرد معاونت امور زنان، اظهار 
کرد: لایحه امنیت زنان در مجلس قرار دارد. ما سعی کردیم در نشست ها 
و کمیســیون های مرتبط مجلس حضور داشته باشــیم و  نظراتمان را 

بگوییم.
وی ادامه داد: برخی از نظرات ما اعمال شــد و امیدواریم برخی دیگر از 
نظراتمان نیز در صحن اعمال شــود. این لایحه هنوز نیاز به اصلاح دارد 
اما منتظریم این لایحه به صحن مجلس آید. خیلی از موادی که در این 
لایحه اســت می تواند  پشــتیبان خانواده و حمایت گر زنان در خانواده 
باشد. حتی بهترین شرایط را برای زنان فراهم کند و امیدواریم به سرعت 

مراحل خود را در مجلس طی کند.
معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهوری ادامه داد: برخی از مسائلی که 
این دولت در مورد زنان و خانواده دنبال کرد شــاید جزو آرزوها بود و به 
سرعت محقق شد. از جمله اینها »بیمه ناباروری« است. حدود ۲۰ درصد 
زوجین ما نابارورهســتند و هزینه های خیلی هنگفتی به این خانواده ها 
تحمیل می شــود که امکان پیگیری برای درمان شدن را ندارند. در این 

دولت ۱۰۰ درصد این امر بیمه شد.
خزعلــی یادآور صد: همچنین بیمه زنان باردار تا پایان دوره شــیردهی 
و فرزندان تا پایان پنج ســال را این دولت انجام داد که شــاید گفتن آن 
راحت است اما بودجه و حمایتی که باید پشت اینها باشد تا محقق شود، 
مهم است. از سوی دیگر در زمینه ناباروری به بیمارستان های خصوصی 
اخطار داده شــد که اگر بیمه ناباروری را اعمال نکنند مجوز آن ها گرفته 

می شود.
معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهوری در بخش دیگر ســخنان خود 
با اشــاره به دستور رئیس جمهوری برای ارائه کارنامه و پرونده تحصیلی 
دانــش آموزان به مادران، یادآور شــد: در روزهای اول آغاز به کار دولت 
ســیزدهم اعتراض بانوان را نسبت به چرایی ندادن پرونده دانش آموز به 
مادران را داشتیم. رئیس جمهوری دستور دادند که دستورالعملی که در 
آموزش و پرورش بود بررســی و تجدید نظر شود و نهایتا مصوب شد که 

کارنامه و پرونده به مادران هم داده شود.
وی در پاسخ مجری برنامه مبنی بر اینکه پاسخ شما برای زنانی که شاید 
بگویند ما ایــن اقداماتی که یاد کردید و گفتید جزو آرزوها بود را کمتر 
حس می کنیم، چیست؟، توضیح داد: معمولا چیزهای مثبت کمتر حس 
می شود و وقتی کمبودی وجود داشته باشد، بیشتر حس می شود. همین 
کارنامه نگرفتن مادران خیلی حس می شــد و زنان نسبت به آن اعتراض 
داشتند اما الان که زنان می توانند کارنامه و پرونده دانش آموز را  بگیرند، 

امری طبیعی شده است. حس شدن اتفاقات مثبت کمتر منتقل می شود 
تا وقتی که در چیزی کمبود وجود داشــته باشد، بیشتر در جامعه "جو" 

ایجاد می کند.
خزعلی در بخش دیگر ســخنان خود به اقدامات انجام شده در استان ها 
پیرامون آســیب های اجتماعی اشــاره کرد و توضیــح داد: در خصوص 
خودکشی دوره و برنامه آموزشی و مهارتی خوبی در استان های پر آسیب 
داشــتیم. به برخی آســیب های دیگر مربوط به بانوان نظیر زنان زندانی 
رســیدگی شده است و به خوبی در استان ها پیش می رود. حرکت خوبی 

ایجاد شده است و امیدواریم سرعت گیرد.
معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهوری در پاســخ به پرسش مجری 
برنامــه درباره اقدامات این معاونت پس از اتفاقات یک ســال گذشــته، 
توضیــح داد: یک هجمه بین المللی بــود برای اینکه وجهه ایران را جور 
دیگری نشان دهند و شرایط زنان را متفاوت از آنچه هست به دنیا معرفی 
کننــد. ما تلاش کردیم و می کنیم بســیاری از ایــن حرکت ها را خنثی 
کنیم. برای اولین بار آموزش آیورا به زنان حوزه اقیانوســیه هند توسط 
زنان ایرانی انجام شــد که این خود معرف کشور ما و نشان دهنده قدرت 

و توانمندی عظیم زنان ما است.
وی با اشاره به برگزاری کنگره زنان تاثیرگذار، افزود: بعد از آن اغتشاشات 
و هیاهو و تلاش رسانه ای که انجام دادند، سعی کردند چهره زن ایرانی را 
مخدوش کنند، کنگره زنان تاثیرگذار را داشــتیم که کشورهای مختلف 
از نزدیک شاهد دستاورد زنان ایران بودند. در حوزه دانش بنیان بسیاری 
از مدیــران عامل و اعضای هیات مدیره شــرکت های دانش بنیان زنان 
هســتند. دولت از این زنان پشتیبانی ویژه داشت و سال قبل ۷۰ شرکت 
را تحت حمایت تســهیلاتی قرار داد. اینها نشــان می دهد با وجود همه 
موانع حرکت رو به جلویی داریم اما به گفته رهبری ما به قله نزدیکیم و 

خسته نمی شویم و خستگی و ناامیدی معنا ندارم.
خزعلی به پوشــش بیمه ای زنان خانه دار اشــاره کــرد و گفت: مادران 
خانه دار روســتایی دارای سه فرزند تحت پوشــش بیمه اجتماعی قرار 
گرفتند و این چیز کمی نیســت. وعده هایی بوده که در دهه های گذشته 
در انتخابات ریاست جمهوری به اینها اشاره می شده است. این بیمه را از 

روستاها شروع کردیم و ان شاءالله به شهر می رسد.
وی در خصوص تســهیلات ویژه دهه شصتی ها نیز گفت: دهه شصتی ها 
۲۱ درصد جمعیت ما را تشــکیل می دهند و شــرایط ویژه ای دارند که 
ممکن اســت به تجرد قطعی برسد. روستاهای ما شرایط ویژه تری دارند. 
یک بار در نیمه دوم ســال ۱۴۰۰ این امر را اجرایی کردیم و امســال به 
صورت وســیع تری تحت پوشش قرار گرفتن زوجین دهه شصتی از نظر 
بیمه اجتماعی و تسهیلات به شکل کالابرگ جهیزیه، وام اشتغال و »وام 

ویژه ازدواج« به جز وام ازدواج را برای دهه شصتی ها داشتیم.

معاون امور زنــان و خانواده رئیس جمهوری با بیان اینکه ۲۰ همت وام 
فرزندآوری و ۷۰ همت وام ازدواج طی پنج ماه گذشــته پرداخت شــده 
است اما هنوز به شرایط مطلوب نرسیده ایم، عنوان کرد: اعطای زمین به 
خانواده های دارای ســه فرزند به بالا در برخی شــهرها و استان ها شروع 
شــده اما به همین سرعت نمی شــود در قانون اجرا شود. در اکثر موارد 

به خانواده های دارای چهارقلوها زمین داده شده و اجرایی شده است.
خزعلی درباره اقدامات انجام شــده در حوزه زنان سرپرســت خانوار نیز 
تصریح کرد: یکی از مشــکلات زنان سرپرست خانوار مساله ضامن برای 
تســهیلات بود. با مصوبه ای این تســهیلات با ضمانت دولت به این زنان 
داده می شــود. همچنین مــا برنامه جامعی را برای توانمندســازی زنان 
سرپرســت خانوار تدوین کردیم که در کمیسیون است. این امر باید در 
برنامه ششم صورت می گرفت که در این دولت انجام شد. در برنامه هفتم 
نیز این امر دیده شــده تا این توانمندسازی فقط در بحث اشتغال نباشد 

بلکه در بحث آموزشی، حقوقی، مشاوره و... نیز وجود داشته باشد.
وی دربــاره اقدامات انجام شــده در حوزه بیمه زنان خانــه دار با بیان 
اینکه اجرای بیمه زنان خانه دار از روستا شروع شده و امیدواریم به شهر 
گســترش یابد، افزود: برنامه ما این است که این بیمه را برای کسانی که 
چهار فرزند دارند پیگیری کنیم و امیدواریم به نتیجه برســد. در قانون 
درج شــده بیمه زنان خانه دار باید اجرایی شــود اما با توجه به شرایطی 
کــه دولت دارد و بودجه ای که بایــد اختصاص یابد، می توانیم این امر را 

اجرا کنیم.
 معــاون امور زنــان و خانواده در بخش دیگر ســخنان خود تاکید کرد: 
می توانیــم ۱۲ کار را نــام ببریم که در این دولت بــرای اولین بار اتفاق 
افتاده اســت که از جمله آن پشــتیبانی مالی و لجســتیک از بانوان، به 
رســمیت شــناختن بانوان در تصمیم گیری و تصمیم سازی ها، ارتقای 
پست مشاوران زنان به هم ترازی معاون وزیر یا مدیر کل و ایجاد صندوق 

ضمانت زنان سرپرست خانوار برای دهک های یک تا پنج است.
وی درباره مصوب شدن اختصاص یک درصد از بودجه دستگاه ها به بحث 
زن و خانواده، تصریح کرد: این امر برای اولین بار در این دولت انجام شد. 
دولت های گذشته می خواستند این امر را انجام دهند اما اجرایی نمی شد. 
در ســال ۹۲ گفته شده بود دســتگاه ها »مجاز« هستند این یک درصد 
از بودجــه را به بحث زنان و خانواده اختصاص دهند و عملا دســتگاه ها 
این امر را اجرا نمی کردند. در بودجه ۱۴۰۲ دســتگاه ها مکلف شدند این 
یک درصد را اختصاص دهند و معاونت زنان و ســازمان برنامه و بودجه 
به این کار نظارت می کند. برنامه عملیاتی همه دستگاها را گرفتیم و در 
کمیسیون مراحل خود را طی کرده و در دولت مصوب و ابلاغ شده است. 
اگر دســتگاه ها این موضوع را عملیاتی نکنند باید پاســخگوی سازمان 

برنامه و بودجه و سازمان بازرسی باشند.

خزعلی اعلام کرد

ارائه »کالابرگ جهیزیه« و »وام ویژه ازدواج« به زوجین دهه شصتی
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مدیرعامــل بیمه تعــاون در دیدار با نمایندگان اســتان تهران با 
تأکید بر اینکه نمایندگان، مســتقیماً بــا بیمه گذاران در ارتباط 
بوده و بازار و مشــتری را رصد می کنند، سیاســت بهبود مستمر 

شرکت را در گروی شنیدن نظرات آنها دانست.
به گــزارش درآمد نیوز  بــه نقل از روابط عمومــی بیمه تعاون، 
مدیرعامل و مدیران فنی و ســتادی این شــرکت بــا نمایندگان 
بیمه تعاون در اســتان تهران دیدار کرده و نظرات، پیشنهادات و 

انتقادات این افراد را دریافت کردند.
بر این اســاس، در ایــن دیدار که در محل هتــل المپیک برگزار 
شد، یونس مظلومی، مدیرعامل شــرکت بیمه تعاون مطرح کرد: 
ما محتاج شــنیدن نظرات نمایندگان هستیم و اگر به این نظرات 

نخواهد گرفت. پیشرفتی صورت  نکنیم،  گوش 
وی افزود: سیاســت بهبود مســتمر، در گروی شــنیدن نظرات 
شماســت، چراکه نمایندگان مســتقیماً با بیمه گــذار در ارتباط 

بوده و بازار و مشتری را رصد می کنند.
مدیرعامل بیمه تعاون همچنین بیان داشــت: در شــرایط کنونی 
هــم می توان کار کرد، لکن نیاز به تلاش بیشــتر و صرف کردن 
فعل خواســتن دارد؛ بر این اســاس، از نماینده ها می خواهم که 
در روش های خود و در نحوه فروش و معرفی محصولات بازنگری 

باشند. داشته 
مظلومی تشــریح کرد: نماینده ای که موفق است، در هر شرکت 
دیگــری هم که برود، موفق خواهد بــود و نماینده ای که ناموفق 

عمل کند، در هر شــرکت دیگر نیز نمی تواند موفق عمل کند.
وی ادامه داد: وظیفه ما شــنیدن صحبت های نمایندگان اســت 
و اشــکالات وارده را نیــز برطرف خواهیم کــرد؛ همچنین تلاش 

خواهیــم کرد که آموزش های حضوری را نیز تقویت کنیم.
مدیرعامــل بیمه تعاون در ادامه ســخنان خود مطرح کرد: مزیت 
رقابتی ما، ســرعت پرداخت خسارت است و در هر کجا که دیدید 
چنین نشــده، سریعاً مســتندات آن را ارســال کنید تا پیگیری 

صورت پذیرد.
مظلومی در بخش دیگر ســخنان خود اظهار داشــت: باید در نظر 
داشته باشید که دنیا در حال تغییر است و تکنولوژی های جدید 
می آیند و باید شما نیز همگام با آن به روز شوید، اینگونه نیست 
که چالش های فناورانه صرفاً برای بیمه تعاون باشــد و این مهم 

در تمام صنعت بیمه در جریان است.
وی همچنیــن مطــرح کرد: تــلاش خواهیم کرد کــه مبتنی بر 
عملکرد، به نمایندگان برتر، تســهیلاتی را از طریق موسســه ملل 
و بانک توســعه تعاون اعطا کرده و همچنین در خصوص هدایای 
تبلیغاتی نیز با مشــارکت نمایندگان، اقدامات لازم صورت خواهد 

پذیرفت.
به زودی در جمع ۸ شــرکت برتر صنعــت بیمه به لحاظ 

بود سرمایه خواهیم 
مدیرعامل بیمه تعاون در ادامه تشــریح کرد: امسال برنامه داریم 
کــه به درآمد ۳ هزار میلیارد تومانی رســیده و با عنایت به اینکه 
در حال حاضر ۴۰۰ هزار نفر بیمه شــده مستقیم داریم، این مهم 
لازم اســت که نمایندگان بیش از پیش با شرکت آشنا شده و در 
معرفی بیمه تعاون به مشــتریان خود از مولفه های اعتمادســاز، 
همچون بیمــه گذاران بزرگی نظیر »ایران خودرو، ســایپا، بانک 
رفاه، بانک توسعه تعاون، موسســه ملل، گروه صنعتی زر، باشگاه 
اســتقلال، وزرات تعاون، شرکت ملی گاز ایران، چندین راهداری 
اســتانی، انســتیتو پاســتور، نهاد کتابخانه های کشور و…« یاد 

کنند.
مظلومی افزود: به زودی افزایش ســرمایه شرکت به ثبت خواهد 
رســید که مبتنــی بر آن، جزو ۸ شــرکت برتر صنعــت بیمه به 
لحاظ ســرمایه خواهیم بود و قبولی اتکایی نیز در پی آن دریافت 

خواهد شد.
وی همچنین اظهار داشــت: بیمه تعاون جزو معدود شرکت هایی 
اســت که به صــورت غیراجباری به دنبال رتبــه اعتباری رفته و 

همچنین در مسیر ســنجش رضایت مشتریان فعالیت می کنیم.
رتبه بندی نمایندگان در دستور کار است

مجید ارجمند، مدیر امور نمایندگان و کارگزاران در این نشســت 
مطرح کــرد: بنا داریم در بحث بیمه درمــان تکمیلی نماینده ها 
فعالیت داشــته باشیم و یک ریل گذاری برای حمایت از آنان نیز 

صورت گرفته است.
وی افزود: کیفیت محوری نیز در دستور کار قرار دارد و ما امسال 
بیشــترین بحــث را در آموزش خواهیم داشــت که به دو صورت 

آمــوزش پایه و آموزش تکمیلی فعالیت صورت خواهد گرفت.
مدیر امــور نمایندگان و کارگزاران بیمــه تعاون در این خصوص 
تشریح کرد: سامانه ای راه اندازی شده و تا آخر شهریور رونمایی 
خواهد شــد؛ این ســامانه به صورت آنلاین در اختیار نمایندگان 

قرار خواهد گرفت.
ارجمنــد در خصوص مباحث مورد نیاز آموزشــی نیز مطرح کرد: 
ایــن مباحــث در محورهایی شــامل مباحث تئوری که توســط 
مدیران فنی ارائه خواهد شــد و مباحث مربــوط به تکنیک های 
فــروش و بازارهای هدف که از ســوی مدرســان مجرب تدریس 

خواهد شد ارائه می شود.
وی اضافه کرد: بحث صدور در بســتر فناوران نیز از دیگر مواردی 
اســت که ما دنبال خواهیم کرد؛ موضوع بعدی در این راستا هم 
تقویت شــعب اســت که نیروهای مجرب و به تعــداد کافی را به 
شــعب تزریق خواهیم کرد تا مبتنی بــر آن، انتظارات نمایندگان 

نیز برطرف شود.
مدیر امــور نمایندگان و کارگزاران بیمه تعــاون همچنین مطرح 
ســاخت: درجه بنــدی نمایندگان نیز در دســتور کار قرار گرفته 
که مبتنی بر آن، عمده مطالبات شــبکه فــروش نیز رفع خواهد 
شــد؛ در این زمینه منتظر شاخص های ارائه شده از سوی شبکه 
فروش هســتیم که نســبت به آن درجه بنــدی نمایندگان انجام 

خواهد شــد و در پی آن، تفویض اختیاراتی خواهیم داشت.

اعطا خواهد شد نمایندگان  به  تسهیلات 
مســلم اســدی، مدیر امور مالی بیمه تعاون نیز در بخش سخنان 
خود مطرح کرد: باید نمایندگان همکاری خود را گســترش داده 
و عنایت داشته باشــند که بوروکراسی در بیمه تعاون در حداقل 

ممکن قرار دارد.
وی افــزود: لطفاً در وصــول حق بیمه های خود نیز پویا باشــید 
تا بتوانیم ما نیز ســریع تر در بحث دریافت و پرداخت خســارت 

باشیم. داشته  کنشگری 
مدیر امور مالی بیمه تعاون همچنین اظهار داشــت: ما خســارات 
را در ۲۴ الی ۴۸ ســاعت پرداخت می کنیم و اگر تأخیری صورت 

پذیرفته، به دلیل فرایند تکمیل پرونده بوده اســت.
اســدی از دیگر ســو اضافه کرد: آیین نامه پرداخت تسهیلات به 
نمایندگان در حال نهایی شــدن است و از سال آینده نیز فرایند 

پرداخت آن آغاز خواهد شد.
ضرورت بیش از پیش توجه به مدیریت ریسک

مصطفــی زحمتی پاک، مدیر بیمه هــای اتومبیل بیمه تعاون در 
ســخنان خود به طرح های گوناگونی که برای فروش اقساطی در 
نظر گرفته شــده است اشاره کرد و اظهار داشت: طبق آیین نامه 
مــاده ۱۸، فرایند اقســاطی هم باید به صــورت ۲۵ درصد نقد و 
الباقی در اقســاط ۶ ماهه انجام شــود و اگر بنا باشد بیش از این 

مدت باشــد، باید راهکار جایگزینی برای آن اتخاذ شود.
وی همچنین مطرح ســاخت: با توجه به آنکه نسبت خسارت بیمه 
شــخص ثالث و بدنه و افزایش قیمت های صورت گرفته، ضرورت 

دارد تا بیش از پیش به مدیریت ریســک توجه صورت پذیرد.
آموزش نیروی انسانی، اولویت اصلی بیمه تعاون

المان ورقائی، مدیر امور اداری و سرپرست فناوری اطلاعات بیمه 
تعاون نیز در ســخنان خــود مطرح کرد: تــلاش خواهیم کرد تا 

آموزش نیروی شــعب با جدیت بیشتری دنبال شود.
وی همچنیــن به بحث افشــای اطلاعات در صنعت بیمه اشــاره 
کرد و گفــت: ما هیچگونه داده ای را به هیچ مرجعی نمی دهیم؛ 
تنها یک نســخه از بیمه نامه ها بر روی سامانه سنهاب بارگزاری 
می شــود و در یک بازه زمانی، به دلیل آنکه از سوی قانون گذار 
محدودیــت هایی ایجاد نشــده بود، داده ها نیز از ســوی برخی 
پلتفرم های برخط مورد اســتفاده قرار گرفته و اگر هم پیامکی به 
مشتریان ارسال می شــود، مبتنی بر اطلاعات قبلی است و الزاماً 

ندارد. صحت 
کمپین معرفی شبکه فروش در راه است

ســمیه محمدی، مدیر روابط عمومی و امور مشتریان، در سخنان 
خود اظهار داشــت: برنامه های تبلیغاتی در ابتدای هر سال بسته 
می شــوند و در این مدت مبتنی بــر برنامه ریزی صورت گرفته، 
فعالیت های ارزشــمندی در حوزه مســئولیت اجتماعی و توسعه 

انجام پذیرفته است. بیمه تعاون  برند 
وی افزود: از دیگر ســو، بناداریم که برای شــش ماهه دوم سال، 
تبلیغات متفاوت تری را داشــته باشــیم و مبتنی بر آن، کمپین 

های را نیز برای معرفی شــبکه فروش خواهیم داشت.
مدیر روابط عمومی و امور مشــتریان بیمــه تعاون همچنین بیان 
کرد: واحد امور مشــتریان، نقطه عطف اداره روابط عمومی و امور 
مشــتریان اســت و نمایندگان نیز می توانند مشتریان خود را به 
ایــن واحــد متصل کرده تا نســبت به امر رضایت ســنجی و نیز 

رســیدگی به شکایات آنها اقدامات لازم صورت پذیرد.
نمایندگان به  اختیار  تفویض 

حســن پوراسکندری، مدیر بیمه های آتش سوزی بیمه تعاون نیز 
در سخنان خود مطرح کرد: چندی است که جشنواره جدیدی را 
فعال نکردیم، لکن برای ترغیب شــبکه فروش، مازاد فروش آنان 
نســبت به دوره قبل را که در دوره های ســه ماهه مورد بررسی 
قرار می گیرند به صورت کارمزد پرداخت می شود و طرحی است 

که به صورت ثابت مورد توجه قرار داده ایم.
وی اضافه کرد: همچنین در تلاش هستیم که مبتنی بر شرایطی، 

تفویض اختیار به نماینده ها را داشــته باشیم.
مدیر بیمه های آتش ســوزی بیمه تعاون در ادامه تشــریح کرد: 
بر این اســاس، طرح فروش آســان را نیز راه اندازی کرده ایم که 
بدون نیاز به کمک شــعبه و تا ســقف ۱۵ میلیارد تومان سرمایه، 
می توان نســبت به صــدور بیمه نامه اقدام کــرد و این مبلغ به 
زودی تا سقف ۳۰ میلیارد تومان افزایش داده خواهد شد؛ شایان 

ذکر اســت که این طرح برای اماکن مســکونی است و نه صنعتی 
انبارها. و 

پوراســکندری همچنین تأکید کرد: بنا داریم دوره های آموزشی 
را در ســطوح مختلف در سال جاری برگزار کنیم.
جشنواره بیمه های زندگی، استانی می شود

محمدحســین یوسفی، مدیر بیمه های زندگی بیمه تعاون نیز در 
ســخنان خود اظهار داشــت: اگر نماینده ها اعلام آمادگی کنند، 
برای فعال شــدن آنها در فروش بیمه های زندگی به آنها آموزش 

خواهیم داد.
وی ادامه داد: طرح لودستون پلاس از جمله طرح های اثرگذاری 
اســت که می توان با آن به رشــد فروش بیمه های زندگی اقدام 

کرد.
مدیر بیمه های زندگی بیمه تعاون همچنین مطرح کرد: امســال 
بنا داریم که جشــنواره فــروش بیمه های زندگــی را به صورت 

کنیم. برگزار  استانی 
ضرورت پویایی نماینده ها در رشته باربری

ســهیلا شرفی، مدیر بیمه های باربری، کشــتی و هواپیما نیز در 
بخش مربوط به ســخنان خود اظهار داشــت: در این رشته ما از 

ابتــدای امر، اجازه صدور را به نماینده ها تخصیص می دهیم.
وی ادامه داد: همچنین در این رشته لازم است نماینده ها پویاتر 
باشــند و با فعالیت خودشــان زمینه توســعه همکاری را فراهم 

سازند.
دوره های آموزشی تخصصی در راه است

عسل اشــتری، مدیر بیمه های مسئولیت و مهندسی بیمه تعاون 
هم در بخش مربوط به ســخنان خود توضیح داد: ســال گذشته 
دوره های آموزشی برای شعبه شــرق داشتیم و امسال بنا داریم 

دوره هایی ویژه هر دو شعبه داشته باشیم.
بیمــه های برتر بیمه تعاون را معرفی کنید

رزا ســعیدی، مدیر بیمه های درمان بیمه تعاون نیز در ســخنان 
خود بیان داشت: ارتباط شبکه فروش با شعبه و ستاد باید تقویت 

شــود و آنها از طرح ها نیز آگاهی بیشتری داشته باشند.
وی ادامــه داد: هم اکنون بیمه مســافرتی بیمــه تعاون، یکی از 
بهترین بیمه های بازار بوده و فرایند صدور آن نیز بســیار سریع 

انجام می شود.
مدیــر بیمه های درمان بیمه تعاون همچنین تشــریح کرد: بیمه 
کســب و کارهای کوچک نیز از دیگر طرح های بیمه تعاون است 

که برای بســیاری از کارگاه ها می تواند مناسب باشد.
ســعیدی در ادامه مطرح کرد: متأســفانه نســبت به طرح های 
مذکور در اســتان تهران بــی توجهی صورت مــی گیرد و ما در 
اســتان های دیگر، بیشتر گرایش به این طرح ها را شاهد هستیم 
کــه امیدواریــم در ادامه این عملکرد به نحــو مطلوب تری مورد 

گیرد. قرار  تصحیح 
وی همچنیــن توضییح داد: ما در بحث فروش اقســاطی ملزم به 
دریافــت تضامینی هســتیم، لکن تلاش می کنیــم که مبتنی بر 

گــروه های خاص، راهکارهای دیگری را نیز راه اندازی کنیم.
یافت افزایش  نگهداری شرکت  ظرفیت 

الهــام وفائی، سرپرســت بیمه هــای اتکایی بیمــه تعاون هم در 
سخنان خود تشــریح کرد: ظرفیت نگهداری شرکت افزایش پیدا 
کرده و مبتنی بر آن، پورتفوی شــرکت نیــز افزایش پیدا خواهد 
کرد که بر این اســاس، قراردادهای بهتری را نیز می توانیم تحت 
پوشش داشــته باشیم.گفتنی اســت بیمه تعاون در استان تهران 
۱۴۲ نماینــده جنــرال و ۱۲۰ نماینده بیمه هــای عمر دارد که 

بناســت تا پایان سال هر کدام به ۲۰۰ نماینده برسد.
قابل ذکر اســت که شاهین حسینی، مدیریت شــعبه غرب، لیلا 
رزاقی، سرپرســتی شــعبه شــرق و زهرا غلباش اینانلو، مدیریت 
شــعبه تخصصی بانک توســعه تعاون این شرکت در استان تهران 
را برعهده دارند.شــایان توجه اســت که سلسله دیدارهای یونس 
مظلومــی، مدیرعامــل بیمــه تعاون بــا کارکنــان، نمایندگان و 
کارگزاران همواره به صورت مســتمر در جریان بوده و در ســال 
۱۴۰۲ نیز این دیدارها با هدف »بررســی راهکارها و اتخاذ تدابیر 
جدید برای دســتیابی به اهداف و اســتراتژی های سازمانی و نیز 
شناســایی نقطه نظرات، چالش ها و مشــکلات نمایندگان و ارائه 
پیشــنهادات« در اســتان های اردبیل و اصفهان، صورت پذیرفته 

است.

سیاست بهبود مستمر در شنیدن نظرات نمایندگان است بانک مرکزی اعلام کرد؛
متقاضیان ارز اربعین مشکلات را گزارش 

دهند
بانک مرکزی تاکنون و از طریق شش بانک عامل نسبت به پرداخت 
ارز ۲۵۰ هــزار نفر از زائران اربعین اقدام کرده که زائران در صورت 
بروز هرگونه مشــکل در دریافت ارز اربعین می توانند آن را به بانک 

مرکزی اعلام کنند.
به گزارش ایســنا، بانک مرکزی اعلام کــرد: متقاضیان ارز اربعین 
هم اکنون نیاز ارزی خود را با نرخ رســمی و به صورت مســتقیم و 
بدون حضور واســطه و دلال، از طریق ۱۵۰۰ شعبه منتخب بانک 
های ملی، تجارت، سپه، صادرات، پارسیان و پست بانک در سراسر 

کشور دریافت می کنند.
زائران در صورت بروز هرگونه مشکل در دریافت ارز اربعین پس از 
مراجعه به شعب منتخب و نیز مشاهده ازدحام احتمالی می توانند 
مراتب را جهت پیگیری با ذکر نام شــعبه و شــهر از طریق شماره 
تمــاس ۲۹۹۵۳۶۱۲-۰۲۱ از ســاعت  ۷ و ۳۰ دقیقه  صبح تا ۱۵ 

عصر به بانک مرکزی اعلام کنند.
همچنین فرآیند ثبت نام غیرحضوری دریافت ارز اربعین از طریق 
اپلیکیشن »بله« نیز فراهم است و بسیاری از زائران از این طریق، ارز 

اربعین خود را تهیه و دریافت کرده اند.
گفتنی است؛ توزیع ارز زائران اربعین حسینی در سال جاری از روز 
۲۸ مرداد ماه آغاز و تا تاریخ ۱۴ شهریور ادامه دارد و با تمهیدات در 
نظر گرفته شده تاکنون ارز مورد نیاز ۲۵۰ هزار نفر از متقاضیان به 

سهولت و بدون مشکل پرداخت شده است.

افزایش جوایز جشنواره قرعه کشی 
حساب های قرض الحسنه بانک سپه

بانک ســپه با توجه به استقبال و اعتماد گسترده هموطنان عزیز، 
جوایز چهل  و سومین مرحله قرعه کشی حساب های قرض الحسنه 
پس انداز این بانک را برای دومین بار افزایش و جوایز نهایی را اعلام 

کرد.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی بانک ســپه، جوایز چهل و سومین 
مرحله قرعه کشی حساب های قرض الحسنه پس انداز )ریالی و ارزی( 
بانک سپه با شعار )در مدار مهربانی، از مردم برای مردم( به ۵۵۵۵ 
جایزه نقدی یک میلیارد ریالی افزایش یافت و بدین ترتیب جوایز 

نهایی این مرحله از قرعه کشی اعلام شد.
از دیگــر جوایز ایــن دوره از جشــنواره ۱۱۱۱۱ حــق تقدم وام 
قرض الحسنه ۵۰۰ میلیون ریالی و میلیاردها ریال جوایز نقدی دیگر 

است.
هموطنان گرامی می توانند تا ۲۲ شــهریورماه با افتتاح حســاب، 
تکمیل و افزایش موجودی خود و حفظ حداقل موجودی به مبلغ 
۱۰۰ هزار تومان )هر ۵۰ هزار تومان در هر روز یک امتیاز( در این 

قرعه کشی بزرگ شرکت و از جوایز ارزنده آن بهره مند شوند.

معاون اقتصادی بانک مرکزی مطرح کرد؛
حجم تجارت ایران در سال ۱۴۰۱، ۲ برابر شد

محمد شیریجیان گفت: حجم تجارت ایران در سال ۱۴۰۱ به ۱۷۳ 
میلیارد دلار رسید که تقریباً ۲ برابر سال ۱۴۰۰ است.

به گزارش خبرگزاری مهر، محمد شیریجیان معاون اقتصادی بانک 
مرکزی با تاکید بر اینکه رشــد اقتصادی کشــورمان طی ۲ سال 
گذشته به طور متوسط ۴.۲ درصد و این رقم در چهار سال منتهی 
به ۱۴۰۰ معادل ۶ دهم درصد بوده است گفت: حجم تجارت ایران 
در ســال ۱۴۰۱ به ۱۷۳ میلیارد دلار رسید که تقریباً ۲ برابر سال 

۱۴۰۰ است.
محمــد شــیریجیان تصریح کــرد: از منظر اقتصــادی و دیدگاه 
اقتصاددانان، اگر رشــد سالانه اقتصادی کشــوری به طور ۲ سال 
متوالی بالای ۳ درصد باشــد آن کشــور از شرایط رکود اقتصادی 

خارج شده است.
معاون اقتصادی بانک مرکزی همچنین با تاکید بر اینکه بر اساس 
برنامه کنترل نقدینگی بانک مرکزی طی ۲ سال و نیم گذشته، رشد 
نقدینگی به مقادیر هدف گذاری شده نزدیک شده است گفت: نرخ 
رشــد نقدینگی از ۴۲.۸ درصد مهرماه ۱۴۰۰ با حدود ۱۵ درصد 
کاهش، در پایان تیرماه ۱۴۰۲ به ۲۷.۵ درصد رســیده که سطوح 

ماهانه آن نیز همچنان نزولی است.

معافیت مالیاتی ۱۱۵ هزار میلیارد تومانی 
شرکت های بزرگ در سال گذشته

رئیس سازمان مالیاتی کشور گفت: معتقدیم که باید از دانه درشت ها مالیات 
بیشتری بگیریم. به موجب قانون در سال ۱۴۰۱ بالغ بر ۱۱۵ هزار میلیارد 
تومان به شــرکت های بزرگ معافیت داده شده؛ چرا باید اینکار را بکنیم؟ 
چرا باید شرکتی که هزاران میلیارد تومان سود دارد از مالیات معاف شود؟

سیدمحمدهادی سبحانیان در نشستی مشترک با اتاق اصناف مشهد که 
امروز یکم شهریور در اتاق اصناف مشهد برگزار شد، در پاسخ به مشکلات 
مطرح شده توســط اتحادیه های مشهد اظهار کرد: مالیات نسبت به نفت 
ســهم بیشــتری از تامین منابع دولت را به خود اختصاص داده است. در 
گذشته نفت بیشــترین منابع دولت را تامین می کرد و در حال حاضر به 
موجب سیاست های کلان کشــور و قوانین بودجه، رشد قابل توجهی در 

درآمدهای مالیاتی می بینیم.
وی افزود: بخشــی از این افزایش ها می تواند مدیریت شــده باشد و این 
موضوع باید از شناسایی مودیان جدید و گسترش چتر مالیاتی رقم بخورد.

رئیس ســازمان مالیاتی تصریح کرد: از مجلس این خواهش را داریم که 
افزایش هایی که در درآمدهای مالیاتی دیده می شــود را واقع بینانه ببیند. 
در دو سال گذشته در هر سال رشدی ۶۰ درصدی در درآمدهای مالیاتی 
نسبت به سال قبل از آن داشتیم. لایحه ای که دولت در خصوص درآمدهای 

مالیاتی داده بود در مجلس افزایش پیدا کرد.
ســبحانیان ادامه داد: لایحه دولت حدود ۷۰۰ هزار میلیارد تومان بود و 
بخشی از معافیت ها در مجلس حذف و حدود ۱۰۰ هزار میلیارد تومان از 
لایحه پیشنهادی دولت کاهش یافت اما به جای ۶۰۰ هزار میلیارد تومان، 

این عدد در مجلس به ۷۵۰ هزار میلیارد تومان رسید.
رئیس ســازمان مالیاتی بیان کرد: در تمام دنیــا بخش بزرگی از مالیات 
را شــرکت های بزرگ و هولدینگ ها پرداخت می کنند. نظام مالیاتی تنها 
می تواند مبتنی بر قوانین و نظام حقوقی عمل کرده و امیدواریم بتوانیم این 
مســیر را دنبال کنیم. طبق گزارشات رسمی، ۳۰ درصد از تولید ناخالص 
کشــور سهم اصناف کشور بوده و منطقاً ۳۰ درصد از مالیات کشور را نیز 
اصناف باید پرداخت کنند اما این میزان در عمل ۵ درصد است. یعنی یک 
شکاف مالیاتی حدود ۲۵ درصدی داریم. اعتقاد نداریم که این شکاف باید 
یک شبه پر شود. در حوزه مالیات ستانی از اصناف باید با گفت وگو به سمت 

نقطه مطلوب برویم.
سبحانیان در پاسخ به سوالی مبنی بر دلیل وجود مالیات بر ارزش افزوده، 
عنوان کرد: حدود ۲۰۰ کشور در دنیا مالیات بر درآمد و مالیات بر مصرف 
دارند اما در ایران فهرست بلندبالایی از کالاهای سفره مردم مانند گوشت، 

مرغ و برنج داریم که از مالیات بر ارزش افزوده معاف هستند.

خبر

مدیرعامل بیمه ملت در نشست هم اندیشی مدیران ارشد و نمایندگان بیمه ملت 
در استان خوزستان گفت: توجه به خرده فروشی می تواند آثار مثبتی بر پرتفوی 
بیمه ای شرکت داشته باشد و طبیعتا افزایش ضریب نفوذ در سایه خرده فروشی 
محقق خواهد شــد.به گزارش درآمد نیــوز به نقل از روابط عمومی بیمه ملت، 
نشست هم اندیشــی مدیران ارشد و نمایندگان بیمه ملت در استان خوزستان 
با حضور علیرضا یزدان دوســت مدیرعامل، داود قاسم پور رئیس هیئت مدیره، 
محمدتقی چراغی نایب رئیس هیئت مدیره، امیرحسین قربانی معاون توسعه 
بازار و برخی از مدیران شرکت و شبکه فروش استان خوزستان در محل شعبه 

بیمه ملت در این استان برگزار شد.
علیرضا یزدان دوســت با اشاره به پتانسیل های اســتان خوزستان برای توسعه 
بازار صنعت بیمه، گفت: شــبکه فروش، شعبه و ظرفیت های استان خوزستان 

دارای اهمیت بسیار زیادی در نگاه و استراتژی مدیران ارشد شرکت بیمه ملت 
می باشد، تا حدی که برای معرفی رییس شعبه این استان در گرم ترین ماه سال 
مدیرعامل، رییس و نایب رییس محترم هیات مدیره شــخصا در استان حضور 
پیدا کرده اند که امیدواریم گرمای مردادماه خوزســتان به گرم شدن بازار بیمه 
این استان تسری یابد.مدیرعامل بیمه ملت بر تمرکز برنامه های توسعه بازار برای 
فروش بیمه هــای زندگی با وجود ۷۰ نماینده فروش تاکید کرد و گفت: توجه 
به خرده فروشــی می تواند آثار مثبتی بر پرتفوی بیمه ای شرکت داشته باشد و 

طبیعتا افزایش ضریب نفوذ در سایه خرده فروشی محقق خواهد شد.
وی ابــراز کرد: یکی از اقدامات راهبردی که باید اجرایی شــود توجه به بهبود 
فرآیندهای پرداخت خسارت و شیوه های ارزیابی خسارت در استان است که باید 
به طور جدی مدنظر قرار گیرد تا شاهد رضایت مندی بیش از پیش بیمه گزاران 

باشیم.
مدیرعامــل بیمه ملت اظهار کرد: در خصوص بیمــه عمر ظرفیت های خوبی 
در اســتان داریم و حوزه بیمه های عمر جزو بخش های مورد توجه در مباحث 
توسعه ای بیمه است و در برنامه توسعه شبکه فروش، تاکید ویژه ای بر این رشته 
وجود دارد.یزدان دوست بر توجه ویژه به فرآیند انتخاب ریسک و مدیریت ریسک 
بیمه گری تاکید و ابراز کرد: در سال های گذشته به این حوزه ها کمتر توجه شده 
بود و ماحصل آن ضریب خسارت بالایی است که به آن دچار بودیم و همچنین 
در ســال های اخیر متاسفانه چند حوزه دیگر مانند بیمه شخص ثالث را داریم 
که ضریب خسارت بالایی دارند. در بیمه های تکمیلی درمان نیز سالانه درصد 
قابل توجهی به هزینه های درمان اضافه می شود اما عدم امکان افزایش حق بیمه 

متناسب با هزینه های درمان از موارد بسیار مهم در امر مدیریت ریسک است.

یزدان دوست: افزایش ضریب نفوذ بیمه در سایه خرده فروشی محقق می شود
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بنگاه های اقتصــادی توانمند و خصوصی توان 
فعالیت در بالادست صنعت نفت را دارند

بازنشستگی  هیئت رئیســه صندوق های  رئیس 
صنعت نفت گفت: مشارکت بخش خصوصی و 
غیردولتی در طرح ها و پروژه های بزرگی مانند 
توسعه مخزن سروک آذر به نفع اقتصاد کشور 

است.
به گزارش شــانا به نقل از صندوق بازنشستگی 
صنعــت نفــت، عبدالحســین بیــات، رئیس 
هیئت رئیســه ایــن صنــدوق، روز یکشــنبه 
پانصدوچهل وچهارمیــن  در  مردادمــاه(   ۲۹(
نشست هیئت رئیســه صندوق های بازنشستگی 
صنعت نفت گفت: در برابر همه مســائل گروه 
صندوق ها مســئولیت داریــم. مهم ترین محور 
این مسئولیت، حفظ و ازدیاد دارایی ها و منابع 
صندوق هاســت کــه به طور امانــت در اختیار 
صندوق قــرار دارد. رویکرد ما از روز نخســت 
شروع کار در صندوق ها، شفاف سازی بود. این 
موضوع تنها ناشی از سیاسی کاری نیست، بلکه 
تکلیــف دینی اســت. به طور نمونــه، اکنون با 
گذشــت حدود دو سال همه ذی نفعان و عموم 
با نام و نشانی شرکت ها و پروژه های صندوق ها 
آشــنایی دارند. راهبردهــا، رویکردها و مقدار 
کم یا زیاد کارهای توســعه و تولیدی را اعلام 

کردیم.
بازنشستگی  هیئت رئیســه صندوق های  رئیس 
صنعــت نفت گفت: حضــور بخش خصوصی و 
غیردولتی در طرح ها و پروژه های بزرگی مانند 
توسعه مخزن سروک آذر، به نفع اقتصاد کشور 
اســت، الگوی ســروک آذر نمونه ای موفق از 
حضور بخش خصوصی در بخش های بالادست 

صنعت نفت است.
بیات افزود: باید بررســی شــود در دولت های 

پیشین و تاکنون تا چه اندازه از منابع صندوق 
توســعه ملی از طریق بخــش غیردولتی برای 

توسعه صنعت نفت به کار گرفته شده است.
وی با بیان اینکه در اقتصاد مردمی نباید انتظار 
داشــت دولت هــا تأمین کننده منابع باشــند، 
گفت: باید تأمین منابع بخش خصوصی کارآمد 
از طریق صندوق توســعه ملی صورت گیرد تا 
بخش خصوصــی بتواند با فعالیــت مؤثر برای 
کشــور ارزش افزوده ایجاد کند. فرآیند درست 
اقتصادی در عصر کنونــی چنین ماهیتی دارد 
بنابرایــن بــا دیدگاه های اقتصادی به ســبک 
پیشــین )تأمین منابع از طریق دولت و کار از 

طریق بخش های غیردولتی( نمی شــود انتظار 
پیشــرفت و توسعه داشت، بلکه باید بخش های 
غیردولتی برای پیشــبرد کارهای توسعه کشور 
هــم تأمین منابع کنند و هــم اجرای کارهای 
توسعه را به عهده گیرند، منتها صندوق توسعه 
ملی و بازارهــای مالی و پولــی باید به کمک 

بخش های غیردولتی بیایند.
بازنشستگی  هیئت رئیســه صندوق های  رئیس 
صنعت نفــت افــزود: دیدگاه هــای راهبردی 
رهبــر انقــلاب اســلامی در اصــل ۴۴ قانون 
اساســی و اقتصاد مقاومتی ناظــر به مباحثی 
برای چابک ســازی و نظم بخشی به اقتصاد در 

چارچوب مردمی ســازی آن اســت، از این  رو 
جایگاه دستگاه های دولتی، حاکمیتی و نظارتی 
اســت و شــرکت هایی مانند عملیات اکتشاف 
نفت که غیردولتی هســتند و در مســیر بهبود 
اقتصاد کشــور و صنعت نفت گام بر می دارند، 
باید بتوانند از طرق مختلف تأمین منابع کنند 

و از صندوق توسعه ملی بهره مند شوند.
بیات در این نشســت به اهتمام ویژه وزیر نفت 
نســبت به مقوله استقلال صندوق ها اشاره کرد 
و گفت: از وزیر نفت تشــکر می کنم که در این 
دو ســال در حفظ و تقویت اســتقلال صندوق 

نفت پیشگام و یاری رسان بود.
وی در اشــاره ای کوتــاه به پیامدهــای منفی 
رعایت نکردن اســتقلال صنــدوق نفت گفت: 
در گذشــته به دلیل توجه نکردن به اســتقلال 
قرار  صندوق هــا بعضی منابــع در شــرایطی 
گرفتــه بود که بــرای آن ارزش افزوده کافی و 
مطلوب ایجاد نشــد و در این دو سال به موارد 
این چنینی ورود کردیم و منابع صندوق ها را در 

مسیر ارزش آفرینی قرار دادیم.
رئیس هیئت رئیســه صندوق هــا درباره  مقوله 
منابع انسانی و حقوق و دستمزد نیز در گزارش 
بخش منابع انسانی شــرکت عملیات اکتشاف 
نفــت گفــت: بهبود حقــوق و دســتمزد باید 
متوازن با بهبود کمّی و کیفی و کار کارکنان و 

دست اندرکاران باشد.
مدیران شــرکت عملیات اکتشاف نفت در این 
نشست درباره وضع اقتصادی، فنی و چالش ها 
و برنامه های پیــش رو گزارش دادند و اعضای 
درباره محورهای  نیز  هیئت رئیســه صندوق ها 
مختلف ازجمله ســودآوری، مســائل حقوقی، 
نوســازی تجهیزات، رصد بازار و راه های تأمین 

منابع، دیدگاه های خود را مطرح کردند.

عملکرد ۲ ساله دولت در بخش برقگزارش شرکت عملیات اکتشاف نفت در نشست هیئت رئیسه صندوق ها
ظرفیت تولید سالانه برق کشور ۴۰ درصد 

افزایش یافت
آمار و ارقام موجود نشان می دهد ظرفیت اسمی نیروگاه های کشور در 
سال ۱۴۰۲ به ۹۱ هزار و ۲۸۸ مگاوات رسید که دستیابی به این رقم 
در نتیجه افزایش ۷۷۵۷ مگاواتی ظرفیت تولید برق نیروگاهی طی ۲ 

سال گذشته محقق شده است.
به گزارش ایســنا، دولت سیزدهم با هدف جبران ناترازی شدید میان 
میزان تولید و مصرف برق کشور که در سال های قبل مشکلات فراوانی 
را برای صنعت برق کشور و نیز جامعه ایجاد کرده بود، اقدام به افزایش 

ظرفیت تولید برق کشور از مسیرهای مختلف کرد.
در نتیجه مجموعه این اقدامات تا ســال ۱۴۰۲ ظرفیت نصب شده یا 
اسمی نیروگاه های کشــور به ۹۱هزارو ۲۸۸ مگاوات رسید که نسبت 

به آغاز دولت سیزدهم از افزایش حدوداً هفت درصدی حکایت دارد.
این میزان افزایش ظرفیت منصوبه نیروگاهی کشور در نتیجه افزایش 
ظرفیت تولید برق به میزان ۷۷۵۷ مگاوات طی دو سال گذشته اتفاق 
افتاد که نسبت به متوســط عملکرد دولت های یازدهم و دوازدهم در 
افزایش ظرفیت سالانه تولید برق افزایش بیش از ۴۰ درصدی را نشان 

می دهد.
از سوی دیگر وزارت نیرو در دولت جدید برای افزایش ظرفیت منصوبه 
نیروگاهی کشــور از سه روش مختلف ایجاد نیروگاه های جدید، ارتقاء 
توان نیروگاه های موجود و نیز تعمیر و نوســازی نیروگاه های موجود 
استفاده کرد. بر همین اساس و طی دو سال از طریق ایجاد نیروگاه های 
حرارتی جدید ۵۱۹۸ مگاوات به ظرفیت تولید برق کشــور گذشــته 

افزوده شد.
همچنین از طریق ارتقاء توان تولیــد نیروگاه های موجود وزارت نیرو 
موفق شــد ۱۴۰۰ مگاوات دیگر نیز به طرفیت تولید برق کشور اضافه 
کند. از طریق نوســازی و رفع ایــرادات نیروگاه های موجود نیز رقمی 

معادل ۶۰۰ مگاوات به ظرفیت نیروگاهی کشور اضافه شد.
علاوه بر موارد مذکور از طریــق ایجاد نیروگاه های تجدیدپذیر رقمی 
معادل ۲۲۵ مگاوات به ظرفیت تولید برق کشــور افزوده شــده است. 
در کنار این موارد وزارت نیرو موفق شد تا از طریق نیروگاه های تولید 
پراکنده و مولدهای مقیاس کوچک نیز ۳۳۴ مگاوات به ظرفیت تولید 

برق کشور اضافه کند.
مجموعه اقداماتی که موجب شد تا ظرفیت منضوبه نیروگاهی کشوراز 
عــدد ۸۵۰۰۰ مگاوات در ســال ۱۴۰۰ به عدد ۹۱ هزار ۲۸۸ مگاوات 
در حال حاضر برســد که افزایشی حدودا ۷ درصدی را نشان می دهد. 
مجموعه اقداماتی که به گفته وزیر نیرو ناترازی صنعت برق را نسبت به 

سال پایه ۱۴۰۰ پنجاه درصد افزایش داده است.

خزر ۱۰۰ متر عقب نشینی کرد
یک نماینده مجلس با تاکید بر اینکه باید نشست مدیریت بحران خزر 
در کشورها اســتارت زده شود، گفت: اکنون در برخی مناطق شمالی 
حدود ۱۰۰ تا ۱۲۰ متر دریا عقب نشینی داشته و این به معنای فاجعه 

دریایی و محیط زیستی است.
کمــال علیپور خنکداری در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایلنا، درباره 
اوضاع خزر در پی کاهش ورودی آب به این دریاچه اظهار داشت: طی 
چند سال اخیر بواسطه وضعیت اقلیم و خشکسالی منابع آبی در تمامی 
کشورها از جمله ایران تا حدی دچار تنش شده و به طبع روی دریای 
خزر نیز تاثیر گذاشــته به طوری که به خاطر بارش کم خزر در سمت 

کشور ما عقب نشینی زیادی داشته است.
وی افزود: بــه خاطر کاهش بارندگی در چند ســال اخیر تعدادی از 
رودخانه ها حتی در اســتان های شمالی رو به خشکی رفته اند، مثلا از 
ابتدای اردیبهشت بزرگترین رودخانه ها از جمله تجن و تالار و همچنین 
سیاهرود و هراز  و درواقع رودخانه های بزرگ و وحشی تقریبا خشک 
شــده اند، سمت اســتان گیلان هم ســفیدرود اوضاع خوبی ندارد در 
گلستان هم اوضاع نابسامان اســت، یعنی حوضه آبریز خزر از سمت 

ایران تقریبا خشک شده است.
عضو هیات نمایندگان استان مازندران با بیان اینکه سدسازی ها هم در 
کاهش ورودی آب به خزر بی تاثیر نبوده اســت، گفت: اکنون موضوع 
مهم تامین آب بخش کشــاورزی و آب شــرب است بنابراین باید یک 
ذخیره آبی برای زمان بارش کم داشته باشیم، علاوه بر اینها در برخی 
نقاط اســتان های شمالی هم فرونشست زمین رخ داده است به همین 
خاطر نمی توان از آب زیرزمینی نیز که ســطح آنهم بسیار رو به افت 
اســت؛ برداشت بی رویه داشــت، همه اینها مزید بر علت شد که آب 

کمتری به سمت دریاچه روانه می شود.
وی بیان داشت: اکنون کشاورزان آب بندهایی احداث کرده اند که بتواند 
آب را برای کشاورزی پمپاژ کنند همه اینها منجر به این شده که خزر 
به طور جدی دچار عقب نشینی شده باضافه انیکه در سمت روسیه هم 
روی رودخانه ولگا سدســازی هایی شده است، بنابراین قبل از موضوع 
تعیین حدود مرزی و سهم هر کشور از دریاچه موضوع مهم تر کم شدن 

سطح آب دریاچه است که باید به آن پرداخته شود.
این نماینده مجلس با تاکید بر اینکه باید نشســت مدیریت بحران در 
کشورها استارت زده شود، خاطرنشان کرد: ما برای تعیین حدود و سهم 
هر کشور از دریای خزر مشــکل چندانی نداریم این موضوع می تواند 
با تشــکیل جلسه و تفاهمنامه حل شــود همچنین در زمینه حفاری 
چاه های نفت و گاز نیز چالش چندانی بین کشــورهای حاشــیه خزر 
وجود ندارد هرچند معتقدیم باید حدود مرزی نیز با آرامش حل و فصل 
شــود، اما موضوع قابل اهمیت اینکه باید به حوضه آبریز توجه کنیم 

موضوع اصلی پرداختن به کاهش سطح دریاچه است.
وی متذکر شد: اکنون در برخی مناطق شمالی حدود ۱۰۰ تا ۱۲۰ متر 
دریا عقب نشینی داشته و این به معنای فاجعه دریایی و محیط زیستی 
است، باید چاره ای اندیشیده شده و شورای مدیریت بحران و تنش آبی 
خزر برگزار شود تا چاره ای برای مشکلات مربوط به کاهش سطح آب 
دریاچه پیدا شود، اگر نگاه مان فقط به اقلیم باشد مشکلی حل نمی شود.

معاون برنامه ریزی وزیر نفت:
کمک کمیسیون انرژی مجلس لازمه تحقق 

اهداف شرکت ملی نفت است
معاون برنامه ریزی وزیر نفت گفت: برای تحقق اهداف شرکت ملی 
نفت و بازگشت به جایگاه پیشین در سازمان کشورهای صادرکننده 

نفت )اوپک( نیازمند کمک کمیسیون انرژی مجلس هستیم.
به گزارش خبرنگار شانا، هوشنگ فلاحتیان در نشست دیدار وزیر 
نفت با اعضای کمیسیون انرژی مجلس روز دوشنبه )۳۰ مردادماه( 
با تأکید بر اینکه برای رســیدگی به برنامه هفتم توســعه نیازمند 
کمک این اعضا در صحن علنی هســتیم، اظهار کرد: برنامه هفتم 

توسعه مسیر اصلی کشور را در پنج سال آینده مشخص می کند.
وی با اشاره به نشست شورای عالی انرژی که هفته گذشته با حضور 
رئیس جمهوری برگزار شــد، افزود: با توجه به افزایش حساســیت 
رئیس جمهوری به حوزه انرژی، اگر ما در انجام کارها در این بخش 
کوتاهی کنیم، در پنج ســال آینده فرصت های بخش انرژی تبدیل 

به تهدید جدی می شود.
معاون برنامه ریزی وزیر نفت اظهار کرد: امســال در بعضی از روزها 
بیــش از ۱۴۰ میلیون لیتر بنزین اســتفاده کرده ایم که میانگین 
مصرف ما از ۱۰۴ میلیون لیتر پارســال بــه بیش از ۱۱۵ میلیون 

لیتر می رسد.

خبر

تولید نفت ایران از آغاز فعالیت دولت سیزدهم طی ۲۰ ماه به بیش از ۳ میلیون 
بشکه و تولید گاز خام به بیش از یک میلیارد مترمکعب رسیده و آنطور که وزیر 
نفت اعلام کرده است تا پایان شهریورماه تولید نفت ما به ۳ میلیون و ۴۰۰ هزار 

بشکه در روز می رسد.
به گزارش ایسنا، هم اکنون ایران ظرفیت تولید نفت حدود ۳ میلیون و ۹۰۰ هزار 
بشکه در روز را دارد؛ تولید واقعی نفت کشور هم روزانه بیش از ۳ میلیون بشکه 
اعلام شــده است. از ســوی دیگر ایران در مجموع با ۱۰ پالایشگاه نفت خام و 
میعانات گازی خود، ظرفیت پالایش بیش از روزانه ۲ میلیون و ۲۰۰ هزار بشکه تا 
۲ میلیون و ۳۰۰ هزار بشکه دارد که از این مقدار حدود ۴۵۰ هزار بشکه مربوط 
به میعانات گازی و پالایشــگاه ستاره  خلیج فارس است. همچنین ۹ پالایشگاه 
دیگر ایران البته خوراک نفت خام دریافت می کنند که در صورت کار با ظرفیت 
کامل، روزانه رقمی حدود یک میلیون و ۷۰۰ هزار بشکه تا یک میلیون و ۸۰۰ 

هزار بشکه نفت خام نیاز دارند.
البته پالایشگاه های کشور در بازه های زمانی مختلف تعمیرات و نگهداری دوره ای 
دارند که همه یا بخشی از دریافت خوراک نفت خام را متوقف می کنند و مصرف 
داخلی نفت خام کشور کاهش می یابد. برای نمونه در اردیبهشت ماه پالایشگاه 
امام خمینی )ره( شازند تعمیرات دوره ای داشته که بخشی از خوراک دریافتی 

آن با کاهش همراه شده است.
بنابراین ایران در حالی که روزانه بیش از ۳ میلیون بشکه نفت خام تولید می کند، 
ظرفیت تولید بیش از ۳ میلیون و ۸۰۰ هزار بشکه نفت خام را نیز داراست که 
با افزایش مقدار صادرات، این ظرفیت بالقوه می تواند تبدیل به بالفعل شده و با 

افزایش تولید، نفت بیشتری روانه بازارهای جهانی کند.
افزون بر این، ایران ظرفیت تولید روزانه ۸۰۰ هزار بشکه میعانات گازی نیز دارد، 
رشــد صادرات نفت و میعانات را از صفر شــدن ذخایر میعانات گازی روی آب 
نیز می توان فهمید. با وجود ذخیره ۸۷ میلیون بشکه ای میعانات در آغاز به کار 
دولت ســیزدهم، اکنون با صادرات آن ذخیره میعانات گازی ایران روی آب به 
صفر رسیده است، بنابراین صادرات روزانه یک میلیون و ۶۰۰ هزار بشکه نفت 
ایران با توجه به آمار تولید و مصرف پالایشگاه های کشور در کنار استفاده از نفت 

ذخیره شده در دولت گذشته، به طور کامل امکان پذیر است.
موضوع دیگری کــه البته افزایش تولید و صادرات پایــدار نفت ایران را تأیید 
می کند، اســتناد به گزارش مرکز آمار ایران درباره رشد اقتصادی سال ۱۴۰۱ 
اســت، ایران سال گذشته رشد اقتصادی ۴.۸ درصد با نفت و ۴.۵ درصد بدون 
احتساب نفت را تجربه کرده است. این اختلاف نشان می دهد نفت نقش مهمی 

در تولید ناخالص داخلی داشته است.
روند افزایشــی فروش محموله های نفتی ثبت رقم بیش از ۴۲ میلیارد دلاری 
برای ارزش صادرات نفت خام ایران در ســال ۲۰۲۲ میلادی نشان می دهد این 
رقم به دنبال افزایش فروش محموله های نفتی در حال نزدیک شدن به رقم ۶۰ 

میلیارد و ۵۰۰ میلیون دلار در سال ۲۰۱۸ است.
 دولت سیزدهم با به کارگیری دیپلماسی موفق انرژی، توانست صادرات نفت را 
به مقدار قابل توجهی افزایش دهد و تنها دو سال بعد از خیز وزارت نفت دولت 
سیزدهم برای افزایش تولید و صادرات نفت، سازمان کشورهای صادرکننده نفت 
)اوپک( گزارش داده که ارزش صادرات نفت ایران در ســال ۲۰۲۲ میلادی به 
۴۲ میلیارد و ۶۰۰ میلیون دلار رسید که در مقایسه با رقم ۲۵ میلیارد و ۵۰۰ 
میلیون دلاری در سال ۲۰۲۱ و ۷ میلیارد و ۹۰۰ میلیون دلار در سال ۲۰۲۰ و 

۱۹ میلیارد و ۴۰۰ میلیون دلار در سال ۲۰۱۹ افزایش داشته است.
ثبت رقم بیش از ۴۲ میلیارد دلاری برای ارزش صادرات نفت خام ایران در سال 
۲۰۲۲ میلادی نشان می دهد این رقم به دنبال افزایش فروش محموله های نفتی 
در حال نزدیک شدن به رقم ۶۰ میلیارد و ۵۰۰ میلیون دلار ثبت شده در سال 
۲۰۱۸ اســت. ارزش صادرات نفت ایران پس از آن رخ داده که تولید نفت ایران 
در ماه ژوئن به ۳ میلیون و ۱۰ هزار بشکه در روز رسیده است. این رقم مشابه ماه 
مه امسال بوده است و تولید نفت خام ایران از آغاز سال ۲۰۲۳ میلادی تاکنون 

با ۳۵۰ هزار بشکه افزایش همراه بوده است.
تولید نفت خام ایران با وجود تحریم های شــدید در ســال ۲۰۲۲ میلادی هم 
با افزایش ۱۳۰ هزار بشــکه ای روبه رو بوده و به میانگین ۲ میلیون و ۵۵۰ هزار 
بشــکه در روز رسیده اســت. این افزایش تولید و صادرات نفت ایران در مدت 
زمان دو سال گذشته یک پیام واضح داشته که پیامد آن چیزی جز بی اثر شدن 

تحریم های بین المللی علیه صنعت نفت ایران نیست.
لیندسی گراهام، سناتور جمهوری خواه آمریکا در ماه مه امسال اعتراف کرد که 
تحریم های یکجانبه اعمال شده علیه ایران بی اثر بوده است، همچنین تحریم های 
بین المللی علیه صنعت نفت ایران از سال ۱۳۹۷ بدین سو همواره تشدید شده 
است که از نگاه بسیاری، صادرات نفت ایران پس از اعمال دوباره تحریم ها علیه 

این کشور هرگز به این اندازه بالا نبوده است.
گزارش ها نشــان می دهد تولید نفت خام ایــران در ماه های آوریل، مه و ژوئن 
روندی افزایشــی را طی کرده است، به طوری که ایران از ماه مه امسال توانست 
دوباره جایگاه چهارمین تولیدکننده نفت در اوپک را که برای سال ها از آن دور 
شــده بود دوباره به دست آورد و تثبیت کند، همچنین با روی  کار آمدن دولت 

سیزدهم، توجه به بازیابی بازارهای نفتی ایران و احیای ظرفیت های تولید نفت 
در اولویت قرار گرفت تا آنجا که پس از چند ماه اعلام شد صادرات نفت ایران ۴۰ 

درصد افزایش داشته است که این روند در سال ۱۴۰۱ نیز تداوم داشته است.
جواد اوجی، وزیر نفت با تأیید افزایش صادرات نفت ایران پیش از این گفته بود 
که در سال ۱۴۰۱، ۱۹۰ میلیون بشکه نفت بیشتر از سال ۱۳۹۹ و ۸۳ میلیون 
بشکه بیشتر از سال ۱۴۰۰ صادر شده است. وزیر نفت پیش بینی کرد که امسال 

نیز رکوردی تازه در صادرات نفت ثبت شود.
اوجی، با اشاره به ظرفیت تولید روزانه ۳ میلیون و ۸۰۰ هزار بشکه نفت خام و 
میعانات گازی و بیش از یک میلیارد مترمکعبی گاز غنی )ترش( در ایران گفته 
که با توجه به وجود ظرفیت بالای توان تولید نفت و گاز، ایران در دولت سیزدهم 

برنامه  مدونی برای افزایش توان تولید در نظر گرفته است.
وی درباره به صفر رســیدن میعانات گازی شــناور در سواحل نیز یادآور شده 
بود: در شــهریورماه ۱۴۰۰، ۸۷ میلیون بشکه میعانات گازی شناور روی آب از 
چالش های مهم و مشکل اساسی و پاشنه آشیل دولت بود و مشتری یابی برای 
این میعانات گازی که حتی دو فاز شده بودند و تغییر رنگ هم داده بودند، کاری 
بســیار سخت بود و همه مخازن در خشــکی و دریا پر شده بود و افزوده که با 
تولید روزانه نزدیک به ۸۰۰ هزار بشکه میعانات گازی و با همت دولت سیزدهم  
اکنون نه تنها میعانات تولیدشده، فروخته شده و بشکه ای به ذخیره سازی های 
روی آب اضافه نمی شــود، بلکه میعانات گازی از پیش ذخیره شده هم با وجود 

سخت گیرانه ترین تحریم ها فروخته و میعانات گازی روی آب صفر شده است.
وی به مهم ترین اقدام های انجام شــده در وزارت نفت و در دو ســال اخیر نیز 
اشاره و اعلام کرد: بحث توسعه سرمایه گذاری، تکمیل طرح های نیمه تمام، رشد 
تولید در حوزه گاز، نفت، پالایش و پتروشیمی از مهم ترین اقدام هایی بود که در 
این دو ســال انجام دادیم که این موارد به فعال شدن زنجیره وسیعی از صنایع 
و پیمانکاران منجر شــد و بدون شــک تولید و صادرات نیز به تبع آن افزایش 

خواهد یافت.
اوجی به موضوع تکمیل طرح های کلان نیمه تمام در صنعت نفت اشــاره کرد 
و گفت: در ســال ۱۴۰۱، ۳۱ طرح نیمه تمام بــه ارزش ۱۲ میلیارد دلار را به 
اتمام رســاندیم و ۶۷ طرح نیمه تمام نیز به ارزش ۱۵.۱ میلیارد دلار امسال به 
بهره برداری خواهد رسید، همچنین آغاز عملیات اجرایی ۱۵ طرح به ارزش ۱۴ 

میلیارد دلار را نیز در نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی خواهیم داشت.
وی ادامه داد: در صورت اجرایی شــدن طرح های مدنظر ما در ســال ۱۴۰۲، 
به تولید نفت ما روزانه ۱۲۸ هزار بشــکه افزوده خواهد شــد. در بحث گاز نیز 
نزدیک به ۳۹ میلیون مترمکعب در روز افزایش تولید خواهیم داشت و با افزایش 
روزانه ۳۰۰ هزار بشکه ای ظرفیت انتقال فرآورده های نفتی مواجه خواهیم شد، 
همچنین به ظرفیت پالایشگاهی کشور افزوده خواهد شد که به این موارد باید به 
افزایش خطوط گازرسانی و افزایش ظرفیت محصولات پتروشیمی را نیز افزود.

محمد خطیبی - نماینده ســابق ایران در اوپک در همین راستا به ایسنا گفت: 
سیاســت گذاری دولت سیزدهم برای فروش نفت مسیر درستی را طی کرده و 

آمار بین المللی نیز گواه این مساله است.
وی با اشــاره به آمار منتشر شــده از سوی اوپک مبنی بر اینکه ارزش صادرات 
نفت ایران در ســال ۲۰۲۲ میلادی از مرز ۴۲ میلیارد دلار گذشته است، اظهار 
کرد: آمار و ارقامی که منابع بین المللی مطرح می کنند قطعا اعتبار دارد و نشان 
می دهد که دولت سیزدهم در فروش نفت موفق بوده است و علی رغم تحریم ها 

توانسته حجم قابل توجهی از فروش را انجام دهد.
وی با بیان اینکه عملکرد فعلی دولت بیانگر این اســت که سیاست های اعمال 
شده در مورد فروش درست بوده و بازارسازی مناسب صورت گرفته است، گفت: 
صادرات نفت در دولت دوازدهم که به رقم بســیار نگران کننده ای رسیده بود 
اکنون بســیار افزایش پیدا کرده و این مســاله را منابع بین المللی نیز اذعان 
می کنند، سیاســت فروش یک سیاست درســتی بوده که به درستی در حال 

اجراست.
نماینده ســابق ایران در اوپک با اشــاره به آمار و ارقام منتشر شده در خصوص 

صــادرات نفت ایران، گفت: هر ماه این ارقام بهتر می شــود که بیانگر عملکرد 
درســت و سیاست گذاری مناســب در این بخش است و می توان منتظر نتایج 

خوبی در این بخش بود.
خطیبی درباره پتانسیل فروش نفت ایران، گفت: آمار فروش نشان می دهد که از 
رقم ۱.۵ میلیون بشکه نیز فراتر رفته ایم و حرکت به سمت جلو ادامه دارد و آمار 
ماهانه نیز بیانگر این است که این رقم در حال افزایش است و به نظر می رسد 
که علی رغم تحریم ها دولت سیزدهم توانسته که رقم صادرات را افزایش دهد و 
این موضوع با سیاست فعال کردن پالایشگاه های غیر فعال و ارسال نفت خام به 

آن پالایشگاه ها ارتباط دارد.
وی با تاکید بر اینکه این سیاســت ها درســت بوده و جواب مثبت داده است، 
گفت: تجهیز پالایشگاه های بلااستفاده و صدور خدمات فنی و مهندسی توانسته 
اقدامی بزرگ در صنعت نفت ایران باشد و این یک بازی دو سر برد برای ایران و 

کشورهایی است که با آن ها همکاری داشته است.
نماینــده ســابق ایــران در اوپک با بیــان اینکه برای کشــورهایی که چنین 
پالایشگاه هایی دارند سیاست مثبتی است گفت: این موضوع می تواند برای ایران 
مفید باشد چراکه با بکارگیری خدمات فنی و مهندسی توانستیم نفت خام را به 
این پالایشگاه ها ارسال کنیم و بخشی از فرآورده را به همان کشور و بخشی دیگر 

را به کشورهای دیگر فروش برسانیم و این موضوع به نفع هر دو کشور است.
به گفته خطیبی توان ایران در صدور خدمات فنی و مهندسی نیز نشان می دهد 
که قابلیت های زیادی در صنعت نفت وجود دارد که می توان از آن بهره گرفت؛ 
اگــر با همین روند پیش برویم و در آفریقا نیز بتوانیم چند پالایشــگاه را فعال 
کنیم و این سیاست ادامه داشته باشد می توانیم امیدوار باشیم که به رقم قبل 

از تحریم ها برسیم.
مهدی حسینی - کارشناس ارشد حوزه انرژی نیز با اشاره به پتانسیل های ایران 
در حوزه تولید نفت، به ایسنا گفت: از نظر میزان ذخایر و مسائل فنی هیچ دلیلی 
وجود ندارد که ما نتوانیم ظرفیت تولید را از آنچه که هست تا بیش از دو برابر 
افزایش دهیم، به عبارتی اگر امروز می گوییم که ظرفیت تولید حدود ۳.۵ میلیون 
بشکه است تا حدود ۶ تا ۷ میلیون بشکه می توانیم افزایش ظرفیت داشته باشیم.
وی با بیان اینکه میزان نیاز صنعت نفت به سرمایه گذاری بستگی به این دارد که 
اولویت های توسعه روی چه پارامترهایی استوار باشد، اظهار کرد: مهم برنامه ای 
است که در این راستا تدوین می شود، سرمایه گذاری که در صنعت نفت صورت 

می گیرد باید بر اساس ضرورت هایی که بازار تعیین می کند باشد.
رئیس ســابق کمیته بازنگری قراردادهای نفتی ایران با تاکید بر اینکه نگاه به 
نیازهای بازار نفت باید در چشــم اندازهای کوتاه مــدت، میان مدت، درازمدت، 
تهدیدها و فرصت هایی که بازار ممکن اســت وجود داشــته باشد تبیین شود، 
تصریح کرد: علاوه بر این موارد باید سیاست ها و برنامه های کشورهای همسایه 

را زیر ذره بین قرار داد و باتوجه به مجموعه این موارد برنامه ای تدوین شود.

حســینی افزود: صنعت نفت به چند بخش بالادســتی، پایین دستی که خود 
شامل پالایش و پخش و پتروشیمی می شود تقسیم شده که هرکدام از بخش ها 
برنامه ها و سیاســتگذاری  خاص خود را می طلبد که از ضرورت های توســعه 
اقتصادی کشور بوده، این موارد چارچوب ها و المان های اصلی است که باید تمام 

این شرایط را در نظر بگیریم و به جلو پیش برویم.
وی با اشــاره به لزوم توسعه در صنایع بالادستی صنعت نفت، گفت: در شرایط 
کنونی متوسط ضریب بازیافت ذخایر نفت در کشور ما حدود ۲۳ تا ۲۴ درصد و 
ذخایر قابل استحصال بالای ۱۵۰ میلیارد بشکه نفت است. در همین حال دیگر 
کشورها مثل عربستان دارای ضریب بازیافت ۵۰ درصد و به بالا هستند، عمان 
۴۰ درصد و نروژ ۶۰ درصد را هدف گرفته است. قطعا ما هم می توانیم با استفاده 
از فناوری های نوین راه آنها را رفته و حتی اگر محافظه کارانه بگویند نیز باز هم 
دلیلی ندارد و  می توانیم به ۳۵ درصد ضریب بازیافت برسیم که در این صورت 

ذخایر قابل استحصال ما به بیش از ۲۰۰ میلیارد بشکه می رسد.
نرسی قربان - کارشناس حوزه انرژی هم درباره ظرفیت های موجود در صنعت 
نفت به ایســنا گفت: ایران در حدود ۱۵۰  میلیارد بشکه ذخیره نفت دارد که 
این ذخایر در حوزه های مختلف قرار گرفته اند، توسعه میادین به دو دلیل قابل 
اهمیت است، اول اینکه میزان تولید افزایش یابد و دلیل دوم نیز جبران کاهش 

منابع دیگر است.
وی با بیان اینکه امکان افزایش منابع قطعا وجود دارد و این ظرفیت و پتانسیل 
را نیز داریم که بتوانیم میزان تولید را توسعه دهیم، اظهار کرد: ظرفیت افزایش 
تولید در نفت ســبک و سنگین بستگی به میزان اکتشافات دارد، هرچه میزان 

اکتشافات بیشتر باشد می توانیم به منابع جدیدی دست یابیم.
این کارشــناس حوزه انرژی در خصوص جذب مشــتری در حوزه نفت، گفت: 
بزرگترین مشــکل در این حوزه تحریم هاســت؛ همیشــه در حوزه نفت و گاز 
مشتریانی از  اروپا، ژاپن، چین، هند و کشورهای آفریقایی و غیره وجود داشت 
اما اینکه چطور می توانیم مشــتریان جدید پیدا کنیم، بستگی به این دارد که 
روابط ما با کشورها و مساله تحریم چگونه حل شود، اگر این مشکلات حل شوند، 

نفت ایران قطعا مشتریان زیادی خواهد داشت.

تولید و صادرات نفت ایران در مدار صعود



سفیر آفریقای جنوبی در گروه بریکس اعلام کرد: 
در مراحل آخر اعلام گسترش این گروه هستیم 
و مطمئن هســتم که این امر در نشست کنونی 

سران رخ خواهد داد.
به گزارش روز چهارشــنبه ایرنا، انیل سوکلال، 
سفیر آفریقای جنوبی در بریکس در گفت وگو با 
خبرگزاری اســپوتنیک تاکید کرد که در مراحل 
آخر وضع اصــول و ملاک هــای یکپارچه برای 

گسترش گروه بریکس هستیم.
وی افزود: به روسای کشورهایمان نیز گزارشی در 
این باره خواهیم داد و مطمئنم که در جریان این 

نشست سران، توسعه بریکس اعلام خواهد شد.
وی تاکیــد کرد: ما درمورد ایجاد شــمول مالی، 
معامــلات مالــی و تجاری در ســطح جهانی و 
چگونگــی تســویه پرداختی هایمــان صحبت 

می کنیم.
وی تاکید کرد که نه تنها کشورهای عضو بریکس 
بلکه کشور جنوب از جمله کشورهای آفریقایی 
می گویند که ما بــه تعامل با ارزهای محلی نیاز 

داریم.
ســوکلال پیش از این درمورد نشســت ســران 
بریکس و چالش های پیــش روی آن به پایگاه 
خبــری - تحلیلی العربــی الجدید گفته بود که 
کشــورهای عضو این گروه بیش از ۴۰ درصد از 
جمعیت جهان، حدود یک سوم از مساحت کره 
زمین و بیش از ۲۰ درصد از صنایع جهان و کمی 
بیش از ۲۵ درصد از تولیــد ناخالص داخلی در 
جهان یعنی بیشتر از تولید ناخالص داخلی گروه 

هفت را به خود اختصاص داده اند.
سکولال افزوده بود: اعضای بریکس از همان ابتدا 
به دنبال ایجاد یــک رژیم جدید جهانی بودند و 
ســخن ما این بوده که ساختار کنونی جهان، نه 
تنها در بعد سیاسی، بلکه در بعد مالی و اقتصادی 
نیز کهنه شده و دیگر نماد واقعیت کنونی جهان 

نیست.
وی تاکیــد کرده بــود که کشــورهای بریکس 
تهدیدی برای هیچ کشــور، منطقــه یا جامعه 
جهانی نیستند، بلکه گروهی از کشورها هستند 
که از منافع جامعه جهانــی دفاع می کنند تا از 
نبود یک ساختار جهانی تک قطبی یا دو قطبی 

اطمینان حاصل کنند.
ســفیر آفریقای جنوبی در بریکس افزوده بود: ما 
قبلًا تأیید کرده ایم که قرار نیست کشوری یا ارزی 
را به چالش بکشیم یا با آن اعلان جنگ کنیم، ما 
به دنبال منافع خود هستیم. همانطور که ویلیام 
روتو، رئیس جمهور کنیا پیشتر این سوال را مطرح 
کرده است که اگر کنیا با جیبوتی معامله می کند، 
چرا باید با دلار معاملــه کنند و چرا این معامله 
به ارز محلی نباشــد؟ وقتی چین با هند تجارت 

می کند، چرا نمی توانند از یوان یا روپیه استفاده 
کند؟ چرا باید از ویزا یا مسترکارت به عنوان روش 
پرداخت استفاده کنیم؟ آیا ما نمی توانیم سیستم 
های ویژه خود را ایجاد کنیم؟ در حالی که بدلیل 
تحریم های یکجانبه علیه روسیه تاکنون چندین 
کشــور مانند هند، چین و خود روسیه موفق به 
ایجاد سیســتم های پرداخت مخصوص به خود 

شده اند.
سران گروه بریکس )برزیل، روسیه، هند، چین و 
آفریقای جنوبی( روز سه شنبه در نخستین روز 
از پانزدهمین نشســت خود در »ژوهانسبورگ« 
پایتخت آفریقای جنوبی تمرکز ســخنرانی خود 
را بر کاهش تکیه کشورهای عضو به دلار، بهبود 
روابط اقتصادی و چگونگی افزایش جذب پول و 
وام دهی با ارزهای محلی در »بانک توسعه جدید« 

این گروه قرار دادند.
پانزدهمین نشست ســران بریکس از دیروز سه 
شنبه۲۲ اوت )۳۱ مرداد ماه (در آفریقای جنوبی 
آغاز شــده و قرار اســت آیت الله ســید ابراهیم 
رییسی رئیس جمهوری اسلامی ایران نیز در این 

نشست شرکت کند.
نشست جاری بریکس به شکل اساسی بر کاهش 
تکیه کشورهای عضو به دلار و گفت وگو درباره 
چگونگی سرعت بخشیدن به این کاهش تمرکز 

دارد.
گروه بریکس از ۱۵ ســال پیش تشکیل شد اما 
شــرایط کنونی جهانی فرصت جدیدی را برای 
ایــن گروه فراهم کرده تا بــه صدای بلندتری از 
کشــورهای جنوب تبدیل شود و احتمالاً ایالات 

متحده و متحدانش را به چالش بکشد.
به نظر می رسد، بریکس به عنوان سکویی برای 
توســعه عمل می کند و می تواند پیشرفت قابل 
توجهی را در زمینه همکاری در سراسر جهان به 

دنبال داشته باشد.
به رغم تلاش برخی از کشــورها که می کوشند 
جهان را به بلوک هایی برای گسترش اتحادهای 
نظامی خود با هدف حفظ ســلطه خود تقسیم 
کنند، بریکس که به سرعت در حال رشد است، 
می کوشد تا تمرکز خود را بر حفظ صلح جهانی 
بگذارد که این مساله در نهایت می تواند به توسعه 

آفریقا منجر شود.
بریکس در سال های اخیر با تولید ناخالص داخلی 
بیش از ۲۰ تریلیون دلار در سال ۲۰۲۱ در برابر 
تولید حدود ۳۵ تریلیون دلاری توانسته به عنوان 

یک بلوک اقتصادی قدرتمند ظاهر شود.
گفته می شود که بریکس در مقایسه با صندوق 
بین المللی پول و بانک جهانی که در هنگام ارائه 
وام رویکردهای مداخله گرایانه دارند، در موقعیت 

قوی تری قرار دارد.

آسیا روی ریل دلارزدایی
تعداد قابل توجهی از کشورهای آسیایی از جمله ۱۰ کشور عضو »آسه آن«، شش کشور عضو شورای همکاری خلیج فارس، 
کشورهای عضو بریکس و البته جمهوری اسلامی ایران در حال برداشتن گام هایی جدی برای پایان دادن به اتکا به دلار و 

ایجاد نظم مالی جدید جهانی هستند.
به گزارش چهارشنبه ایرنا تارنمای تحلیلی واچر نوشت: بریکس با سرعت زیادی در حال حرکت است تا دلار آمریکا را کنار 
بگذارد و ارزهای اصلی خود را در بازار تجارت جهانی جا بیندازد. حدود ۴۱ کشور علاقه خود را برای پیوستن به اتحاد بریکس 
و پذیرش ارز جدید برای معاملات برون مرزی ابراز کرده اند. روسیه و چین در حال متقاعد کردن بسیاری از کشورهای دیگر 
برای ورود به این بلوک و کنار گذاشتن دلار آمریکا هستند. وضعیت ذخیره جهانی دلار توسط کشورهای در حال توسعه به 

چالش کشیده شده است و می تواند دلار را در سراشیبی سقوط قرار دهد.
در همین راستا، ۱۰ کشور آسه آن توافق کرده اند تجارت با دلار آمریکا را متوقف کنند و از ارزهای بومی خود برای تسویه 
حساب های فرامرزی استفاده کنند. آسه آن بلوکی متشکل از ۱۰ کشور است که برونئی، کامبوج، اندونزی، لائوس، مالزی، 

میانمار، فیلیپین، سنگاپور، تایلند و ویتنام عضو آن هستند.
از ســوی دیگر، کشورهای شــورای همکاری خلیج فارس نیز از بلوک آسه آن پیروی می کنند. بحرین، کویت، عمان، قطر، 
عربستان سعودی و امارات متحده عربی علاقه خود را برای پیوستن به بریکس ابراز کرده اند. علاوه بر این، عربستان سعودی 

در حال مذاکره برای تامین مالی بریکس بانک است که بانک توسعه جدید )NDB( نامیده می شود.
اگر عربستان سعودی بریکس بانک را تامین مالی کند، این اتحاد می تواند به رونق اقتصادی برسد و دلار آمریکا را به حاشیه 
براند. همچنین این اقدام بسیاری از کشورهای دیگر را به پذیرش واحد پول بریکس و توقف کامل تجارت با دلار علاقه مند 
خواهد کرد. بررسی ایجاد یک ارز مشترک جدید از جمله موضوع هایی است که در اجلاس جاری سران بریکس در آفریقای 
جنوبی در دستور کار قرار دارد.پانزدهمین اجلاس سران بریکس )بلوک اقتصادهای نوظهور جهان متشکل از برزیل، روسیه، 
هند، چین و آفریقای جنوبی( از ۲۲ تا ۲۴ اوت )۳۱ مرداد تا دوم شهریور( در ژوهانسبورگ در آفریقای جنوبی برگزار می شود.

ایران، الجزایر، آرژانتین، مصر، اندونزی، عربستان سعودی، ترکیه، امارات متحده عربی و بسیاری از کشورهای دیگر خواهان 
پیوستن به این گروه اقتصادی هستند.بنا به نظر بسیاری از کارشناسان، گروه اقتصادی بریکس در حال پیشی گرفتن از »گروه 
هفت« )جی ۷( اســت و بر اساس ارزیابی ها، سهم کشورهای عضو بریکس از تولید داخلی ناخالص جهانی تا سال ۲۰۳۰ از 

۵۰ درصد بیشتر خواهد شد.

وزیر انرژی لبنان: حفاری در بلوک ۹ نفت و گاز لبنان شنبه آغاز 
می شود

وزیر انرژی لبنان ضمن دیدار با مسئولان ارشد شرکت نفتی فرانسوی »توتال« تاکید کرد که عملیات حفاری در بلوک ۹ نفت 
و گاز در آب های جنوبی لبنان از ۲۶ ماه جاری میلادی آغاز می شود.

به گزارش روز چهارشنبه ایرنا به نقل از پایگاه النشره، ولید فیاض وزیر انرژی و آب دولت پیشبرد امور لبنان بعد از بازدید از 
سکوی حفاری بلوک ۹ در نشستی با مسئولان ارشد شرکت توتال تاکید کرد که عملیات حفاری در این بلوک از تاریخ ۲۴ 

آگوست )سوم شهریورماه جاری( آغاز خواهد شد.
فیاض تاکید کرد: امیدواریم که این اقدام آغازی برای خیر و برکت برای لبنانی ها باشد و توتال و شرکای آن به طور کامل به 

فعالیت حرفه ای پایبند هستند و انتظارات ما تا این لحظه مثبت بود.
وزیر انرژی لبنان گفت: شرکت توتال و شرکای آن اعلام کردند که به بلوک های کنار بلوک ۹ نیز اهتمام می ورزند و در این 

چارچوب پیشرفت هایی خواهیم داشت و زمانی که امور قطعی تر شد، علنی خواهیم کرد.
فیاض تاکید کرد: درخصوص انرژی تجدیدپذیر نیز رایزنی کردیم و آن ها اهتمام آشــکاری نسبت به این امر داشتند و پیام 
هایی در این چارچوب به ما ارسال کردند، ما نیز در وزارتخانه و دولت در این راستا تلاش می کنیم تا به نتایج خوبی برسیم.

خبر

هنری
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جیمز کلورلی وزیر امورخارجه انگلیس قرار است ظرف چند روز آینده با هدف 
بهبود روابط آشــفته لندن و پکن که به پایین ترین سطح طی دهه های اخیر 

رسیده است، به چین سفر کند.
به گزارش روز چهارشنبه ایرنا از نشریه چینی گلوبال تایمز، جیمز کلورلی وزیر 
امورخارجه انگلیس بلندپایه ترین مقام سیاســی این کشــور است که از زمان 
آغاز همه گیری ویروس کرونا به چین ســفر خواهد کرد. کارشناسان معتقدند 
این ســفر برنامه ریزی شــده به عنوان موضعی مثبت از ســوی دولت انگلیس 
حائز اهمیت اســت و می تواند پتانســیل گرم شــدن روابط چین و انگلیس را 

داشته باشد.
مشــکل روابط چین و انگلیس ممکن است در برخی مواضع و جانبداری های 
این کشور باشد که منجر به ذهنیت جنگ سرد و یا تعصب در مقابل چین می 
شــود. دولت لندن از طرفی احســاس میکند اگر روابط سیاسی با چین درست 
پیش نرود، اقتصاد انگلیس ممکن است تحت تاثیر قرار گیرد. بنابراین انگلیس 
باید با چین در ســطح سیاسی روابط داشته باشد. از طرف دیگر هرچه به زمان 
انتخابات انگلیس که در ۲۴ ژانویه ۲۰۲۵ خواهد بود نزدیک تر می شویم دولت 
ســوناک باید سیاستش را به موقع طوری نشان دهد که در دید اذهان عمومی 

تصویری از دولتی منطقی و عقلانی شکل گیرد.
تیان دیون محقق موسســه مطالعات اروپایی در آکادمی چینی علوم اجتماعی 
در مصاحبه با خبرنگاران گفت سفر برنامه ریزی شده وزیر امورخارجه انگلیس 
ممکن اســت به ســفر اخیر آنتونی بلینکــن وزیر امورخارجه آمریکا و ســایر 
درخواست های آمریکا برای دیدار از چین ربط داشته باشد. در هر صورت سفر 

کلورلی تاثیری مثبت در بهبود روابط چین و انگلیس خواهد داشت.
لی گوآنجی محقق دیگر چینی از مطالعات بین الملل دانشــگاه شــانگهای نیز 
خاطر نشــان کرد: » باوجود این کــه دولت انگلیس از جملــه کلورلی درباره 
نتایج پتانســیل روابط با چین روشن و واضح صحبت نمی کنند، چنین سفری 

اساس از سرگیری روابط چین و انگلیس خواهد بود.بدون ارتباط چگونه روابط 
دوجانبه می تواند به حالت عادی برگردد؟ «

وی در ادامه افزود این ســفر ممکن اســت آغاز بازســازی روابط باشد، اما ما 
هنوز باید شــاهد هرگونه اقدام عملی باشــیم. در حال حاضر روابط سیاسی و 

دیپلماتیک میان انگلیس و چین سرد است.
به گزارش ایرنا، فشارهای آمریکا بر کشورهای اروپایی از جمله انگلیس با هدف 
ایجاد فاصله بین پکن و اروپا شــاید یکی از دلایل ســردی اخیر در روابط میان 
چین و انگلیس باشــد. اما از طرفی هم اروپایی ها و از جمله انگلیسی به خوبی 
و به درســتی به نقش و جایگاه غیر قابل انکار چینی در نظم نوین جهان و در 
اقتصاد جهان واقف هســتند و حاضر نیستند تحت فشار و اصرار آمریکا، روابط 

پر سود با چین را نادیده بگیرند.
همچنین جنگ اوکراین و فشــار آمریکا بر کشــورهای متحــد خود از جمله 
انگلیس بــرای جانبداری از اوکراین در برابر روســیه و اختلاف مواضع غرب و 
چیــن در خصوص این جنگ، باعث افازیــش اختلاف نظر و فاصله بین چین و 

برخی اروپایی ها شده است.
به نوشــته گلوبال تایمز موضع انگلیس در برابر چین به شــکلی متناوب و زیاد 
در ســالهای اخیر تغییر کرده اســت. در کنار تاثیرپذیری از آمریکا، این مسئله 
به آشفتگی داخلی انگلیس نیز مربوط می شود. طی ۷ سال گذشته این کشور 
۵ نخســت وزیر عوض کرده است و با مشکلات داخلی حل نشده طولانی مدت 
برای انگلیس دشــوار بوده که بتواند استراتژی دیپلماتیک باثباتی در برابر چین 
را شــکل دهد. حتی ســخت تر از این موضوع دستیابی به استراتژی مستقل و 

خودمختار زیر سایه آمریکا بوده است.
همچنین اقتصاد نه چندان چابک و سرحال انگلیس پس از برگزیت و شرایطی 
که با همه گیری ویروس کرونا بدتر هم شــد در کنار جنگ اوکراین و شــرایط 

اقتصاد جهانی موضوعاتی قابل توجه است.

شود؟وزیر خارجه انگلیس در راه چین؛ آیا یخ روابط پکن-لندن آب می 

اینترنت

»نشــنال اینترست« در تحلیلی نوشت با توجه به اینکه ضدحمله اوکراین به طور کامل متوقف شده، زمان آن 
فرا رســیده اســت که واشنگتن برای صلح تلاش کند زیرا ممکن است روسیه در سال ۲۰۲۴ حمله جدیدی را 

آغاز کند.
»الکس بوریلکوف« و »وسلی ساتروایت« در تحلیلی از اوضاع اوکراین در تارنمای این مرکز پژوهشی آورده اند 
که ضدحمله تابستانه مورد انتظار از سوی اوکراین به یک بن بست منتهی شد و ده ها تیپ جدید آموزش دیده 

توسط ناتو دچار تلفات فراوان شدند بدون آنکه بتوانند اصلا به خط اول دفاعی ثابت روسیه برسند.
نیروهای روســی بر مبنای اصول دفاعی برجای مانده از دوران شــوروی، از برتری هوایی خود و افزایش تعداد 
سامانه های تسلیحاتی ارزان و مؤثر همچون پهپاد لنست بهره می برند. هر روز که می گذرد اوضاع ترسناک تر 
می شود زیرا فصل باران در راه است که مانع از مانورهای جنگی می شود. به هر حال، ضدحمله اوکراین در حال 

انجام است و بعید است به اهداف اصلی خود دست یابد.
طبق گزارش این اتاق فکر، تحویل تسلیحات غربی هم کمک چندانی نکرده است و بیشتر تانک های اصلی نبرد 
 Leopard جنبه نمایشی دارند و چشم انداز تحویل بیشتر آن ها کمرنگ است. دستیابی به تانک های آلمانی
۱ که برای اولین بار در سال ۱۹۶۵ معرفی شد، تغییر دهنده بازی نخواهد بود. هنوز معلوم نیست که جت های 
جنگنده F-۱۶ وعده داده شــد چه زمانی و در کجا به کار گرفته می شوند. در هر صورت، آنها ممکن است در 
مقابل نیروی هوایی فعال و با اعتماد به نفس فزاینده روسیه که پدافند هوایی قدرتمند یکپارچه ای را تشکیل 
می دهند، چندان محلی از اعراب نداشــته باشــند. ذخایر تســلیحات دقیق اوکراین هم در حال کاهش است؛ 
همین امر در امتناع دولت بایدن از ارائه موشــک هــای ATACMS دارد که برای امنیت آمریکا در اقیانوس 

آرام حیاتی است، موثر بود.
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